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…milí čitatelia ChemZi,

je mi obrovskou cťou, a zároveň obrovským smútkom, prevziať náš
časopis po dlhoročnom šéfredaktorovi a zakladateľovi Dušanovi
Veličovi. Jeho nečakaný odchod zasiahol mnohých, ktorí ho poznali,
a poznamenal aj dianie v Slovenskej chemickej spoločnosti. Toto číslo
je venované práve jemu, vynikajúcemu chemikovi, pedagógovi a
predovšetkým človeku s čistým srdcom a dušou. Som veľmi rada, že
sa mnohí bývalí študenti, kolegovia a kamaráti podujali napísať pár
viet o Dušanovi, ako ho poznali a vnímali. Viem, čo by na tieto všetky
krásne slová a texty povedal úprimný a pokorný Dušan: „Nebláznite“.
Avšak on bol a ostáva hoden takejto spomienky a aby sa jeho odkaz
niesol aj naďalej. Dušan bol v mnohých ohľadoch jedinečný
a nenahraditeľný a ostalo po ňom mnoho skutočných a hodnotných
výsledkov v rôznych podobách.

Tak isto si môžete prečítať Dušanove pravdepodobne už posledné
články v Chemzi. Jeden napísal už pred rokmi po návšteve prof. Ertla
na Slovensku pôvodne do iného časopisu, ale jeho posolstvo platí
dodnes a bude platiť navždy. Našla som ho v jeho kancelárii v zásuvke
a hneď som vedela, že tam určite nepatrí. Ďalšie dva som našla na
jeho USB kľúčoch, ktoré som zdedila a sú novšieho dáta.

Tento rok sa konal 75. Zjazd chemikov vo Vysokých Tatrách, náš už
desiaty v poradí. Sme veľmi radi, že tradícia tatranských zjazdov od
roku 2005 pokračuje aj naďalej. Zároveň vás všetkých srdečne
pozývame na 76. Zjazd chemikov, ktorý organizuje Česká společnost
chemická. V roku 2024 sa zjazd bude konať v Ostrave. Slovenská
chemická spoločnosť opäť ocenila aj prácu študentov, či už za
diplomové práce, príspevky na študentských vedeckých
konferenciách alebo na našom zjazde. Tak isto pokračovali Chemické
horizonty a môžete si prečítať súhrnný článok o prednáškach za celý
rok.

Slovenská chemická spoločnosť si váži prácu učiteľov chémie na
všetkých stupňoch štúdia, ktorí sa častokrát venujú študentom aj nad
rámec pracovnej náplne. Vieme, že táto práca je mnohokrát
nedocenená ale práve v jednom z článkov sa môžete dočítať o Cene
Dionýza Ilkoviča, ktorá sa udeľuje učiteľom prírodovedných
predmetov.

Tak isto sú v tomto čísle Chemzi uverejnené vedecko-populárne
články a aj nové udalosti v Slovenskej chemickej spoločnosti, SAV
alebo na fakultách s vyučovaním chémie.

Verím, že nám zachováte priazeň a to aj tak, že nám budete
posielať príspevky do časopisu, radi ich uverejníme. Tak isto sme vám
úprimne vďační aj za každú Vašu podporu či už vo forme členského,
alebo 2 % daní, ktoré nám venujete.

S prianím všetkého dobrého a zaujímavého čítania,

M . J e r i g o v á
j e r i g o v a@ gma i l . c om
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Poukázanie 2 % z daní a členstvo
v SChemS

Vážení priatelia, členovia Slovenskej chemickej spoločnosti,

chceli by sme Vás požiadať o zaslanie 2 % z Vašich daní,
ktoré našej spoločnosti pomáhajú realizovať rôzne aktivity,
podujatia a organizovať súťaže, najmä pre študentov a
mladých vedeckých pracovníkov. Poukázaním 2 % z Vašich
daní tento rok máte automaticky uhradený členský
príspevok na rok 2024 (nezabudnite zaškrtnúť súhlas so
zaslaním údajov). Predvyplnené tlačivo nájdete na stránke
https://schems.sk/wp-content/uploads/Vyhlasenie-o-
poukazani-podielu-zaplatenej-dane-z-prijmov-fyzickej-
osoby-2023.pdf①.

Zároveň Vám chceme pripomenúť, že ak máte vo
svojom okolí kolegu alebo študenta, ktorý by chcel byť
naším členom, veľmi nás to poteší, ak ho v tom podporíte.
Slovenská chemická spoločnosť stavia svoje aktivity na
ľuďoch a radi budeme tým prepojením resp. väzbou
všetkých chemikov na Slovensku. Aj v zmysle nášho motta
„Chémia nás spája". Výhody členstva v SChemS spolu s
členskou prihláškou nájdete na stránke https://schems.sk/
clenstvo-v-schems/②.

Vopred Vám veľmi pekne ďakujeme.
Predsedníctvo SChemS

①

②

Zi
Editorial



Dušan Velič
T e x t : M . J e r i g o v á

K o n t a k t : j e r i g o v a @ gm a i l . c o m

V šetci máme v živote obvykle veľa premenných, ale len málo len aby sa veci robili poriadne a poctivo. Zažil, a my spolu s ním, veľa
konštánt. Z nášho bezprostredného okolia sú väčšinou
našimi konštantami blízka rodina, priatelia alebo blízki
kolegovia, ku ktorým sa náš dobrý vzťah nemení. Dušan bol

mojou konštantou v živote a to vo viacerých zmysloch. Spájalo nás
predovšetkým dlhoročné priateľstvo, boli sme blízki kolegovia a tiež
bol mojou bútľavou vŕbou. Uchopiť a pochopiť myšlienku, že zrazu
odišiel jeden z tých najbližších, ktorý vás viac ako 20 rokov sprevádzal
a ovplyvňoval váš život v tom najlepšom slova zmysle, je ešte stále
nemožné. V Dušanovi sa spájala veľmi vzácna kombinácia vysokého
intelektu, vedúcich schopností a zároveň dobrosrdečnosti a
absolútnej ľudskosti. V profesionálnej rovine bolo mnoho aktivít,
ktoré sme mali spoločné, na Katedre fyzikálnej a teoretickej chémie
PriF UK, v Medzinárodnom laserovom centre a v neposlednom rade
v Slovenskej chemickej spoločnosti.

Dušan k nám prišiel v roku 1998 po PhD. štúdiu v USA a následnom
dvojročnom pobyte v Nemecku. Od samého začiatku bolo zrejmé, že
sa vymyká zaužívaným slovenským štandardom. Stále dobre
naladený, priateľský a doslova z neho sršala pozitívna energia a zápal
pre prácu. Nikdy neprišiel do práce mrzutý, zamračený alebo
nahnevaný. Vždy tým svojím typickým krokom, ktorý sa rozliehal po
chodbe a už sme vedeli, Dušan ide.

Katedra fyzikálnej a teoretickej chémie, PriF UK

Na katedre sa venoval predovšetkým pedagogike. Dušan učil dobre a
rád a aj to bolo vidieť. Študenti ho uznávali pre jeho férový a ľudský
prístup a ak sa na neho obrátili s prosbou o pomoc, nikdy
neodmietol. Prednášal základnú fyzikálnu chémiu a ako špecializáciu
vytvoril nové predmety 2D chémia a Fotochémia a femtochémia,
ktoré sa zameriavali na moderné skenovacie techniky,
nanotechnológie a laserovú spektroskopiu. Dušan priniesol niečo
nové, zaujímavé a zároveň lákavé pre študentov, ktorí mali tieto
predmety radi. Neskôr vznikli aj ďalšie predmety s podobnou
alebo duplicitnou náplňou, ktoré sa dnes vyučujú na fakulte, ale
Dušanov štýl nikdy neprekonali.

Vo svojom tíme vytváral tú správnu mikroklímu a podmienky.
Nikdy nikoho neobetoval pre svoje vlastné ciele, práve naopak,
bojoval za svojich študentov a najbližších kolegov. Stmeľoval našu
skupinu a bezvýhradná dôvera, ktorú sme v neho mali bola úplne
prirodzená. Dennodenne nám ukazoval ako bojovať, posúvať sa stále
ďalej a neuspokojiť sa s „teplým miestečkom a prdkať do stoličky“,
byť radšej ticho, nech je ako chce, veď nejako nakoniec bude. Dušan
mal prirodzené, nie nezdravé, ambície. Nehnal sa za titulmi,
oceneniami a peniazmi pre seba, nepoužíval svojich študentov ako
nástroj k vlastnému prospechu a chcel ich naučiť všetko, čo mohol.
Viedol ich k poctivej práci a tak isto ich podporoval, odmeňoval
a hlavne motivoval, aby sami chceli. Aj po skončení PhD. sa o nich
zaujímal a mnohým pomohol nájsť zamestnanie či už v akademickej
alebo komerčnej sfére. Verím, že väčšina študentov, ktorých vychoval
sú jeho dôstojnými nasledovníkmi a ctia si hodnoty, ku ktorým ich
Dušan viedol. Mnohí z nich sa k nemu dodnes hrdo hlásia.

S ľuďmi sa snažil jednať otvorene a priateľsky, aj keď sa to nie vždy
stretlo s pochopením. Jeho úprimnosť a cieľavedomosť paradoxne
mnohých znepokojovala a cítili sa ohrození, aj keď na to nebol dôvod,
keďže v ňom nebolo ani kúsok zloby. Jeho cieľom nebolo niekomu
škodiť alebo stúpať nahor na niekoho úkor, práve naopak, neustále sa
snažil ľudí presviedčať o svojich dobrých úmysloch a nechcel nič iné,

situácií v podobe nekorektného sa správania k študentom a kolegom,
pochybným získaniam grantových peňazí a podobne a stále sa snažil
proti takýmto neprávostiam bojovať. Nesedel so založenými rukami
a nedokázal sa len prizerať, len aby mal pokoj, ale aktívne sa snažil
pomôcť. Preto bol tŕňom v očiach mnohých, ktorých zmýšľanie bolo
iné. Dušan zároveň chcel pozdvihnúť našu katedru a nasmerovať ju
iným smerom a aj keď túto bitku fakticky nevyhral, morálnym víťazom
jednoznačne bol. Na to, aby ste boli úspešní, nemusíte vždy všetko
vyhrať, niekedy stačí len mať čisté svedomie. A Dušan sa mohol
kedykoľvek pozrieť každému do očí so vztýčenou hlavou a vedomím,
že si zachoval svoju česť a tvár.

Medzinárodné laserové centrum

Dušan bol tiež pri začiatkoch Medzinárodného laserového centra
(MLC) a zasadil sa o založenie Laboratória hmotnostnej spektrometrie
sekundárnych iónov (SIMS), neskôr aj Laboratória ultrarýchlej
laserovej fotoniky (LULF). Tieto pracoviská sú dodnes unikátnymi na
Slovensku. Tak isto sme jeho pričinením mali k dispozícii atómový
silový mikroskop, Fluorolog, fluorescenčnú časovo rozlíšenú
spektroskopiu, THz spektroskopiu. Možno si niekto povie, to sa mu
žilo, keď mal toto všetko k dispozícii. Ale Dušanovi to nespadlo
z neba, ale pričinil sa o to svojou aktivitou a nezlomným dlhoročným
úsilím. Prišiel ako celkom neznámy a postupne všetko vybudoval.
Každý, kto by to takto chcel, môže si to vyskúšať.

Všetci Dušanovi študenti mali prístup do týchto laboratórií a mohli
si vybrať, ktorá oblasť ich zaujíma. Vzniklo tu mnoho bakalárskych,
magisterských a doktorandských prác. Tak isto sem Dušan vodil
študentov aj v rámci svojich predmetov, nech majú možnosť si
vyskúšať niečo iné, nové a zaujímavé. Vždy chcel, aby všetky stroje
boli funkčné a mali zmysluplnú vedeckú náplň. Nikdy neodmietol
spoluprácu a ktokoľvek sa na neho obrátil so záujmom o merania,
vždy bol ústretový a my sme mu pomáhali. Kolegom na katedre
ponúkal spoluprácu a možnosť pracovať s nami. Väčšinou buď nemali
záujem alebo sa báli, že by bolo ich meno spájané s Dušanovým,
chceli mať radšej pohodlný život.

Aj v laserovom centre zvádzal Dušan svoje boje, keďže sa tu
odohrávalo mnoho zákulisných intríg a ako hovoril, neboli príliš
s kostolným poriadkom. Avšak keď niekomu, kto má zodpovednosť,
nezáleží na vlastných ľuďoch a vede a chce si len napchať vlastné
vrecká, tak potom to tak aj mnohokrát vyzerá. A to je bohužiaľ aj cesta
do záhuby. Dušan mal v laserovom centre nepísanú autonómiu, a tak
to bolo dobre. Písal projekty, hľadal financie na chod laboratórií, kde
bez toho, aby som niekoho dehonestovala, projekty ako VEGA zďaleka
nestačili. A predovšetkým, vždy sa staral o svojich ľudí. Mnohí
kolegovia z MLC ho vyhľadávali a radi s ním viedli dlhé diskusie, lebo
jeho schopnosť počúvať a zaujímať sa aj o názor druhých bola
výnimočná. Bol ochotný akceptovať názor iných, aj keď nie nutne
vždy súhlasil.

Slovenská chemická spoločnosť

Dušan s tou svojou povestnou odvahou a vierou v dobrú vec založil tri
základné kamene, z ktorých Slovenská chemická spoločnosť profituje
dodnes. Zorganizoval najúspešnejší zjazd chemikov v roku 2005, so
650 účastníkmi. Bolo to niečo nové, nevídané a mnoho ľudí to na
zjazd prilákalo. Nielen preto, že sa konal v hotelovom prostredí vo
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Vysokých Tatrách, ale ako plenárneho prednášajúceho pritiahol na
Slovensko nositeľa Nobelovej ceny prof. Ahmeda Zewaila. Keďže sme
boli pri tom, vieme, aké to bolo ťažké. A aj tu sa prejavilo Dušanove
odhodlanie nevzdávať sa a dotiahnuť všetko až do konca. Na zjazdy
vždy bral aj všetkých svojich študentov do organizačného tímu. Volal
nás TNT, Tatranský neporaziteľný tím a tak to aj bolo. Všetci totiž boli
odhodlaní pracovať pre Dušana a vydať zo seba to najlepšie. Na zjazd
v roku 2007 pozval prof. Gerharda Ertla z Nemecka, u ktorého pôsobil.
Na jeho vyhlásenie, že je horúcim kandidátom na Nobelovu cenu
mnohí reagovali neveriacky a s úškrnom. A ako sme sa veľmi tešili,
keď po zjazde prof. Ertl naozaj tú Nobelovu cenu dostal.

Pre chemickú komunitu založil časopis ChemZi, ktorý mal
premiéru na zjazde v roku 2005 a vydáva sa dodnes. Tak isto zaviedol
Chemické horizonty, prednášky úspešných slovenských chemikov.
Nikdy sa nebil do pŕs, že je to všetko jeho zásluha a nepýtal, ani
nečakal, ocenenia. Nikdy sa nechválil, čo všetko dokázal. Keď skončil
ako predseda a podpredseda SCHS, išiel ďalej, nechal svojich
nástupcov, nech rozvíjajú dobre rozbehnuté veci ďalej. Nie s kritikou,
ale skôr s ľútosťou musím konštatovať, že okrem zabehnutých akcií,
o ktoré sa Dušan pričinil a sám aj dlhodobo udržiaval ich chod, sa
Slovenská chemická spoločnosť posúvala už len veľmi málo.
Slovenská chemická spoločnosť by nemala byť len o rozdávaní
medailí kamarátom, ale o súdržnosti a budovaní chemickej komunity
na Slovensku. A toto sú teraz moje slová, nie Dušanove, ak si on
nezaslúžil Zlatú medailu, tak potom kto? Dušan nikdy nemal potrebu
s niekým súťažiť, jednoducho len chcel posúvať spoločnosť vpred.
A ak ho niekto aj vnímal ako súpera, tak sa naozaj mýlil. Za seba
hovorím, že aj tak by nemohol vyhrať, ale Dušan sa do takýchto
osobných súbojov nikdy nepúšťal, veď načo by to aj bolo dobré.
Každý má bojovať sám za seba a zanechať za sebou vlastné posolstvo
a výsledky. Kam bude Slovenská chemická spoločnosť
v nasledujúcich rokoch smerovať závisí od úprimnej a najmä nezištnej
snahy predsedníctva a všetkých nasledujúcich predsedov. Keďže som
tiež ustúpila z prvých línií, stále čakám na ten posun vpred a držím
palce, nech je vôľa prekročiť svoj vlastný tieň a osobné zámery
v dobro a prospech nás všetkých chemikov.

Politika

Mnoho ľudí sa ma stále pýtalo, prečo Dušan odišiel do politiky.
V prvom rade som všetkým vždy hovorila, že on od nás nikdy
neodišiel. Ostal s nami, naďalej učil a pomáhal nám s vedeckými
projektami. Vždy, keď som ho potrebovala či už ako morálnu podporu
pri dôležitých podujatiach, alebo sa len porozprávať, prišiel, bez
ohľadu na politické povinnosti. Na druhej strane, keď potreboval
zastúpiť on, bola som tu pre neho. A aj takto aj má vyzerať ozajstné
a bezvýhradné priateľstvo medzi kolegami.

A prečo teda išiel do politiky? Vždy som ho úprimne podporovala,
ale stále som mu hovorila, že v tomto prípade som schizofrenická. Tak
veľmi som chcela aby bol s nami ale zároveň som chcela, aby sa mu
podarilo dosiahnuť to, po čom vždy túžil. Cesta nebola priamočiara,
ba priam kľukatá, ale s ohľadom na politické rozloženie síl
a Dušanove reálne možnosti to bolo maximum, čo sa v tej chvíli dalo
urobiť. Pre neho to bola postupná cesta k jeho vytúženému cieľu a to
na ministerstvo školstva, kde chcel pomôcť vede, výskumu a školstvu.
Nie sebe, získať hypotetickú moc nad ľuďmi, nahrabať peniaze
a mudrovať, ale reálne pomôcť z tej mizérie, v ktorej sa dlhodobo
školstvo a veda nachádzajú. Neviem, či by sa mu to nakoniec
podarilo, mal pred sebou ešte dlhú cestu, ale viem, že by sa bez boja
nevzdal.

Naša neporaziteľná trojka

Vždy som bola hrdá na to, že ma Dušan považuje nielen za kolegyňu,
ale aj za najlepšiu kamarátku. A bola som hrdá na to, že som v jeho
tíme, on patril totižto medzi to najlepšie, čo ma mohlo v mojej kariére
a živote postretnúť. Boli sme traja, Dušan Velič, Dušan Lorenc a ja. Už
od začiatku sme vedeli, prečo chceme s Dušanom byť a bojovať s ním.
Dušan bol formálne náš šéf, ale nikdy sa tak nesprával. My sme
pracovali pre neho nie preto, lebo nám to prikazoval, ale preto, že
sme chceli. Jeho skutky nikdy nepostrádali logiku, zdravý rozum
a vieru. Vieru, že všetko čo robíme môžeme robiť poctivo a najlepšie
ako vieme. Rástli sme pri ňom ľudsky aj profesionálne a od jeho „uši ti
obtrhám“ sme sa postupne rokmi prepracovali k „už ste veľkí“. Áno,
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naučili sme sa od neho mnohé. Síce nevieme byť až tak veľkodušní ku
všetkým, ako bol Dušan, ale rozhodne vieme rozlíšiť medzi dobrým
a zlým. Za tých 20 rokov, čo sme ho poznali sa skoro vôbec nezmenil,
neutíchajúci optimizmus, odhodlanie dotiahnuť všetko do konca, keď
by už väčšina ľudí mávla rukou, že to nemá cenu. Stále sme sa ho
pýtali, kde berie toľkú energiu neustále bojovať a dookola vysvetľovať
všetkým, prečo robí to, čo robí. Povedal len, že ho zaujímajú názory
každého a rád si ich vypočuje. Máme mnoho spoločných zážitkov a
keď rozprával a farbisto vykresľoval naše príbehy, hovorili sme mu že
„zveličuje“. Toľko sme sa vždy nasmiali, keďže aj zmysel pre humor
sme mali všetci traja. Jednou z mnohých historiek, keď ho
nemenovaný minister školstva pod tiažou vlastnej nemohúcnosti
argumentovať voči Dušanovým slovám vyzval von na férovku, lebo
má čierny pás v karate, sa teraz môžeme tiež len usmiať. Ale úsmevné
to vtedy až tak nebolo, bol to skôr smiech cez slzy, kde to vlastne
žijeme. Takýchto príbehov bolo mnoho, Dušan však nikdy nikoho na
verejnosti neohováral a nezosmiešňoval, na to mal príliš vysoký
morálny kredit. Všetko, čo sme si chceli povedať, sme si povedali
v našom úzkom kruhu a nevynášali ďalej. Možno tí, ktorí často viedli
zlomyseľné reči by sa mohli zamyslieť, či tiež majú niekoho takého z

kolegov, kto ich má tak rád, ako my sme mali radi Dušana. My sme vo
vzťahu s ním nemuseli robiť kompromisy alebo odpúšťať mu, lebo
nebolo čo. Nikdy sme nemali ani tieň pochybností, že by nekonal
nezištne a správne. Dušan zanechal po sebe funkčný tím
a laboratóriá. A síce už nikdy nevojde do SIMS labáku s pozdravom
a úsmevom, ale my dvaja sme tu na to, aby sme šírili jeho posolstvo,
aby sme sa postarali o náš tím a aby všetko fungovalo tak, ako nás
Dušan naučil.

Aj naše rodiny sa poznali a aj s jeho manželkou Eňou a deťmi Vivi a
Alexom dlhodobo udržiavame priateľské vzťahy. Videli sme jeho deti
rásť a vieme, akí dobrí ľudia sa z nich stali, presne ako ich Dušan
vychovával a viedol.

31. júla 2023 sme s Dušanom Lorencom stáli pred Medzinárodným
laserovým centrom a videli sme Dušana prichádzať. Na tej jeho
šviháckej motorke v koženej motorkárskej bunde, ktorú sme mu
darovali na okrúhle narodeniny. Prichádzal k nám, ako vždy,
s úsmevom a ja som sa tiež usmievala, a bola som šťastná že ho
vidím, ako vždy, keď prišiel. Rozprávali sme sa v SIMS labáku
o študentoch, budúcich plánoch, o nadchádzajúcom zjazde. Tých tém
bolo veľa a všetky sme ani nevyčerpali a keď sme sa s ním lúčili kúsok
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Prof. Ing. Dušan Velič, DrSc.
(15.10.1966 – 31.7.2023)
Zamestnanie:
vysokoškolský pedagóg, vedecký pracovník, aktivista, politik

Vzdelanie:
1985 Gymnázium Hliny Žilina,
1990 Ing., Chemicko-technologická fakulta Slovenskej vysokej školy technickej v Bratislave, odbor Technológia vody/Chemické
inžinierstvo,
1996 Ph.D., Wayne State University, Detroit, USA, odbor Fyzikálna chémia,
2004 doc., habilitácia Prírodovedecká fakulta Univerzity Komenského v Bratislave, odbor Fyzikálna chémia,
2019 DrSc., doktor chemických vied SKVH a UK v Bratislave, odbor Fyzikálna chémia;
2021 prof., UK v Bratislave, odbor Fyzikálna chémia

Kariéra:
1997–1998 postdoktorandský pobyt, Fritz Haber Institut, Berlín, Nemecko, mentor prof. G. Ertl - nositeľ Nobelovej ceny za chémiu z
roku 2007
1998 - 2023 vysokoškolský pedagóg, Prírodovedecká fakulta Univerzity Komenského v Bratislave, Katedra fyzikálnej a teoretickej
chémie, - autor a spoluautor vedeckých a odborných publikácií, školiteľ PhD. absolventov a diplomových prác
2000-2023 vedecký pracovník, Medzinárodné laserové centrum, odborné zameranie: nanoštruktúry a tuhé povrchy, ich chemické
zloženie, nanometrová topografia a femtosekundová dynamika, zodpovedný riešiteľ projektov VEGA, APVV, NATO a ESA;
2021 -2023 – štátny tajomník MIRRI SR

Ocenenia:
1990 Cena rektora SVŠT
1991 Knoller-Rumbleove štipendium, Wayne State University
1997 štipendium Max Planckovej spoločnosti, Fritz Haber Institut
2000 Najlepší mladý fyzik roka, Slovenská fyzikálna spoločnosť
2007 Čestný člen Českej chemickej spoločnosti
2009 Medaila Slovenskej chemickej spoločnosti;

Aktivity:
2005–2006 predseda Slovenskej chemickej spoločnosti
2012–2016 predseda Predstavenstva Technologického inštitútu A. Ruprechta
2005 zakladateľ a šéfredaktor časopisu ChemZi
2006 spoluúčasť na dokumentárnom filme od Protos Production s názvom „Alphabet of Time, from A to Z“ o nositeľovi Nobelovej
ceny, Prof. A. Zewail
2007 Tvár roka, Hospodárske noviny
2008 spoluúčasť na dokumentárnom filme od Protos Production s názvom „Visit on Surface“ o nositeľovi Nobelovej ceny, Prof. G.
Ertl
popularizátor vedy a advokát lepšieho školstva, SME, Pravda, Hospodárske noviny, Postoj, RTVS (Pod lampou, Pyramída)
environmentálny aktivista v občianskom združení Za našu vodu
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po 11-tej hodine, posledné slová, ktoré sme
si vymenili boli: „Prídem naspäť o jednej,
budeš tu?“ „Jasné, že budem, čakám ťa.“
Už sme sa ho nedočkali a ten šok, zúfalstvo
a smútok, ktoré nás prepadli sa len veľmi
ťažko dajú opísať a ani to opisovať
nechcem. Smútili sme každý po svojom
a budeme smútiť stále. Dušan by to tak síce
nechcel, ale tá strata je pre nás
obrovská, Dušan bol absolútne jedinečný
a nikým nenahraditeľný. Povedali sme si, že
síce ani jeden z nás nie je ako on, ale spolu,
každý svojou polovicou, to dáme. Prešli
sme si s ním mnohým, dobrým aj zlým
a naučili sme sa ako bojovať za správnu vec
a nevzdávať sa, a tak to aj vždy robiť
budeme. A týmto sa dostávam k záveru,
mnohé nebolo vypovedané a jednoznačne
nebolo mojím úmyslom presviedčať
nepresvedčených. Kto chce, ten vie, a kto
nechce, nemusí. Všetci máme svoj pohľad
na svet a dôležité je byť spokojný a konať
tak, aby sme neubližovali iným.

Ak sa niekomu zdá, že som na
niektorých miestach v článku prehnane
úprimná či kritická, netreba to brať príliš
osobne a hľadať sa v mojich slovách. Nie je
to sťažovanie sa alebo súdenie iných, len
číre konštatovanie. Dušan sa totiž nikdy
nesťažoval a nevyplakával, aké to má ťažké,
len stále bojoval. A ja som aspoň raz
chcela, aby sa to vypovedalo úprimne. A ak
je to aj z mojej, ako by niekto povedal
zaujatej, strany ako kamarátky,
psychologické a manipulatívne hry nám
boli v našom tíme vždy cudzie.

Ak existuje nebo, tak Dušanova čistá
a dobrá duša je určite tam. A na záver vám
všetkým želám, aby ste každý mali v živote
takého „svojho Dušana“, s ktorým si budete
rozumieť, budete mu bezvýhradne
dôverovať a budete sa môcť na neho
spoľahnúť za každých okolností. ●
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Dušan bol človek, ktorý sa vyznačoval totálnou a absolútnou lojalitou
k vlastným ľuďom. Presvedčili sme sa o tom pri mnohých
príležitostiach, pri obhajobách, inštitútnych a katedrových treniciach.
Bol vždy odhodlaný bojovať a v istom zmysle sa dá povedať, že
neustály boj bol náplňou jeho života. Nanešťastie tento boj
v slovenských podmienkach často pripomínal Don quijotovský boj
s veternými mlynmi. Keď sme sa ho pýtali prečo nezotrval v zahraničí,
kde sa so svojimi predpokladmi mohol veľmi úspešne uplatniť,
hovorieval, že to bolo preto lebo s manželkou chceli aby deti vyrastali
na Slovensku. V každom prípade za seba môžem povedať, že
pokladám za veľké šťastie, že som mal šancu stretnúť a spolupracovať
s niekým ako bol Dušan.

Dušan bol pre mnohých z nás viac než len obyčajný kolega,
dokonca by sa dalo povedať, že pre niektorých bol niečo ako druhý
otec. Kolegynka ho zvykla nazývať pevnou skalou, o ktorú sa bolo
možné kedykoľvek oprieť. Bol ochotný načúvať a bol vždy ochotný
pomôcť. Mal nesmiernu empatiu a tá v kombinácii s ráciom mu
a následne aj nám umožňovala navigovať naše životy problémami

a hľadať riešenia, ktoré neboli na prvý pohľad zrejmé. A to v rovnakej
miere v profesionálnom ako aj v osobnom živote.

Dušan pracoval so západným modelom výchovy PhD študentov.
Inými slovami, vždy bola dôležitá ich vlastná iniciatíva a nikdy ich
„nevodil za ručičku.“ Toto kontrastovalo s pomerne bežným
prístupom kedy sú študenti u nás vychovávaní ako prostriedky
školiteľov ako sa dostať k vedecko-akademickým hodnostiam a tomu
aj „vedenie“ zodpovedá. Nie všetkým študentom, ktorí prešli
Dušanovými rukami tento prístup vyhovoval, ale Tí, ktorí ho ustáli
boli lepšie pripravení a to aj na pôsobenie v zahraničí, kde sa zriedka
s ľuďmi jedná v rukavičkách.

My ako blízki kolegovia sme si s úsmevmi na tvári často vypočuli
jeho „švihaj do SIMSu a meraj,“ prípadne „uši Ti obtrhám“ alebo aj
momentálne aktuálne „v Novom roku do útoku.“ V našej materskej
organizácii sa zasa ujalo a stále platí „veľa náčelníkov a málo
bojovníkov“ a tak podobne. Kto Dušana poznal vie, že mu nechýbal
ani zmysel pre humor, ale ani zmysel pre fair-play a svoj tím
podporoval kde sa len dalo. ●

Spomienka na Dušana

O Dušanovi
T e x t : D . L o r e n c
K o n t a k t : d u s a n . l o r e n c @ g o o g l e m a i l . c o m

Dušanove „průpovídky“

Dušanove „průpovídky“, ktoré používal často a aj v rôznych
jazykoch, tým jeho osobitým štýlom. A my sme vždy vedeli, ako to
myslí:

Dobojujem to až do trpkého konca.
Ja nikam neodchádzam.
Ísť s kožou na trh.
Vyložiť karty na stôl.
Rozmeňme si to na drobné.
Dobre bude.
Buďte na seba dobrí, nehádajte sa.
Uši ti obtrhám.
Nevyplakávaj a šlahaj do labákumerať.
Už ste veľkí.
Never change the winning horse.
When the shit hits the fan...
Move marines move.
Nač stahovat kalhoty, když brod ještě daleko.
Ja som feminista.
Ty kurací život.
Žarty bokom.
Nie je to s kostolným poriadkom.
Srandičky, srandičky.
Čo ste takí smutní, ideme ďalej…



Vážená smútiaca rodina, vážené smútočné zhromaždenie!

Dovoľte mi, aby som Vám v mene svojom, ale najmä v mene komunity
Slovenskej chemickej spoločnosti, ktorej bol Dušan dva roky
predsedom a dlhé roky aktívnym členom, vyslovil úprimnú sústrasť.

Dušan (ako už mnohí povedali) bol priamy a nekonvenčný človek,
čo sa prejavilo aj v SChemS: po rokoch stagnácie prišiel pred 20 rokmi
s prelomovou myšlienkou troch základných pilierov činnosti
spoločnosti: usporadúvať spoločné zjazdy slovenských a českých
chemikov vo Vysokých Tatrách znovu po roku 1989 ako vrcholné
stretnutie chemikov, ďalej usporadúvať prednášky špičkových
odborníkov na aktuálne témy pod názvom Chemické Horizonty
a vydávať kvalitné periodikum pre chemickú komunitu. Aj toto sa
podarilo a pod názvom ChemZi sa stal jej doterajším a jediným
predsedom Redakčnej rady. Jeho túžba, aby časopis niesol historické

meno časopisu Chemikov Slovákov sa symbolicky splnila práve
v týchto dňoch, keď sa pripravuje prvé číslo ChemZi – Chemické
Zvesti. Za svoju aktivitu bol viackrát ocenený a bol Čestným členom
SCHS.

Všetky tri jeho vízie existujú a dokazujú správnosť jeho myšlienky
a veríme, že budú existovať ešte veľmi dlho, v zmysle motta: neodišiel
ten, kto žije v myšlienkach či spomienkach a Dušan takým naisto
bude.

Nepochybne práve Dušanov elán a inšpiratívnosť zostanú pre nás
chemikov tou "zlatou niťou", ktorú budeme využívať a rozvíjať
naďalej tie tri základné piliere práce v SChemS, na ktorých sme sa
s Dušanom v priebehu tých 20 rokov zhodli a to aj po jeho
neočakávanom predčasnom odchode. ●

Česť jeho pamiatke!

Spomienka na Dušana

Za Slovenskú chemickú spoločnosť
T e x t : V . M i l a t a
K o n t a k t : v i k t o r . m i l a t a @ s t u b a . s k

prof. Ing.Dušan Velič, DrSc.

S vierou vo večný život oznamujeme,
že dňa 31. júla 2023 nás vo veku 56 rokov opustil

S naším drahým zosnulým sa rozlúčime
v stredu 9. augusta 2023 v kostole sv. Margity v Lamači.

Posledná rozlúčka bude o 14:00
Svätá omša o 15:00

Smútiaca rodina

„Nech je ako je,
hlavu hore drž.“
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Vážené smútočné zhromaždenie,

pripadla mi veľmi smutná úloha, rozlúčiť sa s Dušanom v mene jeho
kolegov a priateľov z Prírodovedeckej fakulty Univerzity Komenského
v Bratislave, predovšetkým však z našej Katedry fyzikálnej a
teoretickej chémie.

Dušanovo pôsobenie na našej katedre začalo v roku 1998, po jeho
návrate zo zahraničia. Priniesol so sebou “kus západu” a okamžite
všetkých uchvátil nielen svojou energiou a kreativitou, ale hlavne
svojou bezprostrednosťou a ľudským prístupom. Jeho entuziazmus
bol tak nákazlivý, že sa okolo neho takmer okamžite sformovala nová
vedecká skupina, orientovaná na výskum, ktorý sa u nás doposiaľ
nerobil. Nebudem vymenúvať rozsiahly zoznam jeho vedeckých
úspechov, spomeniem len, že v roku 2019 obhájil titul doktora vied,
čo je najvyšší vedecký titul v Slovenskej Republike.

Dušan vynikal organizačným talentom, o jeho vedecký smer bol
medzi študentami vždy veľký záujem. Bol schopný osloviť nielen
široký okruh študentov, ale aj spolupracovníkov z iných pracovísk,
napríklad z Medzinárodného laserového centra alebo Slovenskej
akadémie vied, dokázal viesť Slovenskú chemickú spoločnosť,
zorganizovať návštevy laureátov Nobelovej ceny ako aj udelenie
čestného doktorátu Univerzity Komenského a mnoho ďalšieho.
U svojich študentov vždy podporoval nielen odborný, ale aj

osobnostný rozvoj. Viedol ich k aktívnej účasti na vedeckých
konferenciách a to aj počas ich pred-graduálneho štúdia. Bol
školiteľom mnohých bakalárskych, magisterských i postgraduálnych
prác.

Za našu katedru prednášal chemikom profilový predmet, čím
dokázal u študentov vzbudiť záujem o štúdium fyzikálnej chémie.
Vďaka jeho prístupu predmet nebol postrachom a ako katedra sme
začali konkurovať tým najatraktívnejším odborom v chemickej sekcii.
Jeho vzťah so študentmi ďaleko presahoval hranice učiteľa alebo
školiteľa, s úsmevom si spomínam na jeho zápal pri hre in-line hokeja,
ktorému sme sa spolu venovali až kým si nepošramotil chrbát.
Svojich študentov neopustil ani v čase, keď bol politicky činný a
napriek svojmu pracovnému zaneprázdneniu neprerušil svoje
pôsobenie na fakulte a našiel si čas na prednášanie, skúšanie, aj
vedecké aktivity. Z pozície štátneho tajomníka sa snažil Univerzite
Komenského aj Prírodovedeckej fakulte pomôcť doma aj v Bruseli, za
čo mu je vedenie fakulty nesmierne vďačné.

Drahý Dušan, Tvoja náhla a nečakaná smrť nás všetkých hlboko
zasiahla. Strácame v Tebe kolegu aj priateľa - osobnosť, ktorú
v mnohých aspektoch nebude možné nahradiť. Bolo nám cťou. ●

Odpočívaj v pokoji.

Spomienka na Dušana

Za Katedru fyzikálnej a teoretickej chémie
T e x t : M . P i t o ň á k
K o n t a k t : m i c h a l . p i t o n a k @ u n i b a . s k

Drahá Annamarie (pre nás priateľov Eňa), drahá Vivien, drahý
Alexander, vážená smútiaca rodina, priatelia, kamaráti, kolegovia,
známi aj neznámi.

Dnes sme sa tu zišli, v takomto veľkom počte, kvôli veľmi, veľmi
tragickej udalosti.

Dušan Velič sa narodil pred takmer 57 rokmi v Žiline. Tam
absolvoval gymnázium, po ktorom išiel študovať na Chemicko-
technologickú fakultu SVŠT (terajšia STU).

Už počas štúdia bol veľmi aktívny v mnohých oblastiach. Jeho
túžba po lepšom vzdelaní ho ešte za bývalého režimu priviedla na
študijný pobyt v Holandsku. Hneď po revolúcii oslovil mnoho
amerických univerzít. Bol neúnavný a úspešný – po skončení vysokej
školy odišiel na ďalšie štúdiá na univerzitu Wayne State v Detroite,
kde strávil 6 rokov. Neskôr za ním vycestovala aj Annamarie. Okrem
doktorátu tam získal aj mnohé kontakty a hlavne nový, moderný
pohľad na vysoké školstvo a vedu. Po absolvovaní doktorátu odišiel
na 2 roky ako postdoktorand do Berlína, kde bol súčasťou
výskumného tímu prof. Ertla, držiteľa Nobelovej ceny. V Berlíne sa
zoznámil s prof. Treindlom, ktorý ho priviedol na Prírodovedeckú
fakultu UK, kde začal pracovať na Katedre fyzikálnej a teoretickej
chémie. Okrem toho pracoval a viedol vedecký tím v Medzinárodnom
laserovom centre.

Medzitým si zobral Eňu za manželku a narodili sa im dvojičky Vivi
a Alex. Dušan nebol len manžel a otec. Bol milujúci manžel a milujúci
otec. Rodina bola pre neho všetkým, bola na prvom mieste.
Vybudoval domov, kde sa necíti príjemne a bezpečne len jeho rodina,
ale aj kamaráti a známi, ktorých pozývajú k sebe domov. Staral sa
o Eňu a hlavne o deti po všetkých stránkach. Veľmi mu záležalo, aby
dostali veľa lásky, kvalitné vzdelanie, oporu a pocit bezpečia.

Dušanova neutíchajúca energia a optimizmus sa prejavovali vo
všetkom, čo robil. Bol napríklad skvelý športovec, najmä lyžiar. Trúfol
si dokonca aj na desaťboj.

Veľkú stopu zanechal v Slovenskej chemickej spoločnosti, ktorej
bol niekoľko rokov predsedom. Myslím, že bol prvý, kto priviedol na

Slovensko držiteľov Nobelovej ceny za chémiu a to prof. Zewaila,
ktorého spoznal v USA a prof. Ertla (ktorému tu Nobelovku
predpovedal), čo je pri vyťaženosti takýchto osobností veľmi náročné.
Jemu sa to podarilo.

Bol neúnavným propagátorom vedy na Slovensku. Sám bol
špičkovým vedcom. Veľmi mu záležalo na pozdvihnutí vedy a školstva
u nás. Konštruktívne kritizoval pomery vo vysokom školstve a vede.
Mal dostatok skúseností a schopností, aby vedel, čo je potrebné
v tejto oblasti spraviť. Okrem toho bol nekonvenčným a veľmi
obľúbeným pedagógom. Študentov vedel zaujať, pomáhal im
a navigoval v ich ďalšej vedeckej práci. Vedu nebral iba vážne, snažil
sa ju čo najviac priblížiť verejnosti.

Jeho záujem posunúť slovenské školstvo a vedu na vyššiu úroveň
ho priviedlo do politiky. Uvedomoval si, že frflať nestačí, dôležité je
tieto zmeny vykonať. Dušan vedel, aké zmeny a reformy treba
uskutočniť. Mal na to skúsenosti, inteligenciu a kapacitu ako málokto.
Bohužiaľ, na túto svoju misiu dostal primálo času.

Je veľmi dôležité spomenúť aj jeho mimopracovné aktivity. Či to
bol pokus o založenie školy vyššieho stupňa, ktorá by skutočne
vychovávala odborníkov pre priemysel, alebo založenie občianskeho
združenia Za našu vodu, ktoré neúnavne upozorňuje na problém
znečisťovania pitnej vody na Žitnom ostrove a na Slovensku vôbec.
V neposlednom rade aktivity v tunajšom kresťanskom spoločenstve,
kde mal víziu o službe kresťanov pre celú komunitu.

Z nášho sveta do večnosti odišiel človek, ktorého nemožno
nahradiť. S jeho odchodom sa nedá ľahko zmieriť, ale musíme ho
prijať. Našou povinnosťou je pokračovať v jeho práci ako najlepšie
vieme. Bude to ťažké, pretože Dušan bol človek neutíchajucej energie,
intelektu, viery, zdravého rozumu. Bol jedinečný. Všetci ale vieme, že
zhora bude na nás dozerať a bude nás viesť. Keď sa budeme
rozhodovať v dôležitých veciach, skúsme si na neho spomenúť
a spýtať sa, ako by to riešil on. ●

Česť jeho pamiatke.

Spomienka na Dušana

Za všetkých priateľov
T e x t : P. K e č k e š
K o n t a k t : p a l k e c @ gm a i l . c o m



Ľudia o Dušanovi Veličovi
T e x t : M . J e r i g o v á

K o n t a k t : j e r i g o v a @ gm a i l . c o m

Bývalí Dušanovi študenti z Katedry fyzikálnej
a teoretickej chémie, PriF UK

Dušan bol úžasný učiteľ a kamarát, čo ma zobral pod svoje krídlo ako
prvého študenta už od 1. ročníka. Nechal ma hneď experimentovať
s lasermi a ukázal mi, čo to je veda a ako môžem spolu s ním a celým
tímom prispieť k novým objavom. Dušan bol katalyzátorom mojej
kariéry a iba vďaka nemu som tam, kde som. Chlapík pre každú
srandu, ale zároveň s jasným cieľom pred sebou.

Pavol Bodiš

Dušan Velič bol ten človek, kvôli ktorému som si vybral katedru
fyzikálnej chémie na PRIFUK a začal sa zaujímať o lasery. Z Ameriky si
priniesol veľký optimizmus, ktorý bol schopný aj šíriť okolo seba, a
presvedčiť „ako sa to dá" namiesto „ako sa to nedá". Bol mojím
vedúcim počas štúdia a rád si spomínam na časy v Medzinárodnom
Laserovom Centre pod jeho vedením. Absolvovali sme spolu aj
týždennú konferenciu v Pekingu a bol som veľmi rád, že cestujeme
spolu, lebo s ním sa človek nikdy nestratil a cítil som sa v bezpečí aj
tak ďaleko od domova. Bol priateľský, vtipný a vždy férový. Zbohom
Dušan!

Attila Gaál

Dušan si vždy získal srdcia ľudí, lebo z neho vyžarovala radosť, odvaha
a ľudskosť. Nikdy neveril sedembolestným slovenským rozprávkam o
tom, ako sme obeťami iných národov alebo zlých mocí, vždy veril v to,
že to podstatné máme vo svojich rukách. Obdivoval som ho za to, že
sa na Slovensko vrátil a neopustil tú skorodovanú loď do neznáma,
hoci sa mohol plaviť na luxusnom, plne vybavenom zaoceánskom
parníku. Vďaka tomu, že tu bol a tvoril špičkové prostredie pre nás
študentov, som ho stretol aj ja a on zmenil môj život zásadným
spôsobom. Intrigy dokázal prekonať úprimnosťou, hrubosť mu
neublížila zásadne, lebo vedel vidieť hodnotu pokory, svoju radosť a
energiu čerpal z vnútornej istoty, že bojuje za dobrú a správnu vec.
Napriek hlasom, ktoré to relativizovali alebo sa tomu smiali, viem, že
sa nemýlil. Velič nikdy nebolo iba priezvisko. Ako človek by som si
želal dosiahnuť aspoň zlomok jeho veľkosti."

Juraj Bdžoch

Dušan Velič bol môj školiteľ od 2. ročníka Bc. programu po koniec
PhD. Pre mňa bol tým najlepším profesorom a mentorom akého som
na pôde UK stretla, po intelektuálnej aj osobnej stránke. Veľa som sa
od neho a vďaka nemu naučila. Podľa mňa, pre nás študentov vytvoril
nadštandardné a inovatívne podmienky na štúdium a prácu.
Povzbudzoval aj dával náročne výzvy. Dovolil nám byť súčasťou jeho
výskumnej skupiny, no nebál sa otvárať s nami aj osobné témy. Vždy
splnil to čo sľúbil a sám nám išiel dobrým príkladom. Cítila som, že za
mnou stojí. Bojoval za nás a keď bolo treba aj nás chránil. Vnímala
som, že mu na nás študentoch veľmi záleží.

Obdivovala som jeho múdrosť, intelekt, intelektuálny rozhľad,
schopnosť argumentovať a prezentovať svoje myšlienky, odvahu,
nezlomnosť a vytrvalosť v dobrom. Bol v prvej línii boja za zmenu
k lepšiemu vo vede aj v školstve. Som vďačná, že som mohla byť jeho
študentkou. Dúfam, že sa mi podarí posunúť ďalej, to dobré, čo mi
dal.

Marianna Gregová Trenčanová

V škole som profesora Veliča vnímal ako učiteľa, ktorý vedel podať
učivo zaujímavým a aj zábavným spôsobom. Nemal problém
s interakciou so študentami a občas aj vtipkoval. Môžem povedať, že

podľa mňa bol jediný magnet na študentov na katedre fyzikálnej a
teoretickej chémie. A to ho mali radi aj študenti z iných odborov.
Mimo školu už pôsobil viac zábavnejšie a pritom stále vzbudzoval
v ľuďoch prirodzený rešpekt. Jeho špecifickými vlastnosťami bolo
zachovať si chladnú hlavu aj v kritických situáciách a pôsobiť
humorne, aj keď ho niekto podpichoval.

Jakub Michalík

Pre mňa ako študenta to bol človek vždy dobre naladený, usmiaty,
úprimný a priamočiary. Ja som ho vnímal ako niekoho, kto sa snaží
vedu robiť príťažlivejšiu, aj napriek tomu, že to zvyšok považoval za
populistické. Mne osobne to nikdy nevadilo, pretože ak robíš veci
inak, tak sa vždy nájdu ľudia ktorí ťa budú "hejtovať" a namiesto
podpory sa dočkáš iba irónie, sarkazmu, urážania. Možno bol niekedy
viac idealista, ako realista, ale to ja už neviem posúdiť. V každom
prípade som ho mal vždy rád a nemal s ním žiadny problém.

Ján Šepeľák

Dušan Velič bol veľkorysým človekom - schopným odpúšťať a dávať
druhé šance aj ľuďom, ktorí si to podľa jeho okolia viac nezaslúžili.
Veril v úprimnosť a dobrotu ľudí, lebo sám bol dobrý a úprimný v tom,
ako konal. Pri tom všetkom zároveň nestrácal zmysel pre humor a
nadhľad. Pre mňa bol Dušan Velič človekom, ktorého si pre tieto jeho
kvality vážim dodnes, a ktorý pre mňa bol, je a bude vzorom.

Justína Nováková

Hovorí sa, že naozaj dobrého učiteľa je ťažké nájsť, ťažšie s ním
vychádzať a najťažšie na neho zabudnúť. Na prof. Veliča sa teda
zabudnúť nedá. Bol jedným z mála učiteľov, ktorý ma ako študentku
motivoval robiť mnoho vecí mimo svoj komfort a inšpiroval robiť tie
veci inak alebo lepšie. Človek sa pri ňom vždy cítil ako súčasť partie a
tímu, veď aj skrz neho som spoznala mnoho ďalších skvelých ľudí
z vedeckej oblasti. Nikdy nezabudnem na jeho podporu, kedy nás
študentov prišiel aj cez svoj nabitý program povzbudiť na obhajoby a
konferencie, na ktoré nás dotiahol, aby nám ukázal, že to čo robíme,
má zmysel a to, že ľudia robia tím (áno, na tie prezentácie, na ktorých
nácvik meškával, no aj tak prišiel, kriticky poradil, navrhol zlepšenie,
aby tam bol ten „príbeh” a nakoniec každému vylepšil náladu). Ako
pedagóg nám študentom zanechal cenné rady a vedomosti, iný
pohľad na systém a možnosti, ktoré máme. Mali sme makať, neflákať
sa a otázky sme mali ako študenti klásť medzi prvými, lebo „mladí
majú vždy prednosť”. Som rada, že som ho mohla poznať, bol to
naozaj skvelý človek a pedagóg.

Katarína Koťuhová

S pánom prof. Veličom som mal tú česť sa stretávať na niekoľkých
jeho predmetoch, ktoré viedol na našej fakulte. Či už to bola Fyzikálna
chémia 1 a 2, 2D materiály a nanotechnológie alebo fotochémia
s femtochémiou, jeho prednášky boli osobité, vedeli zaujať a vždy
som sa na nich dozvedel niečo nové.

Aj keď som ho poznal len krátko, do veľkej miery ovplyvnil moje
ďalšie smerovanie v chémii. Bol to práve on, kto ma prijal do svojej
skupiny a umožnil mi tak nazrieť do sveta molekúl očami
spektroskopie. Pod jeho vedením som aj vypracoval a úspešne obhájil
moju bakalársku prácu.

Pre mňa prof. Velič nebol len dobrým pedagógom a fundovaným
odborníkom vo svojom odbore, ale aj zásadovým, priamym a
láskavým človekom, ktorý bol ochotný každému pomôcť, poradiť či
podporiť ho. A taký človek je len ťažko nahraditeľný… Ďakujem Vám
za všetko pán profesor. Česť Vašej pamiatke!

Dominik Sarvaš
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Dušan bol mojím školiteľom počas doktorandského štúdia. Ako jeho
študenti sme veľmi intenzívne vnímali, že nie sme pre neho len ďalšou
čiarkou potrebnou na postup na vyššiu vedeckú hodnosť. Mohli sme
za ním prísť s problémami nielen vedeckými, ale aj osobnými. Vedel,
v čom sme dobrí a v tom nás podporoval. A naše slabé stránky sa
snažil rozvíjať. Dovolím si povedať, že Dušan nebol len mojím
školiteľom, bol mi aj kamarátom. Aj keď sme sa v posledných rokoch
nestretávali pravidelne, ale bola som si istá, že keby som za ním prišla
či už s nejakým problémom alebo len tak sa porozprávať, bol by tu
pre mňa. Na záver len toľko - Dušan, ďakujem ti za všetko! Odhadol si
ma dobre a nasmeroval si moje kroky na univerzitnú pôdu. Viem, ako
veľmi ti záležalo na zlepšovaní vzdelávania, ja sa v rámci svojich
možností snažím toto tvoje posolstvo napĺňať...

Soňa Kotorová

Dušana som spoznal, keď nám prišiel spraviť prednášku na predmete
"Čo je fyzikálna chémia". Bol to zvláštny docent, v obtiahnutých
kožených nohaviciach, ktorý však rozprával veľmi pútavo. Po
prednáške nás pozval na exkurziu labáku, kde nám predstavil SIMS.
Keď nám ponúkol, že sa na tom stroji môžeme naučiť merať, chcel
som si to vyskúšať a tak sa Dušan stal mojím školiteľom. Odvtedy sme
sa stretávali takmer denne, po dobu takmer 9 rokov. Učil ma nielen
fyzikálnu chémiu, prácu v laboratóriu či myslenie vedca, no rozvíjal vo
mne aj osobnostné vlastnosti, schopnosť nad vecami premýšľať,
argumentovať a nevzdávať sa. Až neskôr, po skončení môjho štúdia
som si uvedomil, že Dušan nebol len mojím učiteľom a školiteľom.
Možno si to on ani neuvedomoval, ale bol mojím mentorom. Navždy
mu budem vďačný za to, ako ovplyvnil môj život.

Michal Procházka

Dušanovi kolegovia a kamaráti

Problémy boli pre Dušana výzvou. Na rozšírenom zasadnutí SCHS v r.
2003 sa Dušan prihlásil do konkurzu na predsedu SCHS. Zaujal ma
tým, že bez okolkov a zbytočných rečí povedal, prihlásil som sa preto,
lebo chcem voľby vyhrať. Pamätám si, že v jeho pláne bolo založiť
časopis, ktorý by dôstojne reprezentoval činnosť SCHS a bude
distribuovaný širšiemu okruhu verejnosti. Druhý moment bol návrh
organizovať spoločné zjazdy SCHS a ČSCH vo Vysokých Tatrách.
Nebolo to jednoduché, ale Dušan splnil svoje sľuby, zohnal sponzorov
na časopis aj na zjazdy chemických spoločností vo Vysokých Tatrách,
kde plenárne prednášky mali významné osobnosti nielen našej, ale aj
svetovej vedy.

Dušan si uvedomoval, že ak chce robiť experimentálnu vedu na
súčasnej úrovni, potrebuje vybudovať laboratóriá s kvalitným
vybavením a tiež dobrý kolektív zanietených ľudí. Mal významný
podiel na vybudovaní Medzinárodného laserového centra. Okrem
prístroja SIMS získal aj laser. V roku 2011 to bol najvýkonnejší laser na
Slovensku. Dušan trval na tom, aby bol umiestnený na PriFUK na
Katedre fyzikálnej a teoretickej chémie. Tu sa vyskytol problém. Laser
a stôl na jeho uloženie boli nadrozmerné a nedali sa preniesť do
laboratória či po schodoch, alebo výťahom. Spomínam si ako Dušan
chodil po pavilóne, zisťoval rozmery vhodných priestorov až nakoniec
našiel riešenie. Toto spočívalo v tom, že pomocou žeriavu sa dá

náklad zdvihnúť do potrebnej výšky a cez zvesený panel dverí
pracovne č. CH1-312 dostať prístroj do pavilónu. Operácia sa podarila
bez poškodenia nákladu alebo omietky. Keď Dušan zavelil „dvíhajte“
spomenul som si na Júliusa Bindera keď v r. 1992 hodil kameň do
Dunaja a zavelil „sypte“! Na záver budem parafrázovať Andreja Ferka,
Dušan bol len jeden.

Ján Benko

Dušana som spoznal krátko po jeho príchode na fakultu. Zaujal ma
svojim rozhľadom a bezprostrednosťou, prekvapil širokými
znalosťami. Mohli sme sa rozprávať o rôznych témach, vrátane
teoretických. Pamätám si ho ako človeka s pevnými zásadami, ktorý
sa cielene snažil presadiť poznatky získané na zahraničných pobytoch
v slovenskej vede a školstve. Bohužiaľ skoro poznal, že „viskozita
slovenského rybníka“ je oveľa väčšia ako zahraničných.
Nezabudnuteľné sú pre mňa diskusie pri vianočných besiedkach,
kde sa hovorilo nielen o problémoch v školstve, ale aj o spoločnosti,
morálke. Jeho srdečné: „Ahoj, Vojto” mi chýba.

Vojtech Szöcs

Dovoľte nám napísať pár slov za Dušanových najbližších
spolupracovníkov z Ministerstva investícií, regionálneho rozvoja a
informatizácie SR. Teda skôr priateľov, s ktorými sa zoznámil v práci,
pretože taký už bol Dušan a inak to ani nevedel. Sme hrdí na to, že
patríme medzi nich.

Písať o tom, akým bol človekom, takmer nemá zmysel. Všetci sme
ho poznali. Dušan bol jedinečný. Videli sme ho nahnevaného iba raz.
Pomáhal, kde mohol. Nikdy nemal v sebe ani len tieň niečoho zlého.
Je ťažké si predstaviť, že už tu s nami nie je. Ale Dušan zostal v nás,
v našom vedomí i podvedomí a bude ovplyvňovať v dobrom naše
budúce rozhodnutia.Máme len jednu úlohu – správať sa tak, aby sa za
nás nikdy nemusel hanbiť.

Dušan mal ohromnú schopnosť získať si ľudí a dokázal sa vyjadriť
k čomukoľvek. Hodiny rozhovorov s ním boli pre nás tie najpoučnejšie
v živote. Bol otcom, manželom, vedcom, pedagógom,
environmentalistom a politikom. Každá jednotlivá z týchto rôl, by
pre mnohých ľudí stačila na celý život. Ale nie pre Dušana. Jeho
energia bola neuveriteľná. Nikdy nestál na zlej strane sporov a vždy
vedel, kadiaľ vedie správna cesta. Dnes by nám možno povedal: „Čo
ste takí smutní? Ideme ďalej!“. A my mu odpovedáme, že to sa ľahko
povie. Keby Dušan nebol v našich životoch, boli by sme iní, a určite
nie lepší. Zanechal v nás hlbokú ryhu dobra, ktorá nás bude
sprevádzať do konca našich životov.

Dušan nebol len dobrý človek, on bol dobro samotné, stelesnené
vo všetkom, čo robil. Nikdy sme nestretli človeka, ktorý by žil tak
naplno. Teraz Dušan už nie je medzi nami, ale ostáva v nás. Ostáva
v každom rozhovore, každom rozhodnutí a každom úsmeve. Dušan,
budeme Ťa nosiť vo svojich srdciach. Navždy. Ďakujeme Ti za všetko,
čo si pre nás urobil. A ďakujeme Ti, že si bol, súčasťou našich životov.

Ján Šalát, Jan Stískala a Daniel Repovský

Dušana Veliča som spoznal dosť dávno, možno ešte v 90-tych rokoch
minulého storočia. V tom čase pracoval v Medzinárodnom laserovom
centre, s ktorým sme mali úzku spoluprácu. Dušan sa vyznačoval
tvorivosťou, neštandardným myslením a nesmiernou činorodosťou.

Jeho neštandardné myslenie budem dokumentovať naším
spoločným účinkovaním v relácii Števa Hríba „Pod lampou“
v Slovenskej televízii na tému chémia. Dušan tam vystupoval ako
čerstvý predseda Slovenskej chemickej spoločnosti a ja som tam bol
ako riaditeľ Ústavu anorganickej chémie. Dušan zaujal vetou, keď
povedal, že vedci by sa mali s tou svojou vedou hrať a nie písať
projekty. Túto myšlienku takmer doslova zopakoval nositeľ Nobelovej
ceny Klaus von Klitzing počas svojej návštevy SAV v roku 2019.
Prekvapenému vedeckému publiku odporúčal nezaťažovať sa
písaním projektov, pretože harmonogram projektu a plnenie cieľov
obmedzuje tvorivosť. Dušan to povedal niekoľko rokov pred ním.

Činorodosťou prekypoval pri organizovaní súkromnej vysokej
školy technického zamerania s názvom Ruprechtov inštitút.
V priebehu trochu viac ako dvoch rokov dal dohromady erudovaný,
profesionálny tím odborníkov. Vypracoval detailné sylaby predmetov
a ich informačných pracovných listov. Dotiahol zameranie a náplň
školy až pred Akreditačnú komisiu, ktorá po viacerých peripetiách
dala vzniku školy zelenú. Dušan žiaril šťastím a s hrdosťou nám
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Dušan Velič riadi operáciu prenosu lasera do laboratória PriFUK
v pavilóne CH-1 cez dvere pracovne č. CH-1 312



ukazoval rastúcu hrubú stavbu, ktorá mala byť vzdelávacím
domovom potenciálnych študentov. Bohužiaľ škola politickým
rozhodnutím nevznikla a Dušanova viacročná námaha vyšla
navnivoč. Dušan nerezignoval ani nestratil elán. Zdanlivo paradoxne,
s ušľachtilým úmyslom pomôcť zlepšeniu vzdelávania a vedy na
Slovensku sa s húževnatosťou sebe vlastnou po niekoľkých rokoch
sám vrhol do politiky. Nanešťastie tam už hlbšiu brázdu vyorať
nestihol. Dušan myslíme na Teba.

Pavol Šajgalík

S ťaživým pocitom si spomínam na ten letný deň, keď ma zastihla
šokujúca správa o tragickom skone môjho kolegu Dušan Veliča.
V prvých okamihoch som odmietal tomu uveriť, pretože iba pred pár
minútami sme sa letmo pozdravili, smerujúc za plnením svojich
pracovných povinností. Moment, akých býva na spoločnom
pracovisku nespočetne veľa, avšak tento bol bohužiaľ posledný.
Mnohé takéto chvíľkové stretnutia s Dušanom zvykli vyústiť do
vášnivých rozhovorov o vede, o rôznych pohľadoch biofyziky
a chémie na mnohé nevyriešené výzvy poznania sveta, a v poslednom
čase častým predmetom rozhovorov bola aj politika, ktorej sa Dušan
začal intenzívne venovať. Dušanova vrodená schopnosť argumentácie
s vtipnými bonmotmi, vášnivý prejav prepletený s jeho inteligenciou
a najmä schopnosť akceptovať a pochopiť názory oponentov, robia
tieto diskusie pre mňa nezabudnuteľnými a odniesol som si z nich
veľa podnetných postrehov. V mysli mi znovu prebieha náš posledný
rozhovor o tom, že treba mať cieľ a veriť mu, napriek všetkým
prekážkam a možným ohrozeniam, že vždy vyjde slnko a príde ďalší
deň, ktorý má potenciál byť lepší ako ten predchádzajúci. Teraz, keď
už nie je medzi, toto mi pripomína a bude pripomínať Dušana, nie ako
vedca, pedagóga či politika, ale človeka, ktorý sa neobával prevziať
zodpovednosť za svoje činy a vždy ukazoval okoliu, že je možné kráčať
dopredu, a nemal obavy postaviť sa na čelo davu a ukazovať smer. V
pamäti mi tak ostane jeho príklad ako človeka, ktorý nezabúdal na
svoje ľudské hodnoty a ktorý nám všetkým ukázal, že zodpovedné
rozhodnutia a aktívny prístup k životu môžu viesť k skutočnému
pokroku.

Anton Mateašik

„Tie soboty, keď sme sa tu niekedy stretli a mohli sme sa o čomkoľvek
porozprávať, tak tie mi budú chýbať....“

Jaro Bruncko

Určite sa nájdu vhodnejšie a oprávnenejšie osoby, ktoré by opísali
svojho kolegu či zamestnanca, pridali zopár slov na znak rešpektu,
úcty, či vďaky. Ale...

Dušan Velič, presnejšie prof. Ing. Dušan Velič PhD., bol mojím a
naším kolegom – zamestnancom Medzinárodného laserového centra
v Bratislave celých 22 rokov. Stál pri jeho začiatkoch, v čase keď bolo
Medzinárodné laserové centrum špičkovou vedecko-výskumnou
inštitúciou, ktorá aj vďaka Dušanovi disponovala prístrojovým
vybavením, ktoré nebolo dostupné takmer nikde inde na Slovensku.
Ako zakladateľ a vedúci Laboratória hmotnostnej spektrometrie
sekundárnych iónov viedol svoj tím, svoju rodinu SIMSonovcov,
spôsobom, ktorý som závidela, pretože tak som videla pracovať
úspešné vedecké tímy v zahraničí. Obdivovala som Dušanovu
rozhľadenosť, jeho večný optimizmus a snahu hľadať riešenia -
s úsmevom, pokiaľ možno bez konfliktov. A keď sa osud
Medzinárodného laserového centra začal otriasať a nevedeli sme či
nás zrušia, pripoja k inej inštitúcii a ak áno, tak ku ktorej, rozprávali
sme sa. Dušan upokojoval, ako takmer vždy: „Neboj, k niekomu nás
pripoja a pôjdeme ďalej“. Potom, stojac vo dverách svojej kancelárie
v Medzinárodnom laserovom centre, sa zamyslel a dodal: „Len či je
toto posledná zastávka.“. Vtedy som tým slovám nerozumela, pretože
som netušila o Dušanových ambíciách vstúpiť do politiky. Ale keď sa
jeho tvár objavila na billboardoch, spomenula som si na tie slová
a povedala si „Aha, tak toto tým myslel.“

Lenže...nielen toto tým myslel... Medzinárodné laserové centrum
bolo naozaj Dušanovou poslednou zastávkou a pre tých z nás, ktorí
sme ho v to osudné predpoludnie videli, počuli jeho prenikavý hlas na
chodbe, zakývali mu na pozdrav a potom si len o pár hodín prečítali
v médiách niečo, čo v prvom momente vyznievalo iba ako omyl, či zlý
vtip, lebo „veď on je tu“, „veď pred chvíľou som ho počula“, „pred

chvíľou som mu kývol na pozdrav“, pre nás to bolo príliš ťažké… Aj ak
„sa na nás usmieval zhora“. Lebo Dušan sa takmer stále usmieval.

Ďakujeme Ti, Dušan, že si stál za mnohými z nás, aj keď si to vôbec
robiť nemusel. Ďakujeme Ti, Dušan, že si s nami bol.

Beáta Čunderlíková

Dušan Velič bol skvelý kolega a kamarát, ktorý stále sršal dobrou
náladou. A tým svojím optimizmom vedel vždy zlepšiť náladu. Vždy sa
snažil pomôcť, ak to bolo v jeho silách. Bude mi chýbať...

Efka Lulkovičová

Prvý email v mojej pošte od Dušana Veliča, písaný ešte z Fritz-Haber-
Institutu v Berlíne v septembri 1998, je tento:

„Nazdar Dusan, verim, ze sa pomaly davate dokopy po zdarnej, ale
asi aj vycerpavajucej konferencii. Ja som spat, ako obycajne po
starom : zaciname novy experiment, pisem druhy clanok, nahanam
nejake masiny a dumam o novom proposale."

Za štvrť storočia sa na prvý pohľad nezmenilo veľa. Ako obyčajne
organizujeme konferencie, rozmýšľame nad grantmi a píšeme články.
Akurát dnes už mnohí z tých, ktorí to robili vtedy, s nami viac nie sú.
Budú tu chýbať. Ale je dôležité, že tu boli a všetko čo urobili nám
dovolilo robiť dnes opäť „všetko po starom“. Svet je ako svetlo -
osciluje a vlní sa. Jeho energia nikdy nestojí a ide ďalej po nových
cestách.

Ďakujem Dušanovi, že tu bol a svietil s nami na cestu.

Dušan Chorvát

To, že mám o Dušanovi rozprávať v minulom čase som dodnes v sebe
nespracoval... Správa o jeho nečakanom odchode ma utvrdila v tom,
že „nevieme ani dňa, ani hodiny, kedy nás Pán povolá". Tu na Zemi
nám chýba jeho dobrosrdečnosť, zmysel pre humor ale i
spravodlivosť, no hlavne jeho ochota vypočuť toho druhého a
rozprávať sa o čomkoľvek bezprostredne, bez afektu a s nadhľadom.
Od začiatku, ako sme sa spoznali, pôsobil na mňa ako prirodzená
autorita s ľudským prístupom, ochotný bojovať za „správnu vec“. Pre
vedu zapálil mnoho mladých ľudí, ktorí budú pokračovať v jeho
šľapajách. Verím, že sa na nás zhora pozerá a uškŕňa sa nad našimi
snaženiami :-) Dúfam, že sa tam raz spolu stretneme a dokončíme
našu debatu, veď ty, Dušan, vieš ktorú!

Dano Haško

Dušan - vedúci SIMS laboratória. Spolu s Monikou a Dušanom od
založenia laboratória hmotnostnej spektrometrie sekundárnych
iónov v MLC sme tvorili základný SIMS team od 2004. Príprava
priestorov a následná inštalácia a s tým spojené náležitosti,
spoznávanie novej metodiky, prinieslo veľa spoločne tráveného času
a spoločných ciest na domáce aj zahraničné konferencie s možnosťou
diskusií a osobného spoznávania názorov aj povahy. Vždy bol ochotný
pomôcť radami a zvedavými otázkami usmerňoval hľadanie
správnejšej odpovede. Vždy mal ambiciózne ciele plánované aj na dva
tri kroky dopredu. Nebál sa nových vedeckých tém a výziev, kde
okrem svojho rozhľadu sa snažil rozširovať erudovanosť aj svojho
okolia formou seminárov, pre študentov aj so študentmi
z magisterského aj doktorandského typu. Mal trpezlivosť diskutovať
a presviedčať aj členov akademickej obce, čo prinieslo svoje ovocie vo
forme vzácnych návštev neskorších laureátov Nobelových cien
v blízkom okolí. Pri nami používanej analytickej metodike platí heslo:
„Timing is everything“. Žiaľ nešťastná nehoda-náhoda si vybrala zlé
načasovanie. Dušan nás opustil bez možnosti diskusie.
Česť jeho pamiatke.

Andrej Vincze

Dušan prinášal vždy veľa dobrej energie a pozitívneho myslenia
medzi nás. Svojim pozitívnym prístupom k životu vedel nabiť
miestnosť radosťou. Akýkoľvek rozhovor s ním, pracovný alebo
osobný, zanechal dobrý pocit a nabudil do akcie. Pri ňom som veľmi
ľahko zabudol ako plynie čas. Chýbaš tu.

Tibor Teplický

Napriek tomu, že Dušan u nás v Laserovom centre pracoval
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v Laboratóriu hmotnostnej spektrometrie, moje záujmy v rámci
susedného Oddelenia aplikovanej optiky sa s ním riešenou
problematikou, aj keď často iba nepriamo, vzájomne približovali.
Dušan mal široký rozhľad v tematike a aj napriek tomu, že jeho
pohľad na vec bol možno viac „chemický“, vedeli sme sa rozprávať
o danom jave aj z fyzikálneho pohľadu. Napriek tomu, že dnes už je
často ťažké rozhodnúť, ku ktorej vednej disciplíne danú konkrétnu
problematiku priradiť, nerobilo nám problém podebatovať aj
o zdanlivo viac „fyzikálnych“ problémoch. Dušan vedel nájsť správny
uhol pohľadu aj na také efekty ako sú kvantové prejavy svetla
z hľadiska optiky alebo materiálové fyzikálne nelinearity. Bolo to
zrejme dané aj tým, že jeho osobnostnou vlastnosťou bola schopnosť
počúvať diskutujúceho, či odborného oponenta, hoci hájil svoje
vysvetlenie skutočností (odborných, ale aj celospoločenských). Tu
musím napr. povedať, že naše názory ohľadne existujúceho stavu
a jeho prípadného riešenia v oblasti vedeckého výskumu i celkovej
vzdelanostnej perspektívy na Slovensku sa v mnohom zhodovali.
Bolo tu vidieť, že na celú túto tematiku ako kvalifikovaný pedagogický
a vedecký pracovník nezastáva iba úzky pohľad „vedátora, ktorý si
háji svoje“, ale vidí veci v širších súvislostiach.

Počas minulých rokov som bol Dušanom ako školiteľom
študentov, či už diplomových prác alebo aj dizertácií, viackrát
vyzvaný aby som zhodnotil práce oponentskými posudkami. Myslím,
že takto som mohol pochopiť jeho spôsob uvažovania, keďže v tých
prácach – najmä pri prezentácii výsledkov bol „zakomponovaný“ aj
Dušanov prístup k riešeniu výskumných úloh ako vedeckého
pracovníka. Moje poznámky k prácam študentov boli spravidla
pozitívne, prípadná kritika bola väčšinou iba voči formálnym
nedostatkom. O schopnostiach Dušana nesvedčí len jeho profesorský
titul i titul doktora vied DrSc., ale aj to, že viaceré výsledky zo
študovanej tematiky v rámci diplomoviek a dizertácií boli
publikované viackrát v serióznych vedeckých časopisoch.

Bohužiaľ, schopnosti a vedomosti Dušana už využiť nebudeme
môcť, rovnako tak ako nám budú chýbať Dušanove vlastnosti ako
človeka a blízkeho kolegu.

Milan Držík

Je to až tragicky nespravodlivé, že človek ako Dušan tu už nie je.
Človek, ktorý mal nielen vízie, ale aj energiu ich realizovať. Človek
miestami až s nemiestnym optimizmom, príklad morálneho života,
vzor ako sa má bojovať za správnu vec, „len” tak odišiel? Celé sa mi to
akosi nezdá.

Miro Michalka

Môj záujem o chémiu bol umocnený výsledkami v chemickej
olympiáde a keď ma sused z chaty, ktorý ma naučil zbierať huby,
hrávali sme spolu preferans, pozval ako končiaceho gymnazistu do
jeho labáku na Chemickom ústave Slovenskej akadémie vied a popri
práci mi ponúkol možnosť vstúpiť do Slovenskej chemickej
spoločnosti (vtedy SCHS), bol definitívne rozhodnutý môj vnútorný
boj medzi chémiou a botanikou. Poslal ma za prof. Dr. Ing. Jozefom
Tomkom, DrSc. vtedajším predsedom a neskorším prvým čestným
predsedom SCHS na Farmaceutickú fakultu UK, kde vtedy pán
profesor pôsobil, s vyplnenou prihláškou a tak som sa v roku 1976 stal
členom SCHS.

Bol som bežným členom SCHS, platil som členské, chodil na
prednášky, v roku 1981 ako práve skončený inžinier aj na zjazd, ktorý
sa uskutočnil po celých Tatrách. Bol to nezabudnuteľný zážitok. To
pokračovalo aj v pozícii interného ašpiranta (dnes PhD. študenta),
asistenta, odborného asistenta i docenta. Tak som išiel aj na zjazd
chemikov, ktorý sa uskutočnil v roku 2003 v Košiciach.

Tam sa predstavil nejaký mladý kolega, ktorý sa čerstvo vrátil zo
zahraničia a chcel na nejakom zariadení predniesť svoju víziu
o webovej stránke SCHS. Áno, bol to Dušan Velič a jeho tablet. Online
prezentácia sa nepodarila, ale offline áno. Ale keď som videl ten
Dušanov zápal za vec, usúdil som, že web potrebujeme a bude! Tam
ma nahovoril prof. Uher zapojiť sa do práce predsedníctva SCHS,
konkrétne do Kontrolnej a revíznej komisie vedenej vtedy prof. RNDr.
Vladimírom Kellöem, DrSc. Dušan sa postupne stal predsedom
spoločnosti a ja som dostal za úlohu rozchodiť ten web ... Vtedy bolo
potrebné doinštalovať do MS Wordu doplnok, aby bolo možné
wordovské súbory uložiť vo formáte .html a tak vytvárať prvé
hyperlinkové dokumenty. Musel som vybaviť providera, miesto, kde
sme mali uloženú hlavnú stránku a všetky ostatné dáta, prístup a učiť
sa, ako web rozchodiť. Postupne som ukladal takmer okamžite všetky

aktuálne informácie i archívne materiály na web a tieto súbory sú
funkčné dodnes.

Dušan, ako som uviedol aj v nekrológu, bol nekonformný typ
človeka a vďaka tejto jeho vlastnosti SCHS zažila asi jeden zo svojich
najhlbších prerodov: triumvirát nových činností predsedníctva –
Chemické horizonty – ChemZi – Zjazdy chemikov boli samozrejme
doplňované aktivitou odborných skupín. Chemické horizonty boli
a sú stále od roku 2005 organizované 2-4 krát za semester s náplňou
orientovanou na špičkové výsledky najmä medziodborového
výskumu slovenských vedcov. Bulletin SCHS bol pretvorený na
ChemZi – skratka prvého chemického časopisu Spolku chemikov
Slovákov Chemické zvesti. Začali sme ho vydávať na kvalitnom
papieri, farebne vo formáte A4 dvakrát ročne. Treba uviesť, že od
začiatku Dušan bojoval o premenu názvu na Chemické zvesti, takže
jeho komunikácia s funkcionármi CHÚ SAV ohľadne postúpenia názvu
bola mnohokrát mimoriadne búrlivá a vyskytli sa aj výrazy „súdnou
cestou“ a pod. No a čoskoro budete v rukách držať prvé číslo ChemZi
– Chemické zvesti... O možnosti a výhodnosti vstupu Chemických
zvestí (už ako Chemical Papers) do konzorcia časopisov Willey sme
prediskutovali či na CHÚ alebo aj so samotným predsedom SAV
mnoho hodín v snahe vytvoriť „ChemPapChem“ – niečo ako záložný
časopis na uverejňovanie príspevkov, ktoré nedosahovali úrovne
Angewandte Chemie. Chybný krok predsedu Bereka sa nepodaril
napraviť, lebo náš jediný časopis sme si na rozdiel od českých kolegov
zachovali a možnosť úhrady vstupného do konzorcia Willey sme
z budúcich tantiém vydávania časopisov nevyrokovali a tak SChemS
prichádza každoročne o veľmi zaujímavú finančnú podporu z podielu
na publikačnej činnosti konzorcia Chemistry Europe (predtým
ChemSocPub a iné názvy).

No a tretí pilier – spoločné zjazdy českých a slovenských chemikov
presmeroval za mimoriadnej aktivity kolegyne Jerigovej (vtedy
Aranyosiovej) do ťaháku pre českých kolegov – do Vysokých Tatier.
Kvalitné ubytovanie vo fantastickom prostredí so špičkou chémie
bola podľa Dušana samozrejmou odmenou chemikov za celoročnú
tvorivú prácu. K tomu samozrejme uvítací, pivný, vínny a záverečný
večer spojený s diskusiou pri posteroch dlho do noci v Tatranských
Matliaroch s kolegami zo Slovenska a Čiech utužili naše priateľstvo,
priniesli nápady a neraz aj užitočné spolupráce. Ten prvý sa dokonca
konal na Medvedej lúke pod taktovkou organizátora pána Strachana.
Na zjazdoch zaviedol tradíciu účasti nositeľa Nobelovej ceny prof. A.
Zewaila (2005). V roku 2007 pozval svojho druhého tútora prof. Ertla
a neušetril ho otázky kedy dostane Nobelovu cenu on. Vyhýbavá
odpoveď, ale mesiac na to Nobelovu cenu prof. Ertl získal a pri
preberaní spomenul, že naposledy bol ocenený na Slovensku Zlatou
medailou SCHS. Dušan bol vizionár. Tradícia nositeľov Nobelovej ceny
ako hlavných prednášateľov na zjazde českých a slovenských
chemikov pokračovala prof. Lehnom (2015) a prof. Feringom (2017) už
ale v Starom Smokovci.

O dva roky som na zjazde pôsobil vo funkcii predsedu a v deň
záverečného večierku som bol poobede na konferencii v Chemosvite
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Dalma medzi svojimi Jánošíkmi (V. Milata a P. Drašar) na Zjazde
chemikov v Tatranských Matliaroch v roku 2011 (foto P. Drašar)



Svit, kde sme zároveň krstili prvý diel Histórie chemického priemyslu
v zrkadle dejín Slovenska. Bolo mimoriadne horúco, ale autom som
sa rýchlo vrátil a pri vstupe do hotela ma Dušan hneď navigoval do
kuchyne. Nechápal som prečo, ale Dušanovi sa niekedy nedalo
oponovať a tak som zistil, že sa musím prezliecť do goralského kroja
podobne ako vtedajší podpredseda Českej spoločnosti chemickej
prof. Drašar. To by až na trochu poddimenzovaný kroj nebol taký
veľký problém, až na „portky“. Pravdepodobne vlnené, naťahované
ma spotené telo neskutočne hrýzli. Nebyť v tom Dušan a odhodlanie
nepokaziť zábavu, okamžite by boli zoblečené. Samozrejme k tomu
goralský klobúčik a tácka s hruškovicou a ísť vítať hostí medzi dvere.
Mnohí kolegovia si vzali prípitok a keď som ich oslovil, tak sa mykli,
strhli, zľakli a po chvíli sa rozosmiali. Vydržal som to asi hodinu, ale
dodnes spomínam na túto Dušanovu „čertovinu“. Samozrejme
v dobrom. Aj s Pavlom Drašarom. Snímka povyše bola použitá už
viackrát ....

Veľmi aktívny bol Dušan aj v oblasti tradícií slovenskej chémie. Či
už to bola tradícia chemického vzdelávania v Banskej Štiavnici alebo
naše osobnosti, medzi nimi azda najviac Anton Leopold Ruprecht.
Známe sú jeho snahy vybudovať vysokú školu technického typu
v Šamoríne pomenovanú práve po A. Ruprechtovi. S takýmto
príspevkom vystúpil aj na konferencii ECTNA konanej
v Medzinárodnom roku chémie 2011 v Bratislave organizovanej jeho
„tútorkou“ doc. Sališovou.

Jeho kandidatúra na župana Bratislavského kraja aj keď
neúspešná poukazovala však na jeho obrovský potenciál a ako
poznám jeho „ťah na bránku“ určite by výrazne pohol s problémovou
skládkou chemického odpadu pri Podunajských Biskupiciach. Ani
som sa nečudoval, že sa stal štátnym tajomníkom: ľudia s jasným
cieľom, vyjadrovaním, čestní, pohotoví, vzdelaní, pracovití – tak si
predstavujem politika. Žiaľ len krátko.

Dušan, tých čertovín ako s portkami malo byť ešte omnoho viac, ale
som rád, že som Ťa stretol a poznal.

Viktor Milata

Dušan inicioval aj ďalšiu z významných noviniek v aktivitách SChemS
a chemikov na Slovensku, a to cyklus prednášok Chemické horizonty.
Bolo to v rokoch 2004 - 2005, v období jeho pôsobenia vo funkcii
predsedu SChemS. Mňa zaujala už jeho prvá zmienka o takomto
projekte. Keďže som sa vyjadril aj nahlas, moja aktivita nezostala bez
okamžitej spätnej väzby – dostal som úlohu garantovať prípravu
prvého ročníka. Pre stručné uvedenie súvislostí vyberám z ChemZi 1,
1, 16-17 (2005) časť prvej správy o tomto cykle, ktorú sme pripravili
spolu s Dušanom: „Ako názov cyklu naznačuje, výber prednášok bude
orientovaný na témy, ktoré sú zaujímavé a výskumne aktuálne. Je

nesporné, že medzi nami pracuje mnoho kolegov, ktorí radi prednesú
a prediskutujú svoje poznatky, názory a námety možného rozvoja
svojich problematík práve na prednáškach „Chemické horizonty“.
Pravidelnosť prednášok a dostupnosť pre záujemcov považuje
Predsedníctvo SCHS (SChemS) za ďalšie podmienky úspechu tejto
série prednášok. Význam takýchto stretnutí a prednášok vidíme v ich
vplyve na chemikov, neskôr a sprostredkovane aj na širšiu slovenskú
verejnosť. Veríme, že Vás tento projekt zaujme, stanete sa
pravidelnými poslucháčmi a prednášky spolu s diskusiami budú
„pozitívne deformovať“ naše chemické povedomie. Na jar 2005 sme
začali cyklom troch prednášok, podobne budeme pokračovať aj na
jeseň 2005. Predsedníctvo SCHS (SChemS) po I. ročníku posúdi
zvolený harmonogram, pričom Vaše názory o tomto prvom ročníku a
námety na nové témy prednášok (v osobných diskusiách, alebo
zaslané na schs@chtf.stuba.sk, uachmdra@savba.sk) budeme
považovať za dôležitú spätnú väzbu, ktorá ovplyvní prípravu
Chemických horizontov v budúcich rokoch.“

Dušan zostal náročným konzultantom výberu prednášateľov ako aj
samotného priebehu niekoľkých cyklov týchto prednášok.
Nepamätám sa však, že by niekedy svoju predstavu presadzoval
direktívnou požiadavkou. Spolupráca s ním sa, aj v tomto „projekte“,
vyznačovala aspektmi pre neho typickými – svoje nároky a predstavy
vyargumentovať v diskusii s partnermi, vypočuť stanoviská partnerov
a spoločne hľadať a tešiť sa z optimálneho riešenia. Aj toto bolo
dôvodom, prečo som sa s radosťou niekoľko rokov venoval detailom
prípravy cyklu Chemických horizontov. Práve možnosť a schopnosť
otvorenej diskusie je totiž kúzlom, ako aj jednou z podmienok
úspešnosti a prospešnosti práce vedca, vysokoškolského učiteľa, ale
aj študenta.

Chemické horizonty nepochybne sú a zostanú v dedičstve po
Dušanovi Veličovi pre SChemS a chemickú komunitu na Slovensku.
V tomto roku – rok po odchode Dušana spomedzi nás, totiž cyklus
Chemické horizonty prechádza do 20. ročníka svojej úspešnej
existencie a „pozitívneho deformovania nášho chemického
povedomia“.

Milan Drábik

Pripomenutie si životného príbehu Dušana pociťujem ako príležitosť
a povinnosť formulovať predovšetkým ako poďakovanie za jeho
uskutočnenú činorodú prácu, ktorou dlhoročne na rôznych postoch
zodpovedne prispieval ku prospechu SChemS.

Spomínam si na Dušanove úvodné slová v ChemZi 2/1 2006 kedy
použil slová prof. J. Gašperíka z predslovu v 1. č. Chemických zvestí
z r. 1947 „ Máme pred sebou ťažkú úlohu, preto voláme všetkých
kolegov chemikov k spolupráci a v duchu tejto výzvy podieľať sa na
formovaní nášho časopisu by som rád z neho videl rásť živé
informačné médium“. Budúcnosť chémie na Slovensku Dušan videl
na ramenách učiteľov a v rukách chemikov – vedcov, ktorí pripravujú
novú generáciu chemikov a práve od vedcov sa očakávajú ďalšie
inovácie pre priemysel. A presne tento proces prepájania sa medzi
priemyslom – školou - vedou mal Dušan na zreteli aj pre náš časopis
ChemZi.

Dušan sa usiloval využiť všetky možnosti na plnenie cieľov SChemS
a tak pri spätnom prehľadávaní v mojej pamäti sa mi nástojčivo žiada
pripomenúť Dušanove „editoriály“ publikované v ChemZi. Osobitne
preto, že sa často stretávame s názorom, že editoriály sa veľmi
nečítajú, sú síce o tom o čom sa v časopise píše, ale prečo to čítať,
keď prelistovaním časopisu nájdeme priamo to čo nás zaujíma? Ale
Dušanove editoriály – všetky – dávali udalostiam nový rozmer.
Obsahovali okrem informácie o programových cieľoch redakcie
Dušanove inšpiratívne osobné skúsenosti či príbeh a to s cieľom
zaujať čitateľa, podnietiť k zamysleniu, povzbudiť k práci. Verím, že
priniesli želaný úžitok.

Spomienka na Dušana, ako môjho blízkeho kolegu, mi navždy
ostane v pamäti spolu s jeho úsmevom a vzácnymi chvíľami
rozhovorov s ním.

Dalma Gyepesová ●
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Pred viac ako 20 rokmi som nastúpil na Univerzitu Komenského, po
tom, čo som získal doktorát z Wayne State University. Bola to doba,
kedy vznikali univerzity na Slovensku ako huby po daždi. Hoci pán
Mikloš vtedy hlásal, že „čo má hodnotu, má aj cenu”, čo i len hovoriť o
spoplatnení vysokých škôl bol zločin. Keďže som bol čerstvo
odchovaný na americkej univerzite, chápal som význam platenia, ale
keďže som aj Slovák, chápal som, že najlepšia cena školného je
zadarmo. Napriek všetkému som vtedy napísal článok s názvom „Sex,
drogy a platené školstvo”, ako parafrázu „Sex, drogy a rock´n´roll”,
ako niečo tabuizované, o tom, čo i len hovoriť. Myslím, že ho nikto
nakoniec neuverejnil, ale skúsim si spomenúť na jeho obsah, lebo sa
zdá, že je celkom aktuálny vo svetle, alebo skôr v tme, volebného
programu „druhotne reformných komunistov”.

Ten pôvodný článok mal byť výzvou na zamyslenie sa najmä pre
študentov, lebo ako vznikalo stále viac univerzít, ich kvalita zákonite
klesala. Išlo o to, že učitelia sa nebudú sťažovať, ak ich platí štát aj za
nekvalitu, ale predpokladal som, že študenti by sa mohli. Hoci ako
„národ holubičí”, som chápal, že budú musieť byť motivovaní. Inými
slovami, ak si zaplatia nejaké školné, budú chcieť za svoje peniaze
niečo viac, ako dostávajú do dnešného dňa, zadarmo. Princíp
plateného školstva v tejto koncepcii bol v skratke takýto. Školné na
každej škole bolo rovnaké, povedzme 100 EUR mesačne, čo je 1000
EUR ročne. Každý študent by dostal od štátu túto pôžičku, rozumej
bol by evidovaný, že mu štát niečo dal, rozumej zo svojho vrecka by
nemusel platiť nič. Na 5-ročné štúdium by dostal tak 5000 EUR, s tým,
že tie peniaze bude potom v produktívnom veku vracať. Povedzme
bezúročne na 40 rokov, čo je splátka 125 EUR ročne a nejakých 10 EUR
mesačne. Pred tými 20 rokmi som to prerátaval tiež na pivá, ktoré
odvtedy trocha zdraželo. Ale stále, táto motivácia mať lepšie univezity
by nás stála povedzme každý piatok jedno fajnové pivo. A končil som
s otázkou, „komu nestojí jeho vzdelanie za jedno pivo týždenne?”

Je jasné, že takéto školné by nie nutne ekonomicky pohlo
s kvalitou vzdelávania, ale určite by pohlo niečo v našich hlavách.
Mnohí by zvážili, či je hodné sa pretŕčať a poflakovať v škole za 100
EUR mesačne. A snáď niektorí by tak mali väčšiu motiváciu, chuť a
možno aj odvahu sa domáhať lepších učiteľov. No, ale ak je to také
dobré, prečo to neurobíme dnes? Nuž, doba sa zmenila. Prišli aj
súkromné školy a mnohé z nich za podobné peniaze a za menej
námahy zaručia tiež diplom. Naviac vtedy sme ešte boli istá
konkurencia českým školám, dnes sa rozdiel prehĺbil. Som
presvedčený, že ak by sme to spravili dnes, exodus našich študentov
do Čiech by bol už nezastaviteľný. Naviac, české školy si vyberajú a
tak by sme prišli o tých lepších, úmyselne nehovorím najlepších, lebo
je to trocha komplikovanejšie. Stále sú tu mladí a šikovní ľudia, ktorí
majú záujem ostať doma a práve pre nich musíme vytvoriť
podmienky nielen na univerzitách, ale najmä v podobe pozícií
v zaujímavých segmentoch, spolu s profesionálnym manažmentom,
slušným platom a víziou.

Čo z tohto vymenovaného sa teda týka tretieho volebného cieľa
„druhotne reformných komunistov”. No nič, lebo diskusia nemala byť
a nebude o tom, ako tu udržať mladých lekárov, ale iba ako
dodatočne spoplatniť štúdium medikov. Je to štandardný spin-doctor
trik. Strana má problém so zdravotníctvom, ktorý roky nevie a ani
nechce riešiť, lebo je to zdroj politického príjmu. Spin-doctor riešenie
je potom jasné, nebudeme hovoriť ako pomôcť lekárom a aby tí
potom pomohli svojim pacientom, radšej poštveme pacientov proti
lekárom. Chorí a často aj starí ľudi majú ťažký život a tak sú náchylní
na sociálny populizmus a preto sú skvelí voliči „druhotne reformných

komunistov”. Poštvať ich proti lekárom je ale netaktické, lebo na
konci dňa lekár a pacient sú na jednej lodi. Ale poštvať pacientov
proti medikom je ideálne. V prvom rade, medici sú mladí ľudia,
väčšinou príliš rozhľadení, aby načúvali sociálnemu populizmu. A tak
ich straty hlasov vo voľbách sa netreba báť, lebo aj tak vačšinou
nevolia „druhotne reformných komunistov”. Medici odmietajú platiť,
čo je jasné, veď najlepšia cena je zadarmo. A aktívni lekári ich tiež
podporujú, z kolegiality a aj faktu, že takéto rozhodnutie môže neskôr
vytvoriť tlak aj na nich. Je jasné, že nejde o riešenie problému, ale
o spin doctor trik na zaistenie hlasov chorých ľudí a dôchodcov. Je to
smutné, ale treba to povedať otvorene, tento postup je úplne
z definície - hyenizmus, živiť sa na chorých a starých.

Ale poďme od hyenistickej politiky k plateným vysokým školám.
Prvá otázka je, že ak by aj mali platiť medici a teda budúci lekári, je
úplne nefér voči nim, že ostatní neplatia. Lacnou odpoveďou je, že
štát sa má postarať o zdravotné zabezpečenie obyvateľov a lekári sú
v tom nenahraditeľní. To je fakt, ale štát sa má postarať aj
o kybernetickú bezpečnosť krajiny, nehovoriac o nefunkčnom
elektronickom systéme ESO. Takže z tohto vychádza druhá otázka,
prečo nespoplatniť aj IT študentov, veď aj tí sú pre dobrý chod štátu
nenahraditeľní. Je jasné, že s týmto postupom zistíme, že každý z nás
je viac alebo menej nenahraditeľný, ak si robí svoju prácu dobre. Na
druhej strane, nie je úplne s kostolným poriadkom, že štát, rozumej
každý z nás sa vyzbiera cez dane na štúdium medikov alebo aj IT
špecialistov a tí hneď ako majú diplom a v tomto prípade najmä
vzdelanie v rukách, opúšťajú Slovensko. A naša investícia do ich
vzdelania sa neodrazí na našej životnej úrovni, teda čistá strata. Za
socializmu neboli takéto straty, všetci sme boli zavretí v železnej
klietke a skoro nikto nám neufrnkol von. Fungovala represia a je dosť
príznačné, že strana „druhotne reformných komunistov” opäť siaha
po skrytej represii. Na jednej strane je to šokujúce, ako ani nevnímajú
otvorenosť Európy, na strane druhej je to iba ďalší dôkaz, že im nejde
o riešenie. Civilizovaným riešením na voľnom pracovnom trhu je
motivácia a nie represia. Ak chce niekto odísť, vždy chce niekto aj
prísť, ale toto nie je v súčasnosti cesta. Teda ak chce lekár odísť,
skúsme mu niečo ponúknuť. Urobme poctivo analýzu chodu
nemocníc a toku peňazí a uvidíme, aký poctivý plat vieme mladým
lekárom ponúknuť. Naviac niečo ako podnikové štipendium pre
lekárov sa javí určite lepšie ako represia. Ruka v ruke s týmto musia
však nastúpiť aj manažerské zmeny v zdravotníctve, ale to je iný
príbeh.

Spoplatniť všetky vysoké školy nie je cesta a spoplatniť len
niektoré školy je nespravodlivé. Motivovať iba niektorých nie je tiež
úplne spravodlivé, ale javí sa to pozitívnejšie. V celej Európe, čo je po
Brexite fakt, je koncepcia štátnych bezplatných vysokých škôl
v zdrvujúcej prevahe so súkromnými školami. Je to silná tradícia
kultúry, ktorá jasne hovorí, že vzdelanie je dôležité pre lepší život a
tak má naň mať každý právo. Je to trocha aj súčasť istého štátneho
citového vydierania, „štát Ti dal vzdelanie zdarma, teraz si Ty na rade
vrátiť niečo státu”. Čo je nakoniec pravda a aj fér, ale ľahšie sa to darí
napĺňať v bohatších krajinách. A tak na záver, možno trocha
inovatívny ale férový spôsob, ako by bolo možné toto riešiť. Dalo by
sa zúročiť, že na sklonku kariér sa celkom prirodzene mnohí vracajú
na staré kolená zo zahraničia domov. Tí absolventi vysokých škôl,
ktorí pracovali na Slovensku povedzme aspoň 20 rokov, by mali
pomyselné školné odpustené a tí, ktorí nie, by mohli zo svojich úspor
z vonku zaplatiť nejaký paušál. Ale aby im zasa samozrejme aj ostalo
na jedno fajnové pivo v piatok večer. ●

Spomienka na Dušana

Platiť, či neplatiť za vysoké školy
T e x t : D . V e l i č
K o n t a k t : j e r i g o v a @ gm a i l . c o m
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Viera a veda, alebo ako som sa dotkol
Nobelovej ceny

T e x t : D . V e l i č
K o n t a k t : j e r i g o v a @ gm a i l . c o m

Tento názov je samozrejme pripravený pre Vás, čitateľov, ako nám veľakrát možno aj verejná mienka chce vytýkať. Ale treba
úmyselný a mierne provokatívny v prvej jeho časti. Pre
niekoho sa môže zdať i kontroverzný a tých čo očakávajú, že
budem polemizovať o tom, či je možné veriť v istú inštanciu

nad nami a robiť pritom prírodné vedy, tak asi sklamem. V tomto
príspevku by som sa rád pokúsil predstaviť vieru vo vzťahu k vede
v trocha inej rovine. Názov je viac-menej dobre mienený reklamný
slogan na to, aby som vás skúsil zaujať s niečím, o čom si myslím, že
hrá veľkú úlohu nielen pre ľudí vo vede. Viera sa dá vnímať v mnohých
rovinách, v tej prvotnej, náboženskej, ale samozrejme je tu aj viera
v seba, viera v niekoho iného, viera v istý systém. Je to skôr pocit,
alebo rád by som povedal, že je to vnútorná deklarácia, potvrdenie
alebo vyjadrenie istého odhodlania niečo spraviť, že sme ochotní
venovať tomu svoj čas a istým spôsobom svoj život. Ako už niekto
múdry povedal, že „ak niekto bojuje tak, že je ochotný dať život za
svoju vec, stáva sa neporaziteľným“.

Rád by som predstavil tento rozmer viery v jednom príbehu, pre
mňa určite príjemnom a dúfam aj z vedeckého hľadiska zaujímavom.
A o tomto je aj ten názov, ktorý je o viere a vede, viere v to, čo sa dá
spraviť vo vede. Je to príbeh o tom, ako som sa stretol s prof. Ertlom.
Nepredpokladám, že vo všeobecnej vedecko-populárnej komunite je
prof. Ertl známy a nepredpokladám ani že Nobelova cena za chémiu
z roku 2007 bola nejakým spôsobom iná. Ak tak, tak len v podobe
mojej malej uspokojenej márnomyselnosti z miernej publicity, ktorú
som vnímal ja a moje okolie, keďže som sa v tomto prípade svojou
nepatrnou maličkou časťou obšmietol okolo Nobelovej ceny.
Samozrejme tento príbeh je o prof. Ertlovi a ja som iba rozprávačom
tohto príbehu v pomyselnej rovine viery a vedy.

Moja cesta k prof. Ertlovi začala v roku 1995, keď som v USA na
Wayne State University v Detroite končil svoje PhD. Môjmu príchodu
do USA v roku 1991 zo Slovenska predchádzalo moje štúdium na
Chemicko-technologickej fakulte STU. Myslím, že som mal veľa
dobrých učiteľov, boli tam samozrejme rôzni učitelia, ale v tom
danom systéme som stále chápal vzdelanie ako istý formálny rámec.
Pod tým formálnym rámcom chápem systém, kde za istý objem
informácií sa dostáva istá známka, bez úprimnej konfrontácie
s poznaním. Ja viem, že sme boli všetci pod vplyvom systému, kedy
bolo veľmi dbané na formálnu stránku veci. Bolo dôležité aby sme
boli ostrihaní, čisto oblečení, chodili na prednášky a robili skúšky.
Nikoho veľmi nezaujímalo, či sa nám víri v hlave niečo ako kreativita,
či by sme sa nemohli na tých prednáškach otvorene pýtať, či by sme
tie známky nemali dostávať z toho, čomu rozumieme a nielen
zreprodukujeme. A či tie diplomy neboli vlastne iba nejakým
systémovým opatrením spoločnosti, ako kvalifikovať alebo veľakrát aj
diskvalifikovať mnohých ľudí. Napriek všetkému, viem a cítim, že tá
škola nás naučila veľa. Mal som aj šťastie, že môj šéf diplomovej
práce, doc. Prousek mi ukázal u nás veľmi zriedkavý postoj. Otvoril mi
vtedy okno istej vášne pre vedu, hoci mám pocit, že táto stále na
našich školách trocha chýba. Je to vášeň robiť vedu a veci naplno a tá
vášeň má už len krôčik k tej viere. Nemyslím si, že je to oxymorón –
viera a vášeň, práve naopak, lebo iba v to môžete veriť, čomu ste
oddaní. A oddaní sme tomu, pre čo máme vášeň. Celú túto mozaiku,
som ako mladý adept na PhD začal viacej chápať až v Amerike.
Vlastne aj za mojím odchodom do USA, hoc s diplomom Ing.
a jazykovou školou, bola viera, že to ako-tak dokážem. Keďže vtedy
veľa skúseností s touto voľbou nebolo ani u mojich učiteľov.
V Amerike sa tá veda robila vždy s vášňou, lebo išlo o to, že ste museli
dať do toho celé svoje ja, veriť si, aby ste niečo dokázali
v konkurenčnom prostredí a nakoniec, aby ste to vy aj vaša rodina
vlastne prežili. Je tam veľa aspektov a veda nie je práca od 8:00 do
17:00 hod, pričom sa nechcem dotknúť nikoho, kto má pravidelnú
pracovnú dobu. Ale je to istým spôsobom intelektuálny vabank a ja
rád hovorím, i keď neradi to veľakrát pripúšťajú mnohí vedci, že „veda
je v podstate hranie sa s drahými hračkami“. To je tá prvá časť, ktorú

povedať, že táto hra, je veľakrát na konci osožná. Rád hovorím ako
príklad, že „keď sa pred 15-timi rokmi v labákoch hrali s vysoko
frekvenčnými zdrojmi, ktokoľvek mohol byť skeptický, že na čo je tá
hra, dnes, keď každý z nás má vo vrecku mobilný telefón, to už vôbec
nepripadá také čudné, že je to výsledok vedy“. Druhá časť pravdy
o tejto hre zvanej veda je, že táto hra je plná frustrácií. Poviem to aj
slovami prof. Ertla, ktorý povedal, že treba „extrémnu trpezlivosť“. A
ten dôvod pre trpezlivosť je taký, že veda je extrémne frustrujúca.
Trúfam si povedať, že 75 % a viac vecí, ktoré robíme, na prvýkrát
nefunguje. Je veľakrát ťažké nájsť motiváciu ísť každý deň do práce
s tým, že experiment alebo výpočet alebo model nefunguje. A to je to,
čo potrebujete. Potrebujete veriť, že to zvládnete vy. Je to taký
zvláštny stav mysle, je to taký stav, kedy vy idete s tým, že to
dokážete, a je to každý deň skúška toho, či ste hodný to dokazovať
a z toho vyplýva pomerne veľká frustrácia. Toto je možno obraz, ktorý
si nikto neuvedomujeme a chcel som ho na začiatok načrtnúť. To
znamená s veľkou hrou prichádza veľká frustrácia. Spojiť tieto dve
polohy je možné iba pomocou vášne pre vec. A jediné, čo vidíme je
výsledok, dobrý alebo zlý, ale nikdy nie koniec.

V USA som dostal kryštalizáciu toho, čo je veda, alebo si myslím, že
mám aspoň pocit ako sa robí veda, veda ako kreatívna činnosť.
A teraz po udelení Nobelovej ceny prof. Ertlovi môžem povedať, že
som aj videl alebo skromne priznať, že som bol súčasť toho, ako sa
robí špičková veda. Moja profesia je teda povrchová chémia, alebo
charakterizácia procesov na tuhých povrchoch. Povrchová veda je
vlastne matkou vedeckého smeru – nanotechnológie. Prvý kto mi
ukázal cestu vedou bol prof. Levis, môj PhD školiteľ. Ukázal mi tú
správnu cestu a aj ten správny prístup, ktorý volal „shark attitude“
ukázal mi tú vášeň, ten skok z okna, ktoré otvoril doc. Prousek.
Pamätám si ako dnes, keď som rozmýšľal, čo po skončení PhD a tak
som uvažoval, ako ma Amerika naučila: „ak skúšať a vložiť do toho
ten život a vložiť do toho tú vieru, tak treba ísť k tomu najlepšiemu“.
Vtedy raz prof. Brenner, náš učiteľ katalýzy, povedal, že „v povrchovej
chémii sú iba dve hviezdy, ktoré dokázali nielen robiť kreatívne
experimenty, ale vedeli tomu dať aj filozofiu, a to boli prof. Ertl z Fritz
Haber inštitútu v Berlíne a prof. Somorjai z Berkeley v San Franciscu.
Viac-menej toto boli aj jeho kandidáti, s dovetkom, „že ak raz niekto
za povrchovú chémiu dostane Nobelovu cenu, tak to budú títo dvaja
alebo minimálne jeden z nich„. Takže prof. Brenner prof. Ertlovi veril
už v roku 1994 a to je tá viera a podpora okolia.

Dovetok prof. Brennera som si zapamätal veľmi dobre, o to viac, že
som sa vždy chcel vrátiť na starý kontinent . A keď sa čas blížil, tak
som napísal list prof. Ertlovi, keďže som vedel, že bude na konferencii
v USA, na konferencii Americkej vákuovej spoločnosti. Prof. Ertl tam
mal pozvanú prednášku, ja som sa tam s ním stretol, predstavil
a spýtal, či by ma nezobral do tímu. Stretol som veľmi uhladeného,
milého a dobrosrdečného pána, ktorý sa na nič nehral a povedal, „že
ak som sa zo Slovenska dostal až do Ameriky tak cesta naspäť do
Európy by nemala byť až taká strastiplná“. Po odoslaní dokladov som
sa v priebehu pol roka už stretol na ďalšej konferencii a to Americkej
fyzikálnej spoločnosti s Dr. Wolfom. Bol to jeho človek na úrovni
docenta, ktorý bol zodpovedný za laserovú dynamiku na tuhých
povrchoch a s ním som prebral detaily. V priebehu nejakého pol roka
sa vybavilo štipendium a my sme spolu s manželkou ukončili náš
pobyt v Amerike a odišli do Berlína. Pamätám si to presne, 31. januára
1997 sme pristáli v Amsterdame a ešte ten večer sa hlásili v Berlíne,
kde som dostal kľúče od ubytovne a labákov a odvtedy začala práca
v tíme prof. Ertla. Ja som si jasne uvedomoval, že prof. Ertl je jednotka
vo svete povrchovej chémie a veľmi som si vážil, že som dostal šancu
pracovať v jeho tíme. Dr. Wolf, ktorý viedol našu skupinu bol hoden
svojho učiteľa, prof. Ertla. Prof. Ertl vtedy šéfoval oddeleniu fyzikálnej
chémie, pod sebou mal asi sedem tímov, v ktorých bol vždy jeden
líder s nejakým dvoma, troma post-dokmi, ako som bol aj ja, a
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s ďalšími piatimi, šiestimi PhD študentmi. Celá tá armáda bola na
úrovni 70 ľudí. O tom, čo prof. Ertl dokázal sa určite dá nájsť všetko na
Nobelovskej stránke, ale ja by som rád skôr niečo v rozmere tej viery.
Myslím, že nikto v inštitúte nepochyboval, že ako číslo jeden má silné
ambície a možno ani nie ambície, skôr schopnosti, predpoklady a
perspektívu dostať Nobelovu cenu. Celá jeho armáda, my sme si boli
vedomí toho, že Nobelovu cenu môže dostať a verili sme, že ju
dostane. Chceli sme tiež veriť, že sme dostatočne dobrí na to, aby
sme nesklamali jeho dôveru a pokračovali v jeho experimentoch.
Naša viera bola v tom, že musíme urobiť najlepšiu robotu nielen
naoko, nielen formálne, aby niečo bolo, ale udrieť na podstatu. Naša
viera mala tvár tvrdej práce. Očakávania boli veľké, podmienky
ideálne a nebol vôbec žiadny dôvod nerozohrať klasickú vášnivo-
frustračnú hru. Táto hra veľakrát priniesla výsledky, a často i nie,
a skutočne z tohoto snaženia boli publikácie, na ktoré som hrdý
a ktoré mi v podstate pomohli otvoriť aj dvere naspäť domov. Niekedy
mám dokonca taký pocit, že do Berlína bolo ľahšie sa dostať, ako
naspäť na Slovensko.

Počas pobytu som s prof. Ertlom prichádzal do styku viac-menej
každodenne, hoci nie veľmi intenzívne, keďže sme mali jasne
stanovené pracovné ciele. A najlepšia reč vo vede je reč výsledkov. Ak
som niečo potreboval, išiel som za ním osobne. Bolo nesmierne
sympatické vidieť, ako taký zaneprázdnený a v podstate dôležitý
človek v hierarchii nemeckej vedy má na vás čas. Bol úprimný,
otvorený, veľmi srdečný a nikdy som ho nevidel ani povýšeneckého
ani nepríjemného. Bol to taký neobyčajný príklad rovnováhy
intelektuálnych a ľudských kvalít, možno ďalší koncept tej viery, tej
mravnej sily.

Pre mňa bolo náročné pracovať v tomto špičkovom tíme, ale bola
to veľká škola, v ktorej som sa veľa naučil. Prišiel však čas, kedy bolo
pre mňa potrebné vyskúšať si tú hru na vlastnej koži, sám, bez
vankúša pod otvoreným oknom. Bol som trénovaný brať hru a
frustráciu ako každodennú výzvu, kde problémy sú práve testom,
kedy sa ukáže, či to vieme zvládnuť. Naučil som sa nebáť sa
problémov, čo je taký príjemný pocit, posilňujúci v sebe vieru, že tieto

veci sa dajú prekonávať. Pomocou ďalšieho môjho patróna, prof.
Treindla, som dostal pozíciu na UK, na našej najväčšej a stále
najlepšej univerzite. Ďalšou veľkou šancou bola možnosť pracovať
v Medzinárodnom laserovom centre pod prof. Chorvátom. V tejto fáze
tá viera už bola v podstate individuálna, bolo treba založiť skupinu,
vybaviť vlastný grant. Veľmi rád spomínam, ako som dostal svoj prvý
grant od VEGA agentúry, bolo to 27 000 Sk na rok. Plne som si
uvedomoval nemecko-slovenský grantový posun a vôbec som nemal
pocit nejakého ublíženia. V platovej rovine to bolo bolestnejšie, keďže
z Nemecka som odchádzal s platom blízko 4 000 mariek, čo bolo asi
80 000 Sk a môj nástupný plat na Slovensku bol okolo 8 000 Sk.
Pomaly sme budovali skupinu, začali sme so študentmi, na nich to
stojí a ja som vďačný všetkým študentom, ktorí k nám idú a zase moja
povinnosť, a aj radosť, je vytvoriť im ideálne podmienky, aby mohli
skákať z najvyšších okien. Tu bola otestovaná tá viera, viera či do toho
ísť, či ostať v škole, či ten plat je dobrý či nie, viera v to že to bude
lepšie.

V Berlíne sme veľmi verili že prof. Ertl bude úspešný a robili sme
preto niečo, aby sa to stalo. A v tom je to spojivo, ak v niečo veríte, tak
to znamená, že na tom veľmi tvrdo pracujete. Ak na niečom tvrdo
pracujete, tak to nemôže byť zlé. A toto je asi problém Slovenska
a teraz sa nechcem navážať ani do politikov, ani do kohokoľvek iného.
Je to všeobecný problém a dá sa ukázať na vzdelávaní, ktoré má byť
veľmi exaktné, efektívne a hlavne živo zapojené do spoločnosti. Lebo
medzi vzdelaným a nevzdelaným človekom by nemal byť rozdiel
v diplome, ale v schopnosti veci vyriešiť a riešiť. A ja mám pocit, že na
Slovensku riešime, my milujeme veci riešiť, ale málokto z nás chce
veci vyriešiť. Je to taká večná hra, že sa diskutujú rôzne témy, točia sa
rôzne argumenty, ale v hlbokej podstate málokomu ide o to, aby sa to
zmenilo, alebo aby sa vyriešil problém. Ide o to aby bola zabezpečená
kontinuita riešení, platov, pozícií a nejakých fondov. A to je všetko.
Nie je tam viera a chuť ukončiť niektoré veci, vyriešiť ich a pohnúť sa
ďalej. Je to také maloverné bahno neprehľadnosti, v ktorom sa tí
bystrí zorientujú rýchlo a prskajú to bahno navôkol, aby tí možno
menej bystrejší to nepochopili a hrali s nimi túto zvláštnu hru, kde oni
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prepadnú na dno a tí bystrejší budú plávať, ale stále v bahne. Nebudú
plávať vo vode v bazéne. A bazén im vlastne ani nechýba, lebo ho
možno ani nepoznajú. A aj tí najbystrejší, bez tej viery udrieť, si
možno ešte aj budú navrávať, že to bahno je vlastne priezračná voda.
A toto je taký začarovaný kruh z tej hry na „akože“, ktorý tu
každodenne rozsekávame. Tento systém bude dôležitý aj teraz, keď
sa veľa rozpráva o financovaní vedy, o štrukturálnych fondoch.
Musíme skutočne veriť vede, že chceme posilniť skutočne vedu, nie
iba naplniť labáky strojmi a uspokojiť niekoľko jedincov, a veriť tomu,
že veda ovplyvňuje náš život v dobrom, že veda skutočne prináša aj
mobilné telefóny a veriť tomu, že tá veda je skutočne tým hnacím
motorom. Vtedy to budeme robiť dobre a nie vtedy, ak veda má byť
iba nejaká formálna časť našej spoločenskej doktríny.

Posledná časť o viere je predstavená pri organizácii 59. zjazdu
chemikov v septembri 2007. Mali sme nápad, že prof. Ertl by bol
ideálnym plenárnym rečníkom na zjazde. Argumentoval som tým,
čomu som veril, že prof. Ertl je kandidátom na Nobelovu cenu.
Samozrejme, dostal som aj úškrny aj podporu, ale faktom je že prof.
Ertl prišiel. Vyzdvihol som ho na viedenskom letisku a bol som veľmi

rád, a o to viac teraz, že som mu mohol poskytnúť všetky tie pocty,
hoci malé, ktoré sme poskytli v roku 2005 aj prof. Zewailovi, nositeľovi
Nobelovej ceny za femtochémiu z roku 1999. Teda slušné auto, slušný
hotel, zlatú medailu SCHS a privítanie na univerzitách. Keď som
doviedol prof. Ertla k naleštenému mercedesu, tak mi povedal, „že
mne stačilo poslať iba obyčajný taxík“. Moja odpoveď bola, „pán
profesor, pre mňa ste nositeľom Nobelovej ceny už teraz a preto tie
pocty Vám náležia“. Samozrejme vtedy to vyznelo možno pateticky,
myslel som to však úprimne. A to je tá viera, ktorá možno aj mení veci.
Nemyslím však, že to bolo zabezpečené touto vierou že ju dostane,
taký naivný nie som, ale je dôležité vsadiť do hry všetky karty, ktoré
máme, a až vtedy sa dá vyhrať. Pri odovzdávaní zlatej medaily SCHS
som znova spomenul tú Nobelovu cenu a čuduj sa svete, mesiac po
tom, čo navštívil Slovensko, sa prof. Ertl stal nositeľom Nobelovej
ceny za chémiu za rok 2007. A možno aj toto je malá ukážka toho
systému, že ak niečomu veríme, tak sa to stane, ale musíme pre to
urobiť kus roboty. A to je tá viera, ktorá sa už možno bude spájať
s tým, o čom som na začiatku nechcel rozprávať. Je to chcenie toho,
že to bude fungovať. ●

Politika je panské huncútstvo, na tom sa asi väčšina zhodneme a
univerzity, a školy vo všeobecnosti, majú byť miestom slobodného,
rozumej nemanipulovaného, bádania a učenia sa. Otázky v rámci
tohto okruhu sú asi tri:

• či môže byť učiteľ v politike a pritom učiť
• či môže na akademickej pôde vystúpiť politik
• či môže byť na akademickej pôde propagovaná nejaká politická

strana.

Tak začnime poporiadku, či už huncút politik alebo nehuncút
učiteľ, obe máme a mali by sme chápať ako profesie. To znamená, že
sú obaja profesionáli, ktorí sa tou či onou činnosťou živia. Učiteľ je
profesionál, ktorý sa živí učením žiakov. Či môže byť učiteľ v politike
treba spresniť. Či ako radový člen bez nároku na odmenu. Alebo ako
politickou stranou, alebo aj sám sebou ako nezávislý, nominovaný
a následne zamestnaný v parlamente alebo v administratíve. V prvom
prípade je to jeho osobná vec, ktorú rieši po zamestnaní a nie je ani
tieň pochybnosti, že je to v poriadku. Ba možno je to až pozitívne,
lebo istým spôsobom je nepriamym vzorom pre svojich žiakov, ako
občiansky aktívny človek. Je však jasné, že svoje politické postoje
nesmie prenášať do vyučovacieho procesu, bodka. Napríklad v
prípade chémie je to asi jednoduché, ale v prípade NOS, náuka
o spoločnosti, to chce extra charakterný prístup. V každom prípade,
učiteľ má byť pred žiakmi politicky nestranný a pri NOS vysvetľovať
silné a slabé stránky, pokiaľ možno, objektívne a fakticky. Ak učiteľ vie
zladiť svoj pracovný čas aj s druhou prácou profesionálneho politika,
odpoveď je rovnaká. Keď učí, je učiteľom a je politicky nestranný,
politickú prácu robí mimo školy. Aj v tomto prípade sa táto
kombinácia javí pozitívne, učiteľ je v kontakte s reálnym životom
a môže lepšie vyhodnocovať politické rozhodnutia. Naviac je tam
možno i mentálny bonus, kedy žiaci a študenti môžu vidieť v učiteľovi
to, čo ich sám učí „ak sa budete učiť, môžete sami zobrať svoj osud do
vlastných rúk“.

Akademická pôda je citlivý bod a diskutuje sa najmä na
univerzitách, hoci sloboda je potrebná aj na stredných a základných
školách a dnes už aj v škôlkach. Táto dnešná citlivosť pochádza
pravdepodobne od roku 1989, kedy školy boli politicky riadené.
Svojvoľné zásahy politikov do škôl sú skutočne neprípustné. Hoci
samotní univerzitní funkcionári sú v priamom kontakte s politikmi
a do istej miery vstupujú do politiky. Ale tu treba oddeliť typy
politikov. Tí, s ktorými sú univerzitní funkcionári v pracovnom
kontakte, prešli demokratické voľby a sú profesionálmi a ich úloha je
starať sa o školy a nie viesť politickú kampaň. Sú to profesionálni

úradníci, ktorý prešli volebným systémom a sú súčasťou
administratívy. Ich funkcia nie je politik, ale napríklad minister
školstva. Takže ak je záujem školy o návštevu a vystúpenie ministra, je
to v poriadku, lebo prezentuje svoj rezort a mal by minimalizovať svoj
politický profil. Hoci je jasné, že politický profil sa prejavuje aj
v profesionálnom výkone. V každom prípade jeho vystúpenie, ako
profesionálneho úradníka, diskutujúceho faktické témy, je v poriadku.
Pre učiteľov a najmä študentov to môže byť obohacujúce ako príbeh
človeka, ktorý vo voľbách oslovil voličov a plní ich očakávania. Iné by
bolo vystúpenie napríklad predsedu jeho konkrétnej strany, ktorý nie
súčasťou administratívy. Ten je profesionálnym politikom a to je jasná
politická kampaň, ktorá by nemala mať miesto na akademickej pôde.
Iný príbeh je spontánna a nepozvaná návšteva verejného podujatia
na škole bez nároku na vystúpenie a to akýmkoľvek politikom. Je to
prejavom elementárnej otvorenosti akademickej pôdy pre každého,
kto rešpektuje jej suverenitu.

V prípade tretieho bodu, je to asi jasné, politická kampaň v
akejkoľvek forme na akademickú pôdu nepatrí. Hoci vysokoškolský
zákon je v tomto bode pomerne stručný, kde hovorí - Zákon č.
131/2002 Z. z. o vysokých školách § 4, bod 4 Na akademickej pôde
nesmú politické strany a politické hnutia vykonávať politickú činnosť
a zakladať svoje organizácie. Myslená je zjavne organizovaná
a pravidelná činnosť. Diskusie medzi kolegami alebo plamenné
argumentovanie medzi študentami pod tento bod samozrejme
nespadajú. Ba práve naopak, takáto slobodná diskusia patrí na
akademickú pôdu, samozrejme mimo vyučovania. Teda aspoň mimo
vyučovania napríklad chémie, ale v prípade NOS alebo politológie je
to trocha iný príbeh. Ale aj tú sú pravidlá. Pri štúdiu politológie je
úlohou učiteľov aj študentov politiku a politikov študovať. A tak aj
profesionálny politik môže byť pozvaný na akademickú pôdu, ale len
ako objekt skúmania, keď to vezmeme vedecky. Lebo nakoniec
nesmieme zabudnúť ani na Zákon č. 131/2002 Z. z. o vysokých
školách § 4, bod 1d) právo na slobodné vyjadrovanie a zverejňovanie
svojich názorov.

A na záver, tejto mentálnej analýzy, treba statočne zodpovedať,
teda aspoň pred tými, ktorých to zaujíma, prečo sa aj ja trepem do
„panského huncútstva“. Odpoveď nie je jednoduchá, ale odpoviem čo
najstručnejšie. Som viac ako 20 rokov na Univerzite Komenského, kde
som stretol veľa skvelých ľudí, ale na môj vkus aj pomerne veľa
akademických huncútov, odpusťte mi tento slušný výraz. Snažil som
sa učiť a robiť vedu, čo najlepšie, a myslím, že sa nie je, za čo hanbiť.
Ale bolo aj ťažké nevnímať z okolia, možno ojedinelé, čachre s
obsadzovaním miest, podvodné udeľovanie grantov, alebo arogantný
nezáujem o študentov. Áno, môžem tu byť spokojne ďalších 20 rokov,
ale dovoľte mi najskôr skúsiť pomôcť nám, učiteľom nehuncútom. ●

Spomienka na Dušana

Akademická pôda a politika
T e x t : D . V e l i č
K o n t a k t : j e r i g o v a @ gm a i l . c o m

Strana 242 ChemZi 19/2 (2023)

Sp
om

ie
nk
a
na

Du
ša
na





75. Zjazd chemikov
T e x t : M . J e r i g o v á

K o n t a k t : m o n i k a . j e r i g o v a @ u n i b a . s k

T radičná a zároveň najväčšia akcia Slovenskej chemickej technológie. Pozvanými prednášajúcimi boli vedci pôsobiaci na
spoločnosti v roku 2023, 75. Zjazd chemikov vo Vysokých
Tatrách, sa uskutočnila v dňoch 4. - 8. septembra. Oslavovali
sme aj také malé výročie, tatranský zjazd chemikov sa vo

Vysokých Tatrách konal už po desiaty krát. Prvý zjazd chemikov vo
Vysokých Tatrách bol v roku 2005 v hoteli Hutník v Tatranských
Matliaroch. Sme veľmi hrdí, že sa nám podarilo udržať zjazd po takú
dlhú dobu v príjemnom vysokohorskom prostredí. V tomto roku už po
piaty krát v zázemí Grand Hotela Bellevue v Starom Smokovci s
profesionálnym servisom a vybavením.

Ako organizátori sme sa opäť, ako vždy, snažili urobiť maximum,
aby bol náš tradičný zjazd chemikov presne taký, ako ho poznáte
z minulých ročníkov. Na 75. Zjazd chemikov vo Vysokých Tatrách
prišlo približne 300 účastníkov zo Slovenska a Čiech. Odborné
príspevky boli zaradené do siedmich odborných sekcií: Analytická
chémia, Fyzikálna chémia; Anorganická a materiálová chémia;
Organická chémia; Vyučovanie a história chémie; Aplikovaná chémia,
životné prostredie a polyméry a Chemprogress – chemické

rôznych pracoviskách: doc. Ing. Milena Reháková, PhD., Oddelenie
polygrafie a aplikovanej fotochémie, Fakulta chemickej a
potravinárskej technológie STU v Bratislave, “Úloha chémie a
materiálových analýz v procesoch ochrany kultúrneho dedičstva”,
doc. RNDr. Zuzana Vargová, Ph.D., Ústav chemických vied,
Prírodovedecká fakulta UPJŠ v Košiciach, “Biologický potenciál
koordinačných zlúčenín zinku a striebra”, prof. Ing. Dušan Galusek,
DrSc., Centrum vedy a výskumu, Trenčianska univerzita Alexandra
Dubčeka v Trenčíne, “Môže nám sklo pomôcť v boji proti baktériám
rezistentným na antibiotiká?”, Ing. Mária Mastihubová, PhD.,
Oddelenie glykochémie, Chemický ústav SAV, v. v. i., “Prínos
enzymatickej acylácie ku syntéze prírodných glykofenolík” a doc.
RNDr. Karolina Schwarzová, Ph.D., Přírodovědecká fakulta Univerzity
Karlovy, “Borem dopovaný diamant: Perspektivy “netradičního”
elektrodového materiálu po třiceti letech výzkumu”.
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Milena Reháková

Zuzana Vargová

Dušan Galusek

Mária Mastihubová
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①

4. 9. 2023

V prvý deň zjazdu sa od 13:00 začínala registrácia účastníkov
a následné ubytovanie v hoteli. Účastníci dostali v červených a
modrých ruksakoch konferenčné materiály a časopis ChemZi 19/1
2023①. Na večierku všetkých prítomných pozdravili a privítali
predsedníčka organizačného výboru Monika Jerigová a manažér
hotela Patrik Bretz. Úvodné spoločenské stretnutie slovenských a
českých chemikov spojené s občerstvením v podobe švédskych stolov

a nápojov sa nieslo v príjemnej atmosfére a rozhovoroch do
neskorých večerných hodín.

5. 9. 2023

Slávnostné otvorenie zjazdu sa konalo vo veľkej sále Bellevue od 9:00
s príhovormi predstaviteľov chemických spoločností, vysokých škôl
a SAV. Moderovania a úvodného slova sa zhostila Monika Jerigová a

Konferencie

Karolina Schwarzová

Patrik Bretz a Monika Jerigová na úvodnom večierku

Primátor mesta Vysoké Tatry Jozef Štefaňák Zľava Monika Jerigová, Ľubomír Švorc, Tomáš Navrátil, Peter Barath

Registrácia

Hostia na úvodnom večierku
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následne pozvala na pódium, po mnohých rokoch, nového primátora
Vysokých Tatier pána Jozefa Štefaňáka, ktorý všetkých účastníkov
srdečne pozdravil. Keďže úlohou pána primátora bolo aj zabezpečiť
pekné počasie, možno len konštatovať, že túto úlohu splnil dokonale.

V tomto ohľade sú organizátori vždy rozpoltení, tak veľmi chceme,
aby bolo zároveň aj pekné počasie a aj plné prednáškové miestnosti.
Minimálne plenárny a aj pozvaní prednášajúci si to zaslúžia, je to
profesionálna slušnosť a zároveň vzdanie úcty, veď hory počkajú

a nájdu sa aj iné príležitosti. Áno, počasie bolo krásne, otázka znie kde
boli všetci tí „slušní“ vedeckí pracovníci a študenti počas tohto
doobedia, česť výnimkám. Trochu som odbočila, ale naozaj mi to
nedá, mrzel ma prístup mnohých, ktorí nevedeli vydržať a „pretrpieť“
slávnostné otvorenie a plenárnu prednášku, to všetko predsa
nerobíme pre seba, ale pre vás všetkých.

Svojimi príhovormi pozdravili všetkých účastníkov predseda SCHS
prof. Ľubomír Švorc, predseda ČSCH prof. Tomáš Navrátil, člen
predsedníctva ČSCH a riaditeľ Metrohm ČR Dr. Peter Barath a čestný

Pavol Čekan

Stanislav Kozmon

Miroslav Jausch

Philipp Kukura so Zlatou medailou Slovenskej chemickej
spoločnosti

Zľava Viktor Milata, Pavol Šajgalík, Ľubomír Švorc

Ocenený Milan Drábik v strede
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predseda SCHS prof. Viktor Milata. Sme veľmi radi a zároveň vďační,
že nás prišiel podporiť Dr. Pavol Čekan, plenárny prednášajúci
z minulého tatranského zjazdu a riaditeľ MultiplexDX. Ďalej
vystupovali hostia z akademickej obce Slovenska, predseda SAV prof.
Pavol Šajgalík, riaditeľ nášho spriazneného Chemického ústavu SAV
Dr. Stanislav Kozmon, za Slovenskú technickú univerzitu prorektor
prof. Ján Híveš, za Fakultu chemickej a potravinárskej technológie
STU prodekanka doc. Milena Reháková a za Prírodovedeckú fakultu
UK doc. Martin Putala.

Pán riaditeľ SPŠ Samuela Mikovíniho v Banskej Štiavnici Ing.

Miroslav Jausch bol tiež jedným z našich čestných hostí a rečníkov.
Máme radi Banskú Štiavnicu a ctíme si dlhoročnú tradíciu výuky
chémie na tejto strednej škole ako pokračovateľa slávnej banskej
akadémie. Tak isto chceme ostať v kontakte a rozvinúť aj spoluprácu
so stredoškolskými učiteľmi na celom Slovensku.

Na záver vystúpili predstavitelia ČSCH a pozvali všetkých
prítomných na 76. zjazd chemikov, ktorý sa bude konať v roku 2024 v
Ostrave.

Prof. Philipp Kukura vystúpil s plenárnou prednáškou „Mass
photometry: weighing molecules with light“, ktorá nepochybne

Konferencie

Ocenený Peter Šimon, v strede

Posterová sekcia

Posterová sekcia

Posterová sekcia

Ocenenie pre Jiřího Bareka, v strede

Posterová sekcia
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poslucháčov zaujala. Sme veľmi radi, že zo Slovenska pochádza taký
úspešný vedec, chemik, ktorý bol menovaný za profesora
na Oxfordskej univerzite. Jeho práca a vedecký prínos je široko
uznávaná na medzinárodnej úrovni a my si ju nesmierne vážime
a tešíme sa, že prijal naše pozvanie na zjazd. Tak isto sme ho veľmi
radi ocenili Zlatou medailou Slovenskej chemickej spoločnosti.

Ocenenie Slovenskej chemickej spoločnosti prevzal pri príležitosti
70. výročia založenia SAV prof. Šajgalík a tak isto doc. Milan Drábik

a prof. Peter Šimon za ich prácu v prospech SCHS. Česká společnost
chemická si vo forme ocenenia uctila prof. Jiřího Bareka.

Po skončení slávnostného otvorenia a obede začal odborný
program prvou pozvanou prednáškou a následne prednáškami v
odborných sekciách. Večer prebiehala posterová sekcia spolu
s vínnym večerom a malým občerstvením. V rámci posterovej sekcie
zároveň prebiehalo viacero súťaží, ktoré vyhlásili a podporovali:
IUPAC Poster Award, Cena dekana Prírodovedeckej fakulty Univerzity
Pavla Jozefa Šafárika, Cena dekana Fakulty chemickej a
potravinárskej technológie Slovenskej technickej univerzity, Cena
rektora Univerzity Komenského a Cena dekana Prírodovedeckej
fakulty Univerzity Komenského. Členovia jednotlivých komisií hľadali
a hodnotili najlepšie postery a ich prezentácie pre každú súťaž.
Súbežne s posterovou sekciou prebiehala v salóniku Kristal diskusia
členov SCHS a ČSCH aj o budúcich spoločných akciách a o
zveľaďovaní spolupráce oboch spoločností.

6. 9. 2023

Tento deň sa niesol v duchu odborného programu v doobedňajších
hodinách a voľného času v popoludní. Ráno začínal blok prednášok
pozvanou prednáškou v najväčšej konferenčnej miestnosti Bellevue 1
a potom v odborných sekciách. Voľné poobedie bolo určené k tomu,
aby každý účastník využil či už hotelový wellness, telocvične alebo

krásne počasie vonku v horách. Večer bola druhá časť posterovej
sekcie spojená s pivným večerom. Tak isto sa uskutočnila druhá časť
všetkých vyhlásených študentských súťaží. Zaujímavú akciu
usporiadala spoločnosť Metrohm, kde účastníci zjazdu mohli súťažiť
o užitočné ceny, ak správne identifikovali vzorky nápojov z celého
sveta. Kto si netrúfal pomocou čuchových alebo chuťových pohárikov,
mohol si to overiť Ramanovou spektroskopiou.

7. 9. 2023

SCHS si vždy bude vážiť, oceňovať a podporovať prácu študentov,
doktorandov a mladých vedeckých pracovníkov. Doobeda prebiehala
samostatná sekcia prednášok na zjazde a druhý ročník súťaže s
názvom „Cena Marty Sališovej“, ktorá bola určená pre doktorandov a
mladých vedeckých pracovníkov do 30 rokov, ktorí sú členmi SCHS
alebo ČSCH. Súťaž je pomenovaná po našej milej kolegyni, niekdajšej
predsedníčke SCHS a zároveň vynikajúcej učiteľke chémie doc. Marte
Sališovej. Témy hodnotených prác boli zo všetkých oblastí chémie v
súlade s odbornými sekciami zjazdu a súťaže sa zúčastnilo spolu 13
doktorandov a mladých vedeckých pracovníkov. Pred komisiou, ktorá

Jeden z vylosovaných víťazov súťaže Metrohm, Miroslav Michalka,
v strede

Chemický ústav SAV na záverečnom večierku

Zľava Jiří Barek, Ján Labuda, Tomáš Navrátil Kapela na záverečnom večierku
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bola zložená z členov predsedníctva SCHS a ČSCH, prezentovali
výsledky svojej práce a výskumu. Štyri najlepšie práce boli
ohodnotené diplomom SCHS spolu s finančnými odmenami, vrátane
Ceny firmy Metrohm ČR. V poobedňajších hodinách prebiehal
odborný program v jednotlivých sekciách. V tento deň odzneli aj dve
pozvané prednášky, opäť v úvode oboch prednáškových blokov.

Vrcholným a záverečným spoločenským podujatím bol
spoločenský večer. Na úvod sa podávala, ako už tradičný prípitok
hruškovica a potom všetkých na večierku privítala Monika Jerigová
a predseda SCHS Ľubomír Švorc. Vyhlásili sa výsledky všetkých
súťažných sekcií a odovzdali sa diplomy a ceny úspešným študentom
a mladým vedcom. Predstavitelia Českej společnosti chemickej
odovzdali ocenenie prof. Jánovi Labudovi. Potom nasledovalo
občerstvenie, nápoje a voľná zábava. Do tanca hrala skvelá prešovská
kapela Basawell až do neskorých nočných hodín. Veľká sála bola
tentokrát plná, a verím, že dobre naladených a spokojných
účastníkov.

8.9.2023

V záverečný deň zjazdu odzneli v doobedňajších hodinách posledné

prednášky. Obedom sa zjazd definitívne skončil a účastníci, ktorí
vydržali až do konca odchádzali k vlakovej stanici do Popradu.

A na záver, ale nie v poslednom rade patrí veľká vďaka členom
organizačného tímu, bez ktorých by tento zjazd nebolo možné
zrealizovať. O hladký priebeh zjazdu a o vás sa starali šikovní
a usilovní ľudia. Zároveň sme boli veľmi radi, že boli s nami aj naši
blízki priatelia. Na fotografii zľava:

Ľubomír Švorc, Katarína Koťuhová, Miroslav Michalka, Lujza
Grambličková, Annamarie Velič, Michaela Halinkovičová, Monika
Jerigová, Alexander Velič, Martin Baláž, Justína Nováková, Dominik
Sarvaš, Eva Noskovičová, Martin Gažo.

Skladám takisto aj veľkú poklonu a úctu Dušanovi Veličovi,
zakladateľovi tatranských zjazdov chemikov a našej obvyklej veľkej
morálnej podpore, ktorý na tomto zjazde už s nami nebol. Dušan,
zjazd sme zvládli, ale chýbal si nám, a to veľmi.

A ďakujeme vám, milým účastníkom, ktorí ste prišli, prispeli
odbornou prezentáciou, prítomnosťou na prednáškach a aj dobrou
náladou na spoločenských podujatiach. Želáme si, nech sa tu v
Tatrách všetci stretneme aj nabudúce. Vašu dôveru si úprimne vážime
a už teraz sa tešíme na september 2025. ●

Konferencie

Bajcura Martin,
Mičová Romana,
Laluhová Terézia,
Bielková Zuzana,
Červeňáková Michaela,
Magyarová Zuzana,
Baláž Matej,
Schniererová Karin,
Čičvák Tomáš,
Petrovičová Simona,

Buziková Michaela,
Fulín Michal,
Števuľová Renáta,
Hojová Lucia,
Burda Cyril,
Malenková Jana,
Kožárová Bibiána,
Štulajterová Martina,
Dakošová Olívia,
Pavelek Denis,

Koperová Dominika,
Podracká Gabriela,
Sotáková Ivana,
Slaný Michal,
Sihlovec Filip,
Nižnanská Žofia ●

Aktuality SChemS

Noví členovia
T e x t : D . G y e p e s o v á
K o n t a k t : d a l m a . G y e p e s o v a @ s a v b a . s k
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Ceny pre študentov na
75. Zjazde chemikov

T e x t : E . V i g l a š o v á
K o n t a k t : e v a . v i g l a s o v a @ u n i b a . s k

Okrem súťaží, konferencií a záverečných prác SChemS
podporuje aj účasť študentov a mladých chemikov na
konferenciách. V septembri 2023 sa konal 75. Zjazd
chemikov vo Vysokých Tatrách (4.-8.9.2023 v Hoteli Grand

Bellevue v Hornom Smokovci). Medzi tradičné udalosti zjazdu
chemikov patrí aj odovzdávanie cien pre najlepších študentov a
mladých vedeckých pracovníkov. Komisie zložené z rôznych
odborníkov a predstaviteľov univerzít mali na minuloročnom zjazde
neľahkú úlohu. Kvalita prác a príspevkov mladých chemikov, forma
ich prezentácie a dosiahnuté výsledky boli na vysokej úrovni a bolo
skutočne ťažké vybrať tých najlepších. V rámci samostatnej sekcie
s názvom Cena Marty Sališovej určenej pre študentov a mladých
výskumníkov bolo uskutočnených 13 prednášok, pričom ocenenia
získali nasledovní študenti. Ceny odovzdávali Pavol Čekan, Monika
Jerigová a Ľubomír Švorc.
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1. miesto:
Michal Fulín sprezentáciou“Analýzamastnýchkyselínskrátkym
astredne dlhýmuhlíkovýmreťazcomvsyrochpomocouGC-MS”,

2. miesto:
Lucie Válková s prezentáciou “Nanočástice ušlechtilých kovů
v protinádorové fototermální terapii”,

3. miesto:
Romana Mičová s prezentáciou “Pomalá magnetická relaxácia
v jednojadrových Mn(II) komplexoch”.

Cena Metrohm, ČR v rámci Ceny Marty Sališovej:
Peter Čambal s prezentáciou “Elektrochemické vlastnosti
monokrystalických borem dopovaných diamantových elektrod
s různými krystalovými orientacemi a jejich aplikace v
elektroanalýze”. Cenu za firmu Metrohm odovzdával Dr. Aleš Daňhel.
Okrem prednášok mohli študenti svoje vedecké práce prezentovať
aj formou posterovej prezentácie. Z celkového počtu 119 posterov
boli vybraní najlepší študenti z jednotlivých fakúlt resp. univerzít.
Ocenenia získali:
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Cena dekana Prírodovedeckej fakulty UK v Bratislave:
Dominik Sarvaš s posterom “Stanovenie účinného prierezu
dvojfotónovej absorpcie metódou Z-scan”.

Cena rektora UK v Bratislave:
Klára Stankovianska s posterom “Fluórované pyrány ako
potenciálne biologicky aktívne látky”. Ceny odovzdával doc. Martin
Putala.

Cena dekana Fakulty chemickej a potravinárskej
technológie STU v Bratislave:

Patrik Kopčan s posterom “Studium porozity uhlíkatých materiálů
pomocí low-field NMR relaxometrie”,
Radana Koudelíková s posterom “Multimediální vzdělávání v
chemii”. Ceny odovzdávala prodekanka FCHPT STU doc. Milena
Reháková.

Cena dekana Fakulty prírodných vied UMB vBanskej
Bystrici:

Hana Burdová s posterom “Does diesel contaminated soil affect
miscanthus biomass for further thermal utilization?”. Cenu odovzdal
pán dekan doc. Marek Drímal.

Cena Chemického ústavu SAV:
Miriama Šimunková s posterom “Effect of Cu(II) on the biochemical
properties of selected polyphenols: theory vs. experiment”.
Cenu odovzdal riaditeľ CHÚ SAV Mgr. Stanislav Kozmon, PhD..

Cena IUPAC:
Martina Machalová s posterom “LA-ICP-MS in medical research”,
Dhiya Krishnan s posterom “The phase equilibria of Na3AlF6–NdF3

and (Na3AlF6–NdF3)EUT–Nd2O3 system”. Cenu odovzdal predseda SNK
IUPAC doc. Milan Drábik.●
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Ceny Slovenskej chemickej
spoločnosti pre študentov

T e x t : E . V i g l a š o v á
K o n t a k t : e v a . v i g l a s o v a @ u n i b a . s k

V rámci udeľovania Ceny za najlepšiu diplomovú prácu degradáciu organických polutantov“ (školiteľ doc. Mgr. Olivier
v odbore Chémia boli oslovené viaceré vysokoškolské
ustanovizne na Slovensku. Každoročne odovzdávame ceny
na Slovenskej technickej univerzite v Bratislave, Univerzite

Komenského v Bratislave, Univerzite Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
alebo Univerzite Mateja Bela v Banskej Bystrici. Nominácie
predkladajú najmä garanti študijných programov, predsedovia
štátnicových komisií, ako aj školitelia záverečných prác. Na Fakulte
chemickej a potravinárskej technológie STU bolo prihlásených
celkovo 7 diplomových prác (nominácie: Emma Sokolová, Andrea
Kulíšková, Adam Nemčovič, Martina Bednárová, Nikoleta Malinová,
Adam Ďurík, Dávid Zajaček). Víťazkou sa stala Ing. Martina
Bednárová (školiteľ Ing. Michal Hatala, PhD.) s diplomovou prácou
s názvom „Príprava a charakterizácia disperzií biocharu pre tlač vrstiev
využiteľných v oblasti elektrochemických senzorov“. Na
Prírodovedeckej fakulte UPJŠ v Košiciach boli nominovaní Peter
Michalčin, Ivana Kostková a Mária Paračková. Víťazom sa stal Mgr.
Peter Michalčin z Katedry organickej chémie Ústavu chemických vied
s diplomovou prácou s názvom „Syntéza a organokatalytická
problematika nových sacharidových derivátov“ (školiteľka RNDr.
Monika Tvrdoňová, PhD.). V rámci Prírodovedeckej fakulty UK
v Bratislave (nominovaní boli Karolína Horáčiková, Mikuláš Baník a
Daniil Zinoviev) sa víťazom stal Mgr. Mikuláš Baník z Katedry
anorganickej chémie s diplomovou prácou s názvom „Príprava a
charakterizácia materiálov na báze oxidov železa pre fotoindukovanú

Monfort, PhD.). Víťazom boli odovzdané vecné ceny v podobe
diplomu SChemS a poukážky na nákup v internetovom obchode Alza.

SChemS je dlhoročným partnerom rôznych podujatí akými sú
vedecké konferencie, letné školy chemikov a iné akcie, na ktorých sú
oceňovaní študenti chémie za najlepšie prezentácie alebo postery.
Dňa 22.11.2023 sa na FCHPT STU v Bratislave konala jubilejná 25.
celoslovenská študentská vedecká konferencia (ŠVK) pod názvom
"Chémia a technológie pre život". Aj vďaka podpore SChemS ako
jedného z partnerov ŠVK sa študenti mohli tešiť na zaujímavé
ocenenia. Cenu SChemS za výnimočný príspevok v oblasti chémie
získala Bc. Petra Lišková (Ústav analytickej chémie FCHPT STU)
s príspevkom „Extrakcia kumarínu z potravinovej vzorky obsahujúcej
škoricu s použitím ekologicky akceptovateľných rozpúšťadiel“. Druhou
ocenenou v rámci Ceny SChemS za výnimočný príspevok v oblasti
aplikovanej chémie sa stala Bc. Katarína Gregová (Oddelenie
polygrafie a aplikovanej fotochémie FCHPT STU) s prácou „3D tlač
uhlíkových elektród povrchovo aktivovaných nízkoteplotnou plazmou
využiteľných v elektrochemickej analýze“. Víťazky si okrem diplomov
SChemS odniesli aj odbornú knižku o chemickom priemysle na
Slovensku a poukážky na nákup v internetovom obchode Alza.

Všetkým oceneným študentom a mladým výskumníkom v mene
celej SChemS ešte raz ďakujeme za participáciu, srdečne blahoželáme
a prajeme veľa úspechov v osobnom a kariérnom raste.

V prípade, že máte záujem o ocenenie SChemS na Vašom podujatí,
alebo chcete predložiť nominácie za najlepšie diplomové práce
v odbore chémia budeme radi ak nás budete kontaktovať. ●
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Ocenené študentky Petra Lišková a Katarína Gregová

Víťazka Martina Bednárová s predsedom Slovenskej chemickej
spoločnosti Prof. Ľubomírom Švorcom



Aktuality
SChem

S

Náš Čestný predseda
ocenený titulom

Osobnosť Petržalky 2023
T e x t : D . G y e p e s o v á

K o n t a k t : d a l m a . g y e p e s o v a @ s a v b a . s k

Petržalka oceňuje osobnosti v rôznych kategóriách už od roku
1998, pričom podstatnou informáciou je, že ide o ľudí, ktorých
navrhujú samotní obyvatelia mestskej časti. Odvtedy získalo
tento titul 139 Petržalčanov. Tento rok, na slávnostnom

ceremoniáli 22. septembra v DK Zrkadlový háj, k nim pribudli ďalší
šiesti – vrátane osobnosti v kategórii Cena verejnosti, ktorú vybrali
ľudia vo verejnom hlasovaní a ocenenia in memoriam.

Možno si poviete, že o tých, ktorí si odniesli tohtoročné ocenenia
Osobnosť Petržalky, ste doteraz nepočuli. No presne to je cieľom
podujatia, ktoré mestská časť organizuje už štvrť storočia – hľadať a
oceňovať ľudí, ktorí bez fanfár pracujú vo svojich oblastiach na tom,
aby bol svet okolo nás lepší.

Že to nie je klišé, potvrdzujú nielen laureáti Osobnosti Petržalky
2023, ale aj všetci nominovaní. Nominácie bolo možné podať
v nasledovných kategóriách: 1. Kultúra a rozvoj spoločenského života;
2. Sociálna práca a ochrana života a zdravia; 3. Vzdelávanie a rozvoj
kritického myslenia; 4. Šport a rozvoj aktívneho životného štýlu; 5.
Cena verejnosti a 6. Ocenenie in memoriam. Viac informácií nájdete
na webovej stránke: https://www.petrzalka.sk/noviny/
10-2023/127089/#nahlad①.

V kategórii Vzdelávanie a rozvoj kritického myslenia sa oceneným
stal náš Čestný predseda prof. Ing. Viktor Milata, DrSc. Z návrhu na
jeho ocenenie vyberáme: Prof. V. Milata patrí k ľuďom s veľkým
nadhľadom a s energiou jemu vlastnou rieši úlohy aj v širšom
akademickom kontexte. Z nich spomeniem jeho prácu vykonávanú ku
prospechu Slovenskej chemickej spoločnosti (SCHS), ktorú osobne
poznám (od r. 2003). Prof. Milata žije cieľmi chemickej spoločnosti,
jeho vzťah k práci je sústavne zodpovedný, vždy je ochotný vložiť sa
do problému s úsilím ho vyriešiť. Rozhovor s ním je inšpiratívny, vždy
vľúdny a priateľský. Vysoko si vážim jeho vedeckú, pedagogickú a
organizátorskú prácu v profesijnom živote a osobitne to, že ju vie
spájať a zladiť so záujmami a cieľmi SCHS. Dôveru členov SCHS nikdy
nesklamal. V r. 2019 mu bol preto udelený titul Čestný predseda

SCHS. Je častým posudzovateľom vo viac ako 20 vedeckých
časopisoch a grantových agentúrach. Organizoval viaceré významné
medzinárodné konferencie v oblasti chémie, na ktorých vystupovali
nositelia Nobelovej ceny. Ich návšteva znamenala potvrdenie
užitočnosti našich vedeckých prác a uznanie úrovne dosahovaných
výsledkov. Pamätám sa , že prvým bol prof. Zewail v roku 2005 na
zjazde chemikov vo V. Tatrách. V tomto roku mal zásluhu na tom , že
prišli do Bratislavy súčasne dvaja, prof. Feringa a prof. Lehn a prevzali
si hodnosť doctor honoris causa (dr. h. c.). Vysoko si vážim úsilie V.
Milatu propagovať vedu doma i v zahraničí. Jeho podporovanie
spolupráce so zahraničnými vedeckými spoločnosťami bolo ocenené
napr. Poľskou chemickou spoločnosťou udelením pozlátenej Medaily
M. Curie Sklodowskej vo Varšave pri príležitosti Medzinárodného roka
chémie 2011. V časopise Chemické Listy 116,255-279 (2022) na str.275
je vyslovené uznanie prof. Milatovi za podporu dobrej a plodnej
spolupráce Českej chemickej spoločnosti a SCHS. Prof. Milata využil
možnosti propagácie vedy aj angažovaním sa v emisii slovenských
poštových známok. Takéto aktivity možno zaradiť ako medzi kultúrne
a vedecké tak aj spoločensko-občianske.

Od roku 2017 vedie Ústav organickej chémie, katalýzy a
petrochémie Fakulty chemickej a potravinárskej technológie
Slovenskej technickej univerzity v Bratislave. Je čestným predsedom
Slovenskej chemickej spoločnosti, predsedom Rady slovenských
vedeckých spoločností pri SAV a držiteľom mnohých ocenení. Chemici
sú podľa neho ľudia, ktorí sa snažia dokázať aj to, čo príroda
neurobila. „No existuje enormnémnožstvo zlúčenín, ktoré nedokážeme
napodobniť – preto ma chémia celý život fascinuje,“ vraví. Ako pedagóg
je vraj prísny a náročný, ale „čo je najdôležitejšie – pedagóg bymal byť
spravodlivý. Netreba lámať palicu nad zlým výsledkom, ale treba ľudí
povzbudiť do učenia a ukázať im, že to dokážu.“ ●

Upravené a spracované podľa: https://www.petrzalka.sk/wp-content/
uploads/2023/10/nasa-petrzalka-2023-10-rgb.pdf②.

Osobnosti Petržalky 2023: zľava Stanislav Pešek (kategória 5),
Michal Berta (kategória 2), Viktor Milata (kategória 3), Martin Kubala

(kategória 1) a Viliam Kálmán (kategória 4). Foto: Ivana Vrabľová

Prof. V. Milata preberá ocenenie Osobnosť Petržalky 2023 (foto:
Ivana Vrabľová)

②

①
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Forenzná analýza povýstrelových splodín
pomocou hmotnostnej spektrometrie

sekundárnych iónov
T e x t : K . K o ť u h o v á

K o n t a k t : k o t u h o v a 2 @ u n i b a . s k

Pri forenznej a kriminalistickej analýze dôkazov rôzneho druhu v náboji, kde po detonácii pušného prachu ostávajú zachytené
a pôvodu predstavujú povýstrelové splodiny jednu z nových
skupín dôkazových materiálov napomáhajúcich pri
objasňovaní trestných činov. Analýza povýstrelových splodín

zahŕňa informácie, ktoré pomáhajú identifikovať strelné zbrane,
strelivá a osoby, ktoré boli na mieste činu prítomné. Chemickou
analýzou zmesi povýstrelových splodín je možné získať jedinečné
prvkové a látkové zloženie zmesi, ktoré predstavuje chemickú stopu
pôvodného zloženia zápalkovej zmesi umiestnenej v náboji.

Povýstrelové splodiny predstavujú zmes anorganických
a organických látok, ich fragmentov a oxidovaných foriem, ktoré sú
výsledkom horenia zápalnej zmesi a pušného prachu v náboji pri
streľbe. Pri výstrele zo zbrane dochádza k detonácii zápalkovej zmesi
v náboji, ktorý následne vyšľahnutím plameňa do nábojnice aktivuje
a zapáli pušný prach. Zhorením týchto zložiek vzniká v hlavni zbrane
vysoký tlak a teplota a strela je vymrštená zo zbrane.

Pri výstrele dochádza k sedimentácii povýstrelových splodín do
okolia v mieste streľby v podobe jemného prachu. Ide o pevné častice
rôznej veľkosti, morfológie a chemického zloženia vzhľadom na typ
streliva. Povýstrelové splodiny tvoria guľovité častice, ktorých veľkosť
dosahuje zvyčajne 1- 10 μm, takže sú na objektoch voľným okom
málo viditeľné.

Do okolia sa zachytávajú na odevy, povrchy, vlákna, kožu, vlasy
a ďalšie iné materiály. Zachytávajú sa aj na hlavne a povrchy zbraní,
na ktoré sedimentujú viacerými spôsobmi podľa typu zbrane.
Jedným z najdôležitejších zdrojov povýstrelových splodín je
nábojnica, teda telo náboja, konkrétne zápalka situovaná v jej
spodnej časti. Zápalka predstavuje miesto uloženia zápalnej zmesi

povýstrelové splodiny. Nábojnica tak po zaistení na mieste činu
predstavuje bezprostredný zdroj materiálu na analýzu.

Na základe najviac využívaných látok na výrobu pušného prachu
a zápalkových zmesí medzi ktoré patria anorganické aj organické
zlúčeniny, tvoria špecifickú skupinu charakteristických látok
povýstrelových splodín kovové prvky a ich zlúčeniny. V zložení
povýstrelových splodín sa môžu vyskytovať špecifické prvky
zápalkovej zmesi, ktorými sú Pb, Ba, Sb, Sn, Ca, Si, K, Al, Ti, P a S.
Prvky, ktoré sú súčasťou jednotlivých častí náboja a
rovnako charakterizujú povýstrelové splodiny sú Pb, Fe, Zn, Ni, Cu a
Ag. K týmto prvkom je možné identifikovať aj ďalšie, ktoré
charakterizujú určitý zbraňový systém.

Cieľom analýzy povýstrelových splodín bolo chemicky rozlíšiť tri
typy streliva prislúchajúce dvom typom zbraní na základe obsahu
a zloženia povýstrelových splodín z vystrelených nábojníc
a identifikovať strelca analýzou prítomnosti povýstrelových splodín
na odtlačkoch prstov. Na analýzu boli odobrané vzorky
povýstrelových splodín z nábojnice každého streliva a odtlačky prstov
s obsahom povýstrelových splodín. Vzorky boli následne analyzované
pomocou techniky hmotnostnej spektrometrie sekundárnych iónov.

Hmotnostná spektrometria sekundárnych iónov (skr. SIMS) je
technika povrchovej analýzy pevných vzoriek širokého spektra
organických, anorganických a biologických látok.

Hlavným princípom metódy je charakterizácia vzorky pomocou
sekundárnych iónov, ktoré vznikajú atomárnym bombardovaním
povrchu vzorky fokusovaným lúčom vysokoenergetických primárnych
iónov, ktoré sú následne separované podľa pomeru ich hmotností
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Obr. 1. Vznik povýstrelových splodín a vymrštenie nábojnice pri výstrele zo zbrane



k náboju vzhľadom na dobu ich letu.
Primárne ióny predstavujú vysokoenergetické častice, atómy

alebo klastre, ktoré sú emitované z iónového dela. Tie v pulznom
režime zasahujú povrch vzorky a prenikajú do niekoľkých atomárnych
vrstiev vzorky, čím dochádza ku kaskádovitému prenosu ich
kinetickej energie na okolité zasiahnuté častice. Kolízia primárnych
iónov s atómami vzorky spôsobí, že sú z povrchu vzorky emitované
ionizované atómy, klastre, fragmenty, molekuly ako aj neutrálne
molekuly charakterizované ako sekundárne ióny. Vzniknuté
sekundárne ióny majú rôznu distribúciu hmotnosti a kinetickej
energie.

Sekundárne ióny sú extrahované elektrostatickým poľom do
hmotnostného analyzátora doby letu, v ktorom sa ich kinetické
energie vyrovnávajú krátkym pulzom extrakčného potenciálu. Rôzna
distribúcia hmotností má za následok, že častice letia analyzátorom
smerom na detektor inou rýchlosťou. Separácia častíc tak spočíva
v tom, že ľahšie častice dosiahnu detektor skôr ako ťažšie a meria sa
čas, za ktorý ióny preletia analyzátor a dosiahnu detektor.

Separácia iónov tak závisí od ich hmotnosti a rýchlosti, čo opisuje
rovnica pre kinetickú energiu:

z je náboj, U je extrakčný potenciál, m je hmotnosť a v je rýchlosť.
Separácia iónov taktiež závisí od dĺžky kolóny hmotnostného

analyzátora a času, za ktorý jednotlivé ióny dosiahnu detektor a preto
platí:

kde L je dĺžka kolóny a t je čas alebo doba letu. Týmto spôsobom
sa čas, za ktorý ióny preletia analyzátor konvertuje na pomer
hmotnosti k náboju m/z.

Analyzovaný materiál vo forme jemného prášku bol získaný

Vedecko-populárny
článok

Obr. 2. Detail zápalky v nábojnici

Obr. 3. Hmotnostný spektrofotometer sekundárnych iónov
v MLC CVTI

Obr. 4. Dva druhy zbraní s príslušným vybraným strelivom Obr. 5. Hmotnostné spektrum povýstrelových splodín pre náboj 0.40
S&W (pozitívna polarita)
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očistením dna zápalky troch druhov nábojníc pre náboje 0.38 Special
pre revolver Holek model 820 a náboje 0.40 S&W a Blazer Ammunition
pre pištoľ H&K P30. Povýstrelové splodiny boli vysypané na adhézny
pásik umiestnený na zlatom substráte. Odtlačok prsta s obsahom
povýstrelových splodín bol získaný odtlačením prsta z hlavne zbrane
a následne na zlatý substrát. Chemické zloženie takto pripravených
vzoriek sa skúmalo technikou hmotnostnej spektrometrie
sekundárnych iónov.

Výsledkom analýzy bolo hmotnostné spektrum, ktoré popisuje
závislosť intenzity píku prislúchajúceho atómu alebo fragmentu
k pomeru jeho hmotnosti k náboju m/z.

Pre každú vzorku bolo získané hmotnostné spektrum
bombardovaním povrchu vzorky primárnymi iónmi na ploche
100 × 100 μm². V jednotlivých spektrách boli identifikované píky
prislúchajúce kovovým prvkom a ich oxidovaným formám a
organickým fragmentom, ktoré predstavovali pôvodné zloženie
zápalkovej a pušnej zmesi.

Pre každú vzorku povýstrelových splodín bol získaný set prvkov,
ktoré reprezentovali pôvodné zloženie. Jednotlivé sety boli
porovnané s referenčným obsahom prvkov charakterizujúcim
zloženie povýstrelových splodín pre jednotlivé náboje poskytnuté
Kriminalistickým a expertíznym ústavom PZ. Technikou SIMS bol

identifikovaný približne dvojnásobný počet prvkov, ktoré
charakterizovali zmes povýstrelových splodín v porovnaní
s referenčnými obsahmi prvkov.

Rovnaký postup bol zvolený pre chemickú charakterizáciu
odtlačkov prstov s obsahom povýstrelových splodín. V hmotnostných
spektrách boli charakterizované píky prislúchajúce kovovým prvkom
pochádzajúcich zo zápalky ako aj fragmenty fosfatidylcholínu, ktorý
je charakteristickým fosfolipidom nachádzajúcim sa v koži.

Pomocou 2D vizualizácie bolo možné zobraziť distribúciu
jednotlivých látok na papilárnych líniách odtlačku prsta, kde sa
mohla pozorovať aj komplementarita jednotlivých prvkov na meranej
ploche 500 × 500 μm². V prvom riadku na Obr. 6. je znázornená
distribúcia prvkov typicky sa vyskytujúcich na koži, fosfatidylcholín
PCH a sodíka Na+. Žltou farbou je znázornená vysoká intenzita iónov
daného druhu na danom mieste a tmavá farba znamená nízku, alebo
žiadnu intenzitu. V druhom riadku je znázornená distribúcia prvkov
charakterizujúcich povýstrelové splodiny. Sú to najmä prvky olovo
Pb+ a bárium Ba+, kde je rovnako možné pozorovať ich intenzitu na
jednej papilárnej línii odtlačku prsta. Pásik papilárnej línie je najlepšie
viditeľný na distribúcii bária Ba+. Distribúcie jednotlivých iónov na
odtlačkoch prsta nie sú homogénne. V treťom riadku je znázornená
komplementarita iónov pochádzajúcich z týchto dvoch skupín iónov,
z povýstrelových splodín a iónov pochádzajúcich z ľudskej kože.
Distribúcia iónov pochádzajúcich z kože sú znázornené červenou
farbou a distribúcie iónov z povýstrelových splodín modrou farbou.
Distribúcie týchto dvoch skupín do seba zapadajú a navzájom sa
dopĺňajú, takže takto získavame predstavu o chemickej distribúcii na
povrchu kože človeka, ktorý strieľal.

Na chemické odlíšenie jednotlivých nábojov bolo potrebné
identifikovať látky v povýstrelových splodinách, ktoré
charakterizovali pôvodné zloženie zápalnej zmesi v každom náboji.
Charakteristické látky boli najmä kovové prvky, ich oxidované formy
alebo fragmenty obsahujúce charakteristické prvky. Niektoré prvky
však boli spoločné pre viacero vzoriek a tie bolo možné odlíšiť na
základe hodnôt integrálnych intenzít. Tieto intenzity pre spoločný
prvok boli rozdielne aj v rozsahu jedného rádu a takto bolo možné
náboje rozličných zbraní od seba odlíšiť.

SIMS nie je vo forenznej analýze bežne využívanou technikou
a používajú sa skôr dostupnejšie konvenčné analytické nástroje.
Týmto výskumom sa demonštroval jej význam a potenciál najmä
v analýze mikrostôp, akými sú aj povýstrelové splodiny a odtlačky
prstov s ich obsahom, ktorá napomáha k objasneniu a upresneniu
informácií o dôkazových materiáloch. Hmotnostná spektrometria
sekundárnych iónov tak vďaka svojej vysokej citlivosti v jednotkách
ppm až ppb a hmotnostnému rozlíšeniu prispela k detailnej
chemickej identifikácii vybraných strelív a stotožnenia strelca.●

Pb, Ba, Sb, Sr, Li, Na, K, C, Mg, Ca, Al, Si, Ti, Fe, Cu, Zn

0.38 Special

0.40 S&W

Blazer Ammunition

Referenčný obsah prvkov (KEÚPZ)

Ti, Zn, Si, Al, K, Ca, S

Pb, Ba, Sb, Sn

neznámy obsah

Stanovený obsah prvkov zápalkových GSR

Pb, Ba, Sb, Na, Al, Si, S, K, Ca, Ti, Fe, Cu, Zn

Pb, Ba, Sb, Sr, Cu, Ni, Fe, K, Ca, C, H

Tab. 1 Prvkové zloženie povýstrelových splodín v referenčných a stanovených vzorkách

Obr. 6. 2D vizualizácia distribúcie povýstrelových splodín na jednej
papilárnej línii

Pb
Ba
Sb
Cu
Zn
Fe
Al
Ti

9,2340 x 10-4

7,0305 x 10-4

1,4398 x 10-5

2,3879 x 10-4

9,0131 x 10-4

_

3,5799 x 10-5

1,0528 x 10-4

3,6621 x 10-6

8,4580 x 10-4 1,8149 x 10-3 1,0312 x 10-3

1,2380 x 10-3

2,5150 x 10-5 7,6814 x 10-5
1,7599 x 10-38,9967 x 10-3

_

9,2880 x 10-3

8,9610 x 10-2
2,8548 x 10-2

1,3209 x 10-1
2,7445 x 10-2

1,5582 x 10-1

prvok BlazerAmmunition 0.40 S&W 0.38 Special

Integrálna intenzita [counts]

m/z [m.u.]

55,9
26,9
47,9

207,9
137,9
120,9
62,9
63,9

Tab. 2 Porovnanie hodnôt integrálnych intenzít pre vybrané prvky
v troch vzorkách
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Kompendiá a Technické správy IUPAC, ktoré
v druhom polroku 2023 vyšli v PAC, resp. pod

gesciou IUPAC

• Túto časť prehľadu určite treba začať dôležitou informáciou
o novom vydaní „IUPAC Orange Book“ – autoritatívneho
kompendia analytickej chémie, ktoré je publikované v spolupráci s
Royal Society of Chemistry, v sérii „Books“: Compendium of
Terminology in Analytical Chemistry (IUPAC Orange Book);
prepared for publication by D Brynn Hibbert①, The Royal Society
of Chemistry, 2023 [ISBN 978-1-78262-947-4]; DOI: https://doi.org/
10.1039/9781788012881②.

• Chemical data evaluation: general considerations and
approaches for IUPAC projects and the chemistry community
(IUPAC Technical Report); David G. Shaw, et al.; https://doi.org/
10.1515/pac-2022-0802③; See https://iupac.org/project/
2018-009-2-500/④.

• A brief guide to polymer characterization: structure (IUPAC
Technical Report); Paul D. Topham, et al.; https://doi.org/10.1515/
pac-2022-0602⑤; See https://iupac.org/project/2015-049-1-400/
⑥.

• Analytical chemistry of engineered nanomaterials: Part 2.
Analysis in complex samples (IUPAC Technical Report); Jan
Labuda, Jiří Barek, Zuzana Gajdosechova, Silvana Jacob, Linda
Johnston, Petra Krystek, Zoltan Mester, Josino Moreira, Veronika
Svitkova and Kevin J. Wilkinson; https://doi.org/10.1515/
pac-2022-0401⑦, (See https://iupac.org/project/2017-005-3-500/
⑧). ●

T e x t : M . D r á b i k
K o n t a k t : d r a b i k @ f n s . u n i b a . s k

Odporúčania IUPAC, ktoré sú vo fáze
pripomienkovania

• Definition of the pnictogen bond (Provisional Recomendation);
Giuseppe Resnati et al; Definition of the pnictogen bond⑨ (see
also PAC-REC-2020-1002.R4_PR20230210.pdf (iupac.org)⑩)

• Nomenclature of cyclic peptides (IUPAC Recommendation); G. P.
Moss et al; Nomenclature of Cyclic Peptides - IUPAC | International
Union of Pure and Applied Chemistry⑪ ●

•
T e x t : M . D r á b i k

K o n t a k t : d r a b i k @ f n s . u n i b a . s k

Vybrané informácie z výročnej správy
Slovenského národného komitétu IUPAC
predkladanej odboru medzinárodnej

spolupráce SAV

a) SNK IUPAC, SChemS amladí chemici:
SNK IUPAC pravidelne garantuje udelenie „IUPAC Poster Prize
Certificate“ pre dva najhodnotnejšie komentované postre mladých

autorov na spoločnom zjazde slovenských a českých chemikov. Právo
udeliť „IUPAC Poster Prize Certificate“ je výsadou, ktorou orgány
IUPAC oceňujú aktivity SNK IUPAC a chemikov na Slovensku. Túto
výsadu už tradične využívame ako výrazný motivačný efekt pre našich
mladých kolegov. Na 75. zjazde (4.-8.9.2023, St. Smokovec) sa
laureátkami stali Dhiya Krishnan, PhD študentka v ÚACH SAV
Bratislava a Martina Machalová, PhD študentka na VUT Brno. Obe
kolegyne aktívne využili možnosť zviditeľniť svoje práce aj pre
medzinárodné publikum a pre čitateľov Chemistry International –
bulletin IUPAC uviedli: Ms. Dhiya Krishnan: „I conducted the thermal
analysis to investigate the phase equilibria of molten salts. Notably,
the research revealed that the solubility of Nd2O3 in the molten
eutectic system of Na3AlF6-NdF3 is relatively high compared to the
solubility of Nd2O3 in the current molten industrial electrolyte (2 wt.
%, 0.96 mol.%) for the electrowinning of neodymium (LiF-NdF3). The
results hold the potential to provide useful information for
electrometallurgical applications, particularly in the electrowinning
of Nd and related rare earth elements.” Ms. Martina Machalová: “The
presented contribution – LA-ICP-MS in medical research, was focused
on the application of laser ablation inductively coupled plasma mass
spectrometry in 2D elemental imaging within soft tissue. In this
context, a methodology has been developed for the analysis of rat
heart sections to study the changes in elemental distribution as a
result of myocardial fibrosis. A positive correlation has been found
between increased iron distribution and the myocardial fibrosis
locations.”

b) Aktivity personálneho charakteru:
Nasledovní slovenskí chemici a členovia SNK IUPAC zastávajú
v súčasnosti, a v rokoch 2024 – 2025 budú zastávať funkcie v orgánoch
IUPAC tak, ako je uvedené poniže:

Chemici zo Slovenska v divíziách, komisiách a centrálnych orgánoch
IUPAC, výpis z „election rosters“ 2024-2025:

c) Odborno-organizačná činnosť:
• „52nd IUPAC WCC“ a „55th IUPAC GA“ v roku 2029; Na „52nd IUPAC

General Assembly (GA)“ (20-25. august 2023 v Haagu) bolo
hlasovaním prijaté významné rozhodnutie pre nás chemikov zo
Slovenska a Českej republiky. A to, že spoločná ponuka SNK a
českého NAO organizovať „52nd IUPAC World Chemstry Congress
(WCC)“ a „55th IUPAC GA“ v roku 2029 (18. – 24. 08. 2029) v Prahe
vyhrala nad ponukami z Číny, Taiwanu a Nemecka. SNK IUPAC a
SChemS vyjadrujú vďaku všetkým zainteresovaným, predovšetkým
prof. Vohlídalovi a Dr. Lacíkovi. V tejto súvislosti bol Ľ. Švorcovi
(predseda SChemS) a I. Lacíkovi (programový garant 52. IUPAC
WCC) dňa 3.10.2023 predložený návrh tlačovej správy o tomto
významnom podujatí, ktorá bude po zohľadnení pripomienok
rozširovaná v rámci odborných kruhov na Slovensku a v Čechách.

• Názvoslovie a terminológia; Odporúčania IUPAC majú

IUPAC

Name Division/
Committee

Status, Term NAO

Renáta
Oriňáková

div. I – Phys &
Biophys Chem

TM, 2024-2025 Slovakia

Lukáš
Krivosudský

div. II – Inorg Chem AM, 2024-2025 Slovakia

Igor Lacík - div. IV – Polymer President,
2024-2025

Slovakia

- Science Board Elected Member,
2024-2025

Slovakia

Ján Labuda div. V – Anal Chem Emeritus Fellow Slovakia

Ľubomír
Švorc

div. VII – Chem &
Human Health

NR, 2024-2025 Slovakia

Milan
Drábik

ICTNS Stand Comm TM, 2022-2025 Slovakia

①

②

③

④

⑤

⑥

⑦

⑧

⑨

⑩

⑪



medzinárodnú platnosť a všade, kde je to možné, sa tieto
medzinárodné odporúčania aplikujú aj v slovenskom názvosloví a
terminológii. Vychádzajúc zo skôr spomenutého SNK IUPAC
od mája 2019 pripravuje pravidelnú rubriku do čísiel
nášho ChemZi. V roku 2023 informácie o sérii odporúčaní IUPAC,
ktoré vyšli a vstupujú do platnosti v aktuálnom období, boli
publikované v ChemZi 18 (2022)⑫, 2, 57 a ChemZi 19 (2023)⑬, 1,
23. Aktuálna informácia je zaradená aj v tomto príspevku, začína sa
zmienkou o novom vydaní „IUPAC Orange Book“ – autoritatívneho
kompendia analytickej chémie, ktoré je publikované v spolupráci s
Royal Society of Chemistry, v sérii „Books“.

• Gold Book IUPAC; je rozsiahlym súborom pojmov a ich definícií
relevantných pre prácu chemikov ako aj pre študentov chémie,
odporúčame využívať on-line dostupnú interaktívnu verziu: The
IUPAC Compendium of Chemical Terminology⑭. IUPAC
v súčasnosti a blízkej budúcnosti kompletne a priebežne
aktualizuje túto celosvetovo platnú príručku. Niekoľko členov SNK
IUPAC sa podieľa na tejto jednej z kľúčových aktivít IUPACu, a to
aktívnou prácou v projektoch divízií IUPAC zameraných na

prehľady Odporúčaní IUPAC od r. 2007 a nadväzný výber pojmov
a definícií z nich do aktualizovanej Gold Book IUPAC.

Verím, že tieto riadky ako aj osobné skúsenosti čitateľov presviedčajú,
že členovia SNK IUPAC sa všestranne podieľajú na práci SChemS,
aktívne chemikom na Slovensku komunikujú informácie
a dokumenty z medzinárodného prostredia IUPAC a taktiež tlmočia
prípadné podnety chemikov zo Slovenska v príslušných orgánoch
IUPAC. Sekcia IUPAC na webe SChemS je aktívna a pravidelne
dopĺňaná, čo je spolu s ChemZi a osobným zdieľaním informácií
základ pre odovzdávanie, ale aj rozpracovanie a prijatie podnetov
z divízií, komisií a ďalších medzinárodných orgánov IUPAC, ale aj pre
komunikáciu o prípadných podnetoch chemikov zo Slovenska pre
orgány IUPAC. Všetky tieto aspekty tvoria dlhodobý základný rámec
spolupráce a spoločnej činnosti SNK IUPAC a SChemS. ●

T e x t : M . D r á b i k
K o n t a k t : d r a b i k @ f n s . u n i b a . s k

IU
PAC

⑬

⑭

⑫

SAV

IGOR LACÍK: Našou hnacou silou je kontinuálne
hľadanie odpovedí na otázku „prečo?“
T e x t : S . P o d h r a d s k á
K o n t a k t : u p o l p o d h @ s a v b a . s k

Na Ústave polymérov SAV, v. v. i. spolu so svojím vedeckým tímom
pracuje na využití polymérnych materiálov v liečbe cukrovky, rôznych
iných biomedicínskych aplikáciách a na polymérnych systémoch pre
imunoterapiu nádorových ochorení. Oddelenie však nie je zamerané
len na biomedicínu. Flokulanty na čistenie vody a druhotné
získavanie ropy, zahusťovadlá v šampónoch a zubných pastách,
čistiace prostriedky, prísady do betónu – vo všetkých týchto
užitočných výdobytkoch, ktoré ľudstvo bežne využíva, sa používajú
vodorozpustné polyméry. Igor Lacík ukončil Chemicko-technologickú
fakultu STU v Bratislave na Katedre plastov a kaučuku v roku 1986.

Tituly PhD. a DrSc.
získal v rokoch 1993 a
2009 na Ústave
polymérov SAV v
Bratislave. Igor Lacík
bol na dlhodobých
zahraničných
pracovných pobytoch v
Austrálii (1990–1991),
vo Francúzsku
(1993-1994) a v
Spojených štátoch
amerických
(1994-1996). Pre
vedeckú kariéru sa Igor
Lacík rozhodol aj vďaka
vplyvu učiteľky chémie
na strednej škole až po
vedeckých velikánov,
ktorých stretol na
svojich dlhodobých
zahraničných
pobytoch. Keď sa po
šiestich rokoch v
cudzine vrátil na
Slovensko, založil svoj
vedecký tím, ktorý
rovnako ako jeho
samého ženie dopredu

zvedavosť. V súčasnosti je vedúcim Oddelenia pre výskum
biomateriálov. Publikoval viac ako 150 článkov v medzinárodných
vedeckých časopisoch, 5 kapitol v knižných publikáciách a má vyše
200 prezentácií na domácich a zahraničných konferenciách.
V súčasnosti je prezidentom Polymérnej divízie IUPAC a členom
Vedeckej rady IUPAC. ●

Foto: esetscienceaward.sk
Zdroj: esetscienceaward.sk; cukrovkanf.sk
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Učiteľky chémie, ocenené Cenou Dionýza
Ilkoviča 2021 – 2023

T e x t : J . R e g u l i
K o n t a k t : j r e g u l i @ gm a i l . c o m

Cena Dionýza Ilkoviča je organizovaná Nadáciou Dionýza
Ilkoviča. Udeľuje sa od roku 2017 za rozvoj mimoškolskej
činnosti pre žiakov základných a stredných škôl
v predmetoch matematika, fyzika, chémia a informatika.

V roku 2020 (v časoch covidu) bola pridaná osobitná cena za online
vzdelávanie, v roku 2023 boli prírodovedné predmety
„skompletizované“ – pribudla biológia. V priebehu siedmich ročníkov
boli na ocenenie navrhnuté stovky učiteľov, z ktorých porota
v každom ročníku vybrala troch finalistov a nakoniec z nich zvolila
jedného „víťaza“.

V prvom príspevku ChemZi 16 (2) 76 (2020)① som predstavil troch
ocenených chemikárov v rámci prvých štyroch ročníkov
odovzdávania tejto ceny. Pripomeniem, že nimi boli RNDr. Miroslav
Kozák z Gymnázia V. B. Nedožerského z Prievidze, RNDr. Ivan Hnát,
pôvodne z Gymnázia F. V. Sasinka v Skalici a víťaz 4. ročníka RNDr.
Marcel Tkáč, riaditeľ Katolíckej spojenej školy sv. Mikuláša v Prešove a
predseda KK CHO Prešovského kraja.

Cenou Dionýza Ilkoviča môžu byť ocenení pedagógovia aj
nepedagogickí pracovníci, ktorí svoj život zasvätili odovzdávaniu
vedomostí mladým ľuďom nad rámec povinného vyučovania, napriek
tomu že na Slovensku nie je táto „nadpráca“ oceňovaná. Mnohí
učitelia našťastie vnímajú svoju prácu ako životné poslanie a veria, že
zo žiakov vychovajú úspešných vedcov a významné osobnosti. Cieľ
ocenenia je zviditeľniť, verejne oceniť a aj odmeniť najlepších učiteľov
a učiteľky prírodovedných predmetov, ktorí sa venujú talentovaným
deťom počas mimoškolskej činnosti.

Najvyšším orgánom Nadácie Dionýza Ilkoviča je správna rada,
ktorú v súčasnosti tvorí sedem členov (uvádzaných v abecednom
poradí): Mgr. Michaela Benedigová, PhD., MBA, PaedDr. Jozef
Beňuška, PhD., Dr. Radoslav Danilák, Ing. Marián Marek, Dr. Ing.
Robert Mistrík, Eva Potfajová (dcéra Dionýza Ilkoviča), Doc. RNDr.
Martin Plesch, PhD.

Adeptov na ocenenie môže začiatkom školského roka nominovať

v podstate každý, kto pozná takého učiteľa, ktorý by si podľa neho
takéto ocenenie zaslúžil. Z predložených návrhov vyberá troch
„najlepších“ porota zložená z vysokoškolských pedagógov, dlhodobo
sa venujúcich práci s talentovanou mládežou. Predsedom poroty je
doc. RNDr. Martin Plesch, PhD., z Fyzikálneho ústavu SAV, členmi sú
prof. Ing. Ivo Čáp, CSc., zo Žilinskej univerzity, doc. RNDr. František
Kundracík, CSc., doc. Mgr. Miroslava Slaninová, PhD. a prof. Mgr.
Radovan Šebesta, DrSc., všetci traja z Univerzity Komenského
v Bratislave a prof. RNDr. Tomáš Opatrný, DrSc., z Univerzity
Palackého v Olomouci. Opierajú sa o kritériá ocenenia, ktorými sú

1) Dĺžka trvania a udržateľnosť mimoškolskej činnosti
2) Výsledky mimoškolskej činnosti
3) Rozsah mimoškolskej činnosti
4) Inovatívny prístup

Na webových stránkach Nadácie Dionýza Ilkoviča https://
nadaciadi.sk/② si môžete pozrieť podnetné príbehy všetkých
finalistov. Tu by sme chceli len zablahoželať a poďakovať oceneným
učiteľkám chémie v piatom až siedmom ročníku. Všetky uvedené
informácie aj fotografie pochádzajú z portálu Nadácie Dionýza
Ilkoviča.

Elena Kulichová – víťazka CDI 2021

Ing. Elena Kulichová sa nerozlúčila s pomocou pri výchove mladých
chemikov ani na dôchodku, na ktorý odišla po mnohoročnej práci na
Strednej odbornej škole v Novákoch, kde vychovala generácie
úspešných chemikov. Svojim žiakom sa venovala aj po vyučovaní –
pripravovala ich na riešenie úloh chemickej olympiády a projektov
v rámci stredoškolskej odbornej činnosti. Jeden zo skupinových
projektov získal v 90. rokoch cenu Európskej rady chemického
priemyslu.

Pe
da
go
gi
ka
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Talentovaných žiakov podľa nej možno rozpoznať už podľa toho,
ako sa správajú na bežných hodinách v triede. „Sú vnímavejší, sledujú
učiteľa, dokážu ho upozorniť na chybu alebo zastaviť, keď im nie je
niečo jasné.“ Už len spôsob, ako títo žiaci vedia položiť otázku, vie
prezradiť, že by stálo za to venovať im viac času.

Elenka Kulichová bola viac než 20 rokov autorkou úloh chemickej
olympiády, podieľala sa na organizácii krajských i celoštátnych kôl
CHO a Letnej školy chemikov. Od roku 1999 pripravuje reprezentačný
tím Slovenskej republiky na medzinárodnú súťaž Grand Prix
Chimique, kde sa naši reprezentanti často umiestňujú na popredných
priečkach. Je tiež autorkou učebníc chemickej technológie a
chemickej informatiky pre odborné školy. V roku 2017 bola medzi
finalistkami ankety Slovenka roka, o čom sme informovali v príspevku
v ChemZi 13(1), 25 (2017)③.

Ľubomíra Krajčová – finalistka CDI 2022

Mgr. Ľubomíra Krajčová, chemikárka na Gymnáziu Ivana Kupca
v Hlohovci tvrdí, že chémia je najlepší a najkrajší predmet. Dnes ju
učí, ako sama hovorí, už „sto rokov“ a priviedla k nej množstvo
talentovaných žiakov, ktorým tento predmet prirástol k srdcu. V škole
po vyučovaní pripravuje žiakov na olympiády a ďalšie súťaže a je aj
mnohoročnou členkou krajskej komisie CHO Trnavského kraja.

„Ja som ochotná deťom zo seba rozdať všetko. Keď vidím žiarivé
očká, okamžite reagujem. Naozaj, je to celý môj život a osud. Lebo keď
deti správne namotivujete, veľmi krásne pracujú, a keď sú ony ochotné
zostať poobede, mne to nerobí problém.“

„Stačí vojsť do triedy a komunikovať s deťmi na ich úrovni. Patrí
k tomu aj trochu zábavy a odtiaľ plynulo prejsť k práci. Deti vnímajú, že
ich to chcem naučiť, a aj samymi povedia, keď vy nás to chcete naučiť,
tak my sa to naučíme‘, a to sa mi páči.“

Gabriela Podracká – finalistka CDI 2022

RNDr. Gabriela Podracká je učiteľka chémie a fyziky Evanjelického
gymnázia Jána Amosa Komenského v Košiciach, ktorú jej žiaci po
vyučovaní čakajú pred učebňou chémie, aby mohli experimentovať
nad rámec učebných osnov, pripravovať sa na chemickú olympiádu či
maturitné alebo prijímacie skúšky.

„Učím už dve desaťročia a som nesmierne rada, keď samojim
študentom darí. Nemám problém sa im venovať, pokiaľ vidím, že majú
o prírodné vedy záujem. Mnoho študentov je ochotných na sebe
pracovať, a to je základný predpoklad pre úspech na olympiádach, ale

aj v bežnom živote“.
Gabriela Podracká dokáže vycítiť talent a vie, že predmety ako

chémia a fyzika si vyžadujú čas, aby sa v nich študenti zorientovali a
pochopili ich. Jej krúžok chémie nadchýna študentov vďaka pestrým
laboratórnym cvičeniam a pokusom a predovšetkým rozširuje ich
obzory. „Na seminároch nediskutujeme len o chémii, ale aj o bežnom
živote, radostiach i starostiach. Dôležité je aj to, ako žiaci vystupujú,
ako sa správajú k iným a z akej školy pochádzajú.“

Najväčším zadosťučinením je pre ňu uznanie od bývalých
absolventov, ktorých dobre pripravila na vysoké školy a oni aj vďaka
nej obstoja v konkurencii.

Jana Chrappová – víťazka CDI 2023

RNDr. Jana Chrappová, PhD. dokáže skvele kombinovať vedu
s učením. Jej pozícia vysokoškolskej pedagogičky na Prírodovedeckej
fakulte Univerzity Komenského v Bratislave preto presne zodpovedá
jej predstavám o ideálnej práci.

Cena Dionýza Ilkoviča je určená tým, ktorí sa zaslúžili o podporu
aktivít v mimoškolskej činnosti v prírodovedných predmetoch a
výchovu talentov. Jana Chrappová je predsedníčkou krajskej komisie
chemickej olympiády, no venuje sa aj Olympiáde mladých vedcov
IJSO či mnohým vlastným projektom.

„Organizáciu chemickej olympiády som zobrala takpovediac od
podlahy. Začala som s učiteľmi v rámci kraja viac komunikovať, ale aj
zisťovať, kde vidia problémy.“ S kolegyňou z fakulty založila
korešpondenčný seminár ChemoUK, do ktorého sa zapájajú mladí
chemici z celého Slovenska. Aktivita pre tých najlepších vyvrcholí
letným sústredením v Bratislave, kde okrem iného zažívajú aj
skutočný deň v koži vedca. „Oveľa lepšie sa pracuje so študentmi, ktorí
sú už na strednej škole motivovaní ísť študovať prírodné vedy a venujú
sa im aj vo svojom voľnom čase. Je dôležité, aby mladí ľudia ešte pred
maturitou získali predstavu o slovenských vysokých školách, aby mali
prehľad o tom, ako sa tu vyučuje, akí sú tu ľudia, ako vyzerá prostredie.
To všetko sú dôležité faktory, ktoré ovplyvnia to, či sa budú hlásiť na
slovenskú vysokú školu alebo odídu do zahraničia.“

Všetky štyri ocenené učiteľky sa zhodli na tvrdení, že učiteľstvo je
krásne povolanie a najväčšou odmenou je, keď ich bývalí žiaci robia
to, čo ich napĺňa. „Keď ich stretnem po rokoch a povedia, že si dobre
vybrali a štúdium alebo práca vodbore ich baví, to je to
zadosťučinenie.“

Blahoželáme. ●

Pedagogika

Gabriela Podracká – finalistka CDI 2022 Jana Chrappová – víťazka CDI 2023

③
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Rambovia a teroristi
T e x t : J . B e n k o

K o n t a k t : j a n o m . b e n k o @ gm a i l . c o m

V jednej časti živého organizmu patriacemu k najvyššiemu centre (RKC) organizmu.
stupňu vývoja na matičke Zemi, žila skupina nebezpečných
baktérií. Budeme ich volať teroristi a orgán, v ktorom žijú,
tábor teroristov. Keď sa teroristi dostanú zo svojho tábora,

okamžite začnú ohrozovať svoje okolie a keď ich hladina
(koncentrácia) dosiahla relatívnu úroveň 30, organizmus to neprežije.
Rozmnožovanie teroristov, (vzrast ich koncentrácie s časom) sa riadi
podľa rovnice (1)

(1)

kde ct, je koncentrácia teroristov v čase t, cto je koncentrácia teroristov
v rovnováhe, kt je rýchlostný koeficient a závisí od teploty podľa
Arrheniovej rovnice, aktivačná energia teroristov je Et = 50 kJ.mol-1,
člen 1,2t je geometrický rad, ktorý udáva priemernú hodnotu nových
teroristov, ktorý vzniknú z jedného teroristu pri jeho nepohlavnom
delení. Nie každé delenie je úspešné a dáva vzniknúť
plnohodnotnému jedincovi, pre jednoduchosť uvažujme, že tento
člen je nezávislý od teploty.

Teroristický tábor je strážený Rambo baktériami, ktoré okamžite
zlikvidujú teroristov, ktorí sa snažia uniknúť zo svojho tábora.
Koncentrácia Rambov je daná podobným vzťahom ako koncentrácia
teroristov (2) a ich aktivačná energia je Er = 200 kJ.mol-1.

(2)

symboly majú podobný význam ako v rovnici (1).
Za normálnych podmienok pri 37 °C je koncentrácia, presnejšie

„aktivita“ teroristov a Rambov v rovnováhe. Koľko teroristov vznikne,
toľko ich Rambovia stačia zlikvidovať.
Platí rovnica (3).

(3)

z toho pre rovnováhu vyplýva podmienka (4)

(4)

Nech je kocentrácia resp. hladina teroristov a Rambov v rovnováhe,
cto = 0,1 a kt = 10-5 hod-1. Rambovia sú 5-krát aktívnejší, jeden stačí na
5 teroristov, kr = 5.10-5 hod-1, teda na udržanie rovnováhy ich stačí 5-
krát menej ako teroristov cro = 0,02. Všetko toto kontrolujú
programátori, operátori, manipulátori v riadiacom a kontrolnom

Dlho sa nič nedeje, no v jednom okamžiku dostanú teroristi posilu
a do ich tábora príde pomoc zvonka. Ich koncentrácia cto sa zvýši o
0,1%, ct = 0,1001. Rovnováha sa naruší. Rambovia nestačia zlikvidovať
všetkých teroristov, korí vzniknú a tí prenikajú do okolia a ohrozujú
činnosť organizmu. Koncentrácia teroristov s časom bude rásť podľa
vzťahu (5).

(5)

Závislosť ct od času pri 37 °C znázorňuje obr. 1 (tabuľka 1). Ako vidieť z
obr. 1 závislosť má výrazne exponenciálny charakter a bez
vonkajšieho zásahu, koncentrácia teroristov nadobudne smrteľnú
hodnotu po 133 hodinách.

Vzhľadom na to, že Rambovia majú vyššiu aktivačnú energiu,
situáciu možno riešiť zvýšením teploty. Ide o to, aby organizmus
reagoval včas. Organizmus je však schopný zvýšiť teplotu maximálne
na 42 °C, pričom teploty nad 40 °C ho ohrozujú kolapsom. V RKC by
mali najprv vypočítať závislosť aktivity (účinnosti) Rambov a
koncentrácie teroristov od teploty. Spočiatku koncentrácia teroristov
stúpa, no aktivita Rambov sa nemení. Potom RKC zareaguje na
zvýšenú hladinu teroristov a zvýši teplotu organizmu. Pri určitej
teplote nastane opäť rovnováha a Rambovia stačia likvidovať
teroristov. Na výpočet rovnovážnej teploty, pre rôznu koncentráciu
teroristov, sa dá využiť Arrheniova rovnica. Z nej najprv vypočítame
frekvenčné faktory Ar a At (6), (7).

,

(6)

,

(7)

Rovnováhu možno iným spôsobom vyjadriť vzťahom (8)

kr = Ar exp(−
Er
RT)

Ar = 10−5×exp(
200000

8,314×310,2) =2,389×1029

kt = At exp(−
Et
RT)

At = 5×10−5 ×exp(
50000

8,314×310,2) = 2,629×103
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10 0.100100006
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30 0.100100237
40 0.10010147
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60 0.1001563
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130 19.759
133 34.071
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Tabuľka 1 Závislosť koncentrácie teroristov od času ak ich
počiatočná koncentrácia ct = 0,1001 a teplota 37°C

Obr. 1 Závislosť ct od času pri 37 °C po narušení rovnováhy



Pedagogika

t hod 38.8 oC 41.0 oC 42.0 oC
32 0.1300 0.1297 0.1294
34 0.1299 0.1295 0.1292
36 0.1299 0.1293 0.1288
38 0.1299 0.1290 0.1283
40 0.1298 0.1285 0.1276
42 0.1298 0.1278 0.1265
44 0.1297 0.1269 0.1250
46 0.1295 0.1255 0.1227
48 0.1293 0.1236 0.1195
50 0.1290 0.1207 0.1150
52 0.1285 0.1166 0.1083
54 0.1279 0.1108 0.0988
56 0.1270 0.1023 0.0851
58 0.1257 0.0901
60 0.1238
62 0.1210
64 0.1171
66 0.1114
68 0.1032
70 0.0913

t hod 39.6 oC 41.0 oC 42.0 oC
30 0.1500 0.1498 0.1496
32 0.1500 0.1497 0.1494
34 0.1499 0.1496 0.1492
36 0.1499 0.1495 0.1488
38 0.1499 0.1492 0.1483
40 0.1498 0.1489 0.1476
42 0.1497 0.1484 0.1465
44 0.1496 0.1477 0.1450
46 0.1494 0.1466 0.1427
48 0.1491 0.1452 0.1395
50 0.1487 0.1430 0.1350
52 0.1481 0.1400 0.1283
54 0.1473 0.1356 0.1188
56 0.1461 0.1292 0.1051
58 0.1444 0.1201 0.0853
60 0.1419 0.1070
62 0.1384 0.0880
64 0.1332
66 0.1259
68 0.1153
70 0.1000
72 0.0780

cto T K T oC
0.1 310.20 37.0
0.11 310.71 37.5
0.12 311.17 38.0
0.13 311.60 38.4
0.14 312.00 38.8
0.15 312.38 39.2
0.16 312.73 39.5
0.17 313.05 39.9
0.18 313.36 40.2
0.19 313.66 40.5
0.2 313.94 40.7
0.21 314.21 41.0
0.22 314.46 41.3
0.23 314.70 41.5
0.24 314.94 41.7
0.25 315.16 42.0
0.26 315.38 42.2

0,1

0,14

0,18

0,22

0,26

37,0 38,0 39,0 40,0 41,0 42,0
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C

Tabuľka 2 Závislosť rovnovážnej koncentrácie cto od teploty Obr. 2 Závislosť cto od teploty

cto T K T oC
0.1 310.20 37.0
0.11 310.71 37.5
0.12 311.17 38.0
0.13 311.60 38.4
0.14 312.00 38.8
0.15 312.38 39.2
0.16 312.73 39.5
0.17 313.05 39.9
0.18 313.36 40.2
0.19 313.66 40.5
0.2 313.94 40.7
0.21 314.21 41.0
0.22 314.46 41.3
0.23 314.70 41.5
0.24 314.94 41.7
0.25 315.16 42.0
0.26 315.38 42.2

0,1

0,14

0,18

0,22

0,26

37,0 38,0 39,0 40,0 41,0 42,0

T o
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C

Tabuľka 3 Závislosť koncentrácie teroristov od času pri 37 °C pri
počiatočnej koncentrácii cto = 0,1001

Obr. 3 Závislosť ct od času pri 37 °C (detail)

Tabuľka 4 Závislosť ctb od času pri rôznych teplotách ak organizmus
zareaguje pri ct = 0,13

Tabuľka 5 Závislosť ct od času pri rôznych teplotách ak organizmus
zareaguje pri ct = 0,15
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(8)

Úpravou rovnice (8) dostaneme rovnicu (9)

(9)

Rovnovážnu teplotu v závislosti od cto vyjadruje rovnica (10)

(10)

(11)

Táto závislosť je na obr. 2, (tabuľka 2). Ako vidieť z tohto obrázku, na
udržanie rovnovážnej hladiny teroristických baktérií na úrovni cto =
0,26 treba zvýšiť teplotu až na 42,2 °C, čo vydrží máloktorý
organizmus.

Z obr. 1 je ťažko odhadnúť, čas za ktorý sa dosiahne úroveň ct =
0,26. Detailnejší pohľad na oblasť v ktorej by mal organizmus
zareagovať zvýšením teploty, bez vážnejších následkov pre
organizmus, znázorňuje obr. 3, (tabuľka 3). Čo sa stane, ak RKC

nezasiahne, sme už uviedli. Skúsme teraz rozobrať situáciu, keď RKC
zareaguje pri hladine ct = 0,13. Tá sa dosiahne asi po 94 hodinách
(inkubačná doba) obr. 3. Tejto rovnovážnej hladine teroristov, podľa
rovnice 10, odpovedá teplota 38,4 °C. Ak sa má znížiť hladina
teroristov na pôvodnú úroveň, musí RKC zvýšiť teplotu organizmu na
viac ako 38,4 °C.

Rozoberme dve situácie:

1. V RKC sú neskúsení programátori a operátori a v snahe znížiť
hladinu teroristov na pôvodnú úroveň zvýšia teplotu na maximum t. j.
42,0 °C.
2. V RKC sú rozvážni programátori a operátori a zvýšia teplotu na
38,8 °C.

Úbytok teroristov s časom, pri danej teplote, možno vyjadriť
vzťahom (11).

(11)

Na obr. 4, (tabuľka 4) je závislosť úbytku koncentrácie teroristov s
časom pri 38,8; 41,0 a 42,0 °C. Obr. 5 (tabuľka 5) znázorňuje závislosť
teroristov od času, keď RKC zareaguje zvýšením teploty pri
koncentrácii ct = 0,15. Rovnovážna teplota je v tomto prípade T =
38,8 °C.

Ako vidieť z obrázkov 4 a 5, prílišné zvýšenie teploty nemá
dramatický efekt na zníženie koncentrácie teroristov. Pri 42,0 °C
poklesne koncentrácia teroristov na normálnu úroveň po vyše 50
hodinách, pri teplotách nižších sa pôvodná úroveň dosiahne asi po 70
hodínách.

Závislosť rovnovážnej koncentrácie od času a teploty vyjadruje
trojrozmerný graf na obr. 6. ●

cto ×At exp(−
Et
RT) = cro ×Ar exp(−

Er
RT)

cto ×At
cro ×Ar

= exp(
Et
RT

−
Er
RT)

T =
Et −Er

R
×ln

cto −At
cro −Ar

T = − 150000
8,314

×ln
cto ×2,629×103

0,02×2,389×1029

Δct = ( 0,13×kt(38,8) −0,02×kr(38,8) ) ×1,2t =
=10−5×(0,13 ×1,1183−0,02 ×7,821) ×1,2t
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Boj Rambov s teroristami (neznámy majster, začiatok 21. storočia)

Obr. 4 Závislosť koncentrácie teroristov od času pri rôznych
teplotách, ak RKC zareaguje zvýšením teploty organizmu pri hladine

ct = 0,13

Obr. 5 Závislosť koncentrácie teroristov od času pri rôznych
teplotách, ak RKC zareaguje zvýšením teploty organizmu pri

hladine ct = 0,15

Obr. 6 Závislosť rovnovážnej koncentrácie teroristov od času a od
teploty
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Nové knihy

The book Converting Power into Chemicals and Fuels: Power-to-X Technology for a Sustainable Future concept
covers the activities involved in taking surplus renewable electricity from wind, solar, water or nuclear energy
and converting it into other energy carriers (the „X“) to be able to store the energy for later use and absorb
energy fluctuations.

This book starts with several pages of preface containing first a list of “General Literature”, then
“Nomenclature” and finally a list of “Acronyms and Abbreviations”. These, together with the index at the end
of the book give a comprehensive guide to anything one is likely to come across. The author is to be
commended for his efforts in this: unfortunately, few other authors follow his example. There are numerous
illustrations in black and white and color.

Chapter 1 covers Power-to-Chemical Technology. Following an introduction that shows the growing
importance of petrochemical engineering processes in hydrocarbon technology. This part presents the
fundamentals of chemical mechanisms as the basis of those processes. The disciplines are carbon dioxide
thermodynamics, water electrolysis thermodynamics, methane pyrolysis reaction thermodynamic
consideration, reaction kinetics and mechanism, catalysts and reactors. The author gradually reveals
potential steps towards sustainable hydrocarbon technology: vision and trends for the oil refinery. The
transition from fuels to chemicals. To estimate technological maturity, the Technology Readiness Levels (TRL)
are an apppriate method. The digital transformation offers new tools enable downstream producers to
improve the yield of valuable products, while also reducing energy consumption and increacing throughput.
The main objectives of RAM analysis are to increase system productivity, increase the overall profit and
reducethe total life cycle cost, which includes lost production cost, maintenance cost, operating cost, etc.

The green shift in Power-to-Chemical Teechnology and Power-to-Chemical Engineering: a framework for
a sustainable future is explored in Chapter 2. Hydrogen is the core of Power-to-X. Heterogeneous catalyst will
play important roles at different steps of solar refinery. Among the many useful chemicals that can be
synthesized directly from carbon dioxide, methane, methanol, higher alkanes, lower alkenes, formic acid and
formaldehyde, have a strategic use in the chemical industry, either as platform chemicals and/or for the
production/storage of energy. Alternatively, carbon dioxide can be directly reduced into useful products via
electrochemical reduction also using renewable energy. The political and economic considerations that will
be key to the successful transition to a circular economy are explored.

Where Chapter 2 explores Power-to-Chemical Teechnology and Power-to-Chemical Engineering:
a framework for a sustainable future, Chapter 3 explores store renewable Power-to-Chemicals. Power-to-X is
the next industrial revolution. I think that Power-to-X will be a critical component of future power systems and
a crucial part of the energy transition and decarbonisation of energy. Implementing Power-to-X technology
and products will allow for the integration of renewable energy into other energy-consuming sectors. In areas
such as transportation, manufacturing, chemicals, and agriculture, Power-to-X can play a key role in
accelerating the energy transition by shifting the demand and dependency away from fossil fuels.

Chapter 4, the adaptation of the carbon capture, utilization and storage technologiesis explored. The
process of turning renewable electrical power into something else, the X, is known as Power-to-X. As energy is
only generated when it is needed, increasing solar, wind and nuclear power will result in us generating more
electricity than we use. This scenario will raise the need for energy storage, allowing Power-to-X to convert the
excess energy into something else, such as gas, synthetic fuel, or ammonia, and assist in the decoupling of
energy generation from consumption. Chapter 4 examines the linkages between carbon dioxide sources (e.g.
industrial and power plants, ambient air), carbon dioxide capture processes (e.g. amine scrubbing,
adsorption), and carbon dioxide utilization (as in the aforementioned processes, thus providing a temporary
carbon dioxide sink) or carbon dioxide sequestration underground (providing a permanent sink).

Chapter 5 covers integrated refinery petrochemical complexes including Power-to-X Technologies. The
focus of the closer integration between refining and petrochemical industries is to promote and seize the
synergies existing opportunities between both downstream sectors to generate value to the whole crude oil
production chain. The synergy between refining and petrochemical processes raises the availability of raw
material to petrochemical plants and makes the supply of energy to these processes more reliable at the same
time ensures better refining margin to refiners due to the high added value of petrochemical intermediates
when compared with transportation fuels. The development of crude to chemicals technologies reinforces the
necessity of closer integration of refining and petrochemical assets by the brownfield refineries aiming to face
the new market that tends to be focused on petrochemicals against transportation fuels, it’s important to note
the competitive advantage of the refiners from Middle East that have easy access to light crude oils which can
be easily applied in crude to chemicals refineries.

Unlike other fuels, hydrogen requires more integration of the fossil, nuclear, and renewable energy systems,
and it will take an integrated approach from all energy sectors to realise the full potential and benefits of
hydrogen. A key aspect of the strategy is to enable hydrogen production from a diverse array of low-carbon
domestic energy resources, including renewables, nuclear energy, and fossil fuels with CCS.

Chapter 6 focuses on Power-to-Hydrogen Technology. Hydrogen plays a key role in many industrial
applications and is currently seen as one of the most promising energy vectors. Many efforts are being made
to produce hydrogen with zero carbon dioxide footprint via water electrolysis powered by renewable energies.

Chapter 7 demonstrates how hydrogen can be used for transportation in fuel cell vehicles (FCV), but can
also be react with carbon dioxide to form other fuels Power-to-Fuels. Author presents a technical,
environmental, and economic comparison of direct hydrogen use in fuel cells, and production of methane

Martin Bajus: Converting Power into
Chemicals and Fuels
T e x t : V . M i l a t a
K o n t a k t : v i k t o r . m i l a t a @ s t u b a . s k
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Power-to-Methane methanol Power-to-Methanol; and dimethyl ether Power-to-DME for use in internal
combustion engines for light-duty vehicle applications. With respect to their suitability as diesel fuels for the
transport sector, the Power-to-Fuels products: dimethyl ether Power-to-DME; oxymethylene dimethyl ether
Power-to-OME3-5; and n-alkanes Power-to-FT diesel.

Chapter 8 investigates the role of production of light alkenes. Conversion of carbon dioxide to value-added
chemicals has been a long-standing objective, direct hydrogenation of carbon dioxide to lower olefins is highly
desirable, but still challenging. In this regard, copper-based catalysts and several newly reported metal-based
and metal oxide-based catalysts have shown good performance in methanol synthesis from carbon dioxide
hydrogenation.

Thus, the low-carbon production of aromatics is the subject of Chapter 9. In this context, the direct
conversion of carbon dioxide to aromatics is particularly attractive, which reduces the demand for fossil
resources in aromatics production. Although lots of progress have been made on the production of basic
chemicals, like methanol, through carbon dioxide hydrogenation, the direct conversion of carbon dioxide, to
value-added aromatics especially p-xylene, is still in great challenge due to the inertness nature of carbon
dioxide and high barrier for C-C coupling. The process of carbon dioxide hydrogenation to aromatics can be
divided into two types according to different intermediates.

Chapter 10 examines the Power-to-C1 chemicals. The utilization of carbon dioxide does not necessarily
involve development of new processes, and in certain processes such as methanol synthesis and methane
steam reforming. Methanol and dimethyl ether synthesis are potentially the most important heterogeneous
hydrogenation reactions of carbon dioxide. Homogenous and heterogeneous hydrogenation, oxidative
dehydrogenation, oxidative coupling of methane and dry reforming of methane are reactions which are being
focused on in this book. Potentials and challenges are addressed, examples of our research findings and
finally recent technological developments are also provided and discussed.

Some products obtained because of carbon dioxide reduction includes methanol, formic acid, carbon
monoxide, methane, ethylene, and gasoline. In this chapter, a overview on inalienably associated
methodologies is given and ongoing advancement on the improvement, designing, and comprehension of
carbon dioxide reduction using photochemical, biochemical and electrochemical is outlined.

While previous chapters focus largely on technological developments required of specific chemistries,
these are only one important piece to the puzzle. In Chapter 11, Power-to-Green Chemicals, critical role in the
transition to a sustainable future is explored. Bioethylene production is based on bioethanol. Biopropylene
production can be considered as a further step following bioethylene production. The production of BTX from
biomass can follow several routes. As the most developed route, gasification of biomass, methanol synthesis
and methanol-to-aromatics is used.

Glycerol is a significant product derived from the oleochemistry industry. In fact, a significant excess
volume of glycerol is produced through the processing of biodiesel. The supply of glycerol will increase in the
coming years owing to a tremendous rise in the production of biodiesel globally. As the current market for
glycerol is small, it cannot absorb the surplus of glycerol produced by the development of biodiesel.

Glycerol condensation with cyclic ketals and acetals is among the most promising applications of glycerol
for chemical/fuel intermediates. A promising synthesis route for the tailored production of various bioderived
fuel candidates, including the higher alcohol n-octanol, n-octane, as well as the higher ethers including di-n-
octyl ether, ethyl octyl ether and 2-butyltetrahydrofuran.

In Chapter 12, the industrial and small reactors that will be key to the successful transition to a circular
economy are explored. This Chapter assumes a technologically-neutral approach, exible to new innovations
and future challenges as they arise. In the chemical industry exists several of the routes a nuclear reactor may
take for hydrogen production, depending on available reactor outlet temperature. As stated previously
chapters of this book, there are a multitude of ways hydrogen may be produced. The focus of this chapter is
on renewable hydrogen production from water that requires only excess heat and electricity that can be
produced from the thermal energy of a nuclear reactor.

Chapter 13 aims to cover the recent highlights in the field of waste plastics pyrolysis including critical
observations from the past to provide precise understanding. Consequently, the reactivities and product
distributions for plastic feeds, pyrolysis reactors, roles of catalysts, and effects of operating parameters on
reactivity and selectivity have been covered. Furthermore, an overview on kinetics and mechanistic aspects of
plastic pyrolysis is presented with a discussion on relevant analytical techniques. The applications of pyrolysis
oil as a fuel or fuel additive are comprised in a separate section. Lastly, comparisons of existing chemical
recycling technologies, summaries of commercial operations, and future projections are provided.

The author's talent, pedagogical mastery and technological experience were once again demonstrated.
The emphasis is on concepts rather than on facts. Hopefully, this approach will stimulate in chemical
engineering and those who play a large role in the field, such as graduates and technologists who work in or
are interested in chemical technology. The next generation should invent and develop novel operations and
processes. ●
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Nové knihy

The presented extensive monograph Energy Feedstocks and Technology is primarily a university textbook, the
issues of which become the basis of several engineering subjects included in the study plans of high school
and technical universities. University students, workers from the energy industry, oil, natural gas, and
petrochemical processing can find here reliable published data, the latest data, an objective description of
integrity and analyses, as well as the formulation of conclusions. In the monograph, the authors explain the
key position of petrochemical processes on the path of active transition from the fossil scenario to more
sustainable systems of energy sources. They are because the transformation of energy systems in the future
will not be possible without the conversion of chemical energy.

With the advent of electromobility and the growing role of the integrity of refining and petrochemical
technologies, it will be possible to gradually transform a larger part of hydrocarbons from oil and natural gas
into today's energy carriers: hydrogen, methanol, dimethyl ether, and ammonia.

• The connection of hydrocarbon technologies with hydrogen and environmental processes in general will
lead soon to the penetration of electrochemical processes into complex chemical technologies.

• The clear goal of decarbonizing the hydrocarbon sector is to produce hydrogen from three key greenhouse
gases: carbon dioxide, methane, and water.

• After capture of carbon dioxide, its chemical use is mainly considered selective hydrogenation to methanol,
methanation to methane or hydrogenation to higher hydrocarbon mixtures.

• There are significant perspectives of synergistic linking of biomass-based economies with the circular
economy. It applies 5R processes: reduction, reprocessing, reuse, recycling, and renewal.

• The application of small modular reactors in the desalination of sea water, the production of synthetic and
alternative fuels, the production of ethanol from biomass and the production of hydrogen can also be
viewed in a new way. Nuclear energy is the only reliable non-carbon option for countries such as Slovakia,
the Czech Republic, and France.

Prof. Ing. MARTIN BAJUS, DrSc. is Professor of Chemical Technology at the Slovak Technical University in
Bratislava. Professor Bajus is a leading person in the field of oil processing, petrochemicals, hydrocarbons,
energy, and recycling technologies. Founder of the Bratislava School of Pyrolysis at the Slovak Technical
University, and has published extensively on energy and petrochemical subjects.

Assoc. Prof. Ing. JAROMÍR LEDERER, PhD. is a long-time key worker at ORLEN Unipetrol, or in her
research and educational organization ORLEN UniCRE. In addition, he lectures Petrochemistry at VŠCHT and
Industrial Chemistry at J.E. University. Purkyně in Ústí n. Labem. Throughout his research and scientific career,
he has been involved in petrochemical processes, recently his interest is in the field of chemistry of
transformation of renewable raw materials.

Ing. HUGO KITTEL, PhD., MBAworked in the refining industry in various managerial positions in the
management of technological processes, the development of the quality of refining products, and above all in
the strategic development of the Czech refining industry. He is currently teaching the Technology of Oil
Processing and Utilization and Alternative Fuels at VŠCHT Prague. ●

Martin Bajus, Jaromír Lederer and
Hugo Kittel: Hydrocarbon Technology:
Energy Feedstocks and Technologies
T e x t : V . M i l a t a
K o n t a k t : v i k t o r . m i l a t a @ s t u b a . s k
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Structure& Analyses

LOCATION
The Symposium will be held in
Smolenice Castle, 60 km
from Bratislava, at the foot of Little
Carpathian Mountains, the
prominent wine region of Slovakia.
The accommodation is possible at
the conference venue. Attractive
interiors of the Castle and beautiful
natural surroundings provide a
special atmosphere for scientific
discussions, relaxation and meeting
friends.
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LaraMahal,University ofAlberta, Edmonton,Canada
BerndNidetzky,GrazUniversity ofTechnology,Austria
ZuzanaPakanová,SlovakAcademyofSciences, Bratislava, Slovakia
CelsoReis,University ofPorto, Portugal
CarmeRovira,University ofBarcelona, Spain
RitaVentura,NOVAUniversity, Lisbon,Portugal



Vieme o nich niečo?
T e x t : V . M i l a t a , J . L a b u d a , M . D r á b i k
K o n t a k t : v i k t o r . m i l a t a @ s t u b a . s k

K aždodenne chodíme okolo nich, vnímame ich nevdojak: prejavilo vtedajšie vedenie IUPAC úmysel navštíviť Slovensko ako
dotvárajú naše prostredie, skrášľujú ho a vytvárajú akúsi
symbiózu umenia inšpirovaného múzou a myšlienkou, ktorá
je hnacou myšlienkou každého chemika. Skrátka, píšem

o dvoch našich umeleckých dielach, ktoré sa nachádzajú pred a nad
vstupom do novej budovy našej fakulty. Pred rokom 1990 mala každá
budova vo svojom rozpočte aj položku na umelecké dotvárnenie
priestoru a tak to aj bolo aj s našou fakultou.

Nad vchodom do budovy sa nachádza mozaika (obrázok poniže)
od akademickej maliarky Jarmily Dičovej-Ondrejkovej, teraz žijúcej
v Brunovciach medzi Piešťanmi a Novým Mestom nad Váhom
a znázorňuje umelecké pohľady na viaceré oblasti chémie.

Pátranie po autorovi druhého diela – plastiky D. I. Mendelejeva

s jeho periodickou sústavou prvkov bolo omnoho ťažšie
a komplikovanejšie: v roku 2009 vyšiel v časopise Chemistry
(Chemistry International 31(1), 4-6, 2009), vydávanom
Medzinárodnou úniou čistej a aplikovanej chémie, IUPAC (najvyššia
svetová chemická autorita), článok o periodickej sústave prvkov (časť
článku na obrázku), ktorý bol ilustrovaný práve touto plastikou.
Autora som kontaktoval emailom s otázkou, ako sa dostal k uvedenej
snímke, ale email sa mi vrátil s otázkou, kto je autorom uvedeného
diela.

Začalo sa pátranie, ktoré som si myslel, že bude banálne a rýchle,
ale ani vedúci správy budov v projekte nenašiel meno autora a ani
prof. Ing. Július Alexy, CSc., vtedajší prodekan pre výstavbu, si
nepamätal a ani nevedel spomenúť, kto to bol. V roku 2009, dva roky
pred Medzinárodným rokom chémie IYC 2011 vyhláseným UNESCO,

jednu z krajín, ktoré ešte nenavštívilo a zorganizovalo si tu zasadnutie
Byra. Toto sa Slovenskej chemickej spoločnosti ako členovi IUPAC
podarilo zabezpečiť a návšteva sa uskutočnila v apríli 2009.
Rokovanie prebehlo v konferenčnom centre SAV pri Prezidentskom
paláci, bolo zorganizované doc. RNDr. Milanom Drábikom, CSc., prof.
Ing. Viktorom Milatom, DrSc. a účastníci vyjadrili záujem o plastiku a
fotografovanie sa pred ňou (obrázok):

Fotografovanie malo úspech v podobe viacerých verzií

a súkromných fotografií vrátane fotografie mozaiky nad vchodom
a nasledovnej návštevy našej fakulty ako aj prijatím predstaviteľov
IUPAC vtedajším podpredsedom vlády doc. PhDr. Čaplovičom, DrSc.
v prítomnosti bývalého dekana fakulty doc. Ing. Štefana Morávka,
CSc. (obrázok poniže) ako aj a podpredsedom SAV prof. Ing. Ivanom
Chodákom, DrSc.:

Podobný záujem sa vyvolal počas zasadnutia výboru Divízie
analytickej chémie IUPAC pod vedením jej vtedajšieho prezidenta
prof. Ing. Jána Labudu, DrSc. v dňoch 19. až 21. marca 2016:
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V strede prof. Moreau – predsedníčka IUPAC, v ružovej košeli prof.
Koch – sekretár GDCh, v pokľaku zľava prof. Kaučic – predseda

slovinskej ChS, Dr. Leitner – sekretár rakúskej ChS

Na Úrade vlády SR zľava: prof. Milata, doc. Morávek, prof. Moreau –
podpredsedníčka IUPAC, doc. Drábik , Dr. Jost – pokladník,

doc. Čaplovič, prof. Jin – prezident IUPAC, prof. Blake – vedecký
tajomník IUPAC na Úrade vlády SR



No a krátko nato v dňoch 6. až 8. apríla 2018 sa na fakulte
v priestoroch Slovenskej chemickej knižnice konalo zasadnutie Byra
IUPAC, ktoré organizovali doc. RNDr. Milan Drábik, CSc., prof. Ing.
Peter Šimon, DrSc., prof. Ing. Viktor Milata, DrSc. a prof. Ing. Ján
Labuda, DrSc. s príhovorom vtedy prodekana prof. Ing. Antona
Gatiala, DrSc. Mimo iné prerokovali prípravy osláv 100. výročia
založenia IUPAC a 150. výročie ohlásenia objavu Periodického zákona
(obrázok poniže):

Stále sme však nevedeli meno autora .... až zhodou okolností a po
takmer polročnom úsilí sa nám podarilo skontaktovať s autorkou
mozaiky pani Dičovou-Ondrejkovou, ktorá prezradila meno autora
plastiky: Bol ním akademický sochár Karol Lacko z Beckova, ktorý už
nie je medzi nami.

Poznámka na okraj: D. I. Mendelejev bol surovo ignorovaný pri
návrhu na ocenenie Nobelovou cenou za chémiu. Antipatie proti
nemu mal vtedy už nositeľ Nobelovej ceny za chémiu švédsky chemik
Svante Arrhenius a boli tak silné spolu s jeho vplyvom, že ani takýto
kolosálny objav nebol Nobelovou cenou odmenený.

Treba poznamenať, že rok 2011 bol organizáciou UNESCO
vyhlásený za Medzinárodný rok periodickej tabuľky IYPT 2019 a mimo
skompletizovania 7. riadku periodickej sústavy prvkov bola
publikovaná zvláštna forma periodickej tabuľky (obrázok poniže),
ktorá odzrkadľuje pomerné zastúpenie jednotlivých prvkov v prírode
a je daná k dispozícii chemickej komunite na propagáciu.

Táto tabuľka je postupne prekladaná do národných jazykov, aby
informácie v nej boli zrozumiteľne dostupné aj verejnosti a žiakom
nižších stupňov škôl, ktorí ešte anglický jazyk možno neovládajú.
Nájde sa medzi vami / nami dobrovoľník na preklad do slovenčiny?
Veríme, že sa zapojíte aj do ďalších aktivít organizovaných na fakulte
alebo chemickými organizáciami pri príležitosti tohto výročia
a spomeniete si, kto bol autorom týchto zaujímavých umeleckých diel
ako aj na skutočnosť, že aj malé Slovensko je vo svete chémie nie
neznáme.●
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Zľava: Elena Savonina, Earle Waghorne, Takae Takeuchi, Aleš Fajgelj, Stefan Tsakovski, M. Filomena Camões, Attila Felinger, Zoltan Mester, Jan
Labuda, D. Brynn Hibbert, Heli M. M. Sirén, Huan-Tsung Chang, Sandra Rondinini, Érico M. M. Flores, M. Clara F. Magalhães, David G. Shaw,

Slavica S. Ražić, Paul De Bièvre, Derek Craston.



Študentská vedecká konferencia –
Chémia a technológie pre život

T e x t a f o t o : J . O r a v e c
K o n t a k t : j u r a j . o r a v e c @ s t u b a . s k

V stredu 22. 11. 2023 sa na FCHPT STU v Bratislave uskutočnil popularizačné prednášky študentom predniesli pán doc. Ing. Peter
jubilejný 25. ročník celoslovenskej študentskej vedeckej
konferencie (ŠVK) s medzinárodnou účasťou pod názvom
„Chémia a technológie pre život“. FCHPT STU významne

podporuje aktivity študentov nad rámec bežných povinností, ktoré
prehlbujú ich vzťah k vedeckému poznaniu.

Sme hrdí na to, že naša konferencia sa konala pod záštitou
Ministerstva školstva, vedy, výskumu a športu SR, Zväzu slovenských
vedeckotechnických spoločností, Zväzu chemického a
farmaceutického priemyslu SR, Slovenskej chemickej spoločnosti, a
Slovenskej spoločnosti chemického inžinierstva.

Garantkou konferencie bola pani prodekanka FCHPT STU doc. Ing.
Milena Reháková, PhD.. Na slávnostné vyhlásenie výsledkov
konferencie prijali naše pozvanie: štátny tajomník MŠVVaŠ SR pre
vedu, výskum a vysoké školstvo pán Mgr. Róbert Zsembera, prorektor
STU a zástupca Zväzu slovenských vedeckotechnických spoločností
prof. Ing. Ján Híveš, PhD., dekan FCHPT STU prof. Ing. Anton Gatial,
DrSc., prodekan FCHPT STU prof. Ing. Milan Polakovič, CSc., prodekan
FCHPT STU prof. Ing. Miloslav Drtil, PhD., prodekan FCHPT STU doc.
Ing. Boris Lakatoš, PhD., predseda Slovenskej chemickej spoločnosti
prof. Ing. Ľubomír Švorc, DrSc., podpredseda Slovenskej spoločnosti
chemického inžinierstva doc. Ing. Miroslav Variny, PhD., prvý
predseda organizačného výboru ŠVK pán doc. Ing. Ján Reguli, CSc. a
ďalší vzácni hostia zastupujúci partnerov ŠVK. Slávnostné vyhlásenie
výsledkov bolo obohatené o kreatívne umelecké vystúpenie
Speváckeho zboru Technik STU pod vedením dirigentky Petry
Torkošovej.

Študentská vedecká konferencia sa dlhodobo profiluje ako
otvorená platforma na podporu vedeckej práce a zdieľania
kreatívnych myšlienok talentovaných študentov. Konferencia má na
FCHPT STU v Bratislave dlhoročnú tradíciu, ktorej korene siahajú až
do roku 1967. Od roku 1999 sa organizuje ako celoštátna študentská
vedecká konferencia s účasťou študentov rôznych vysokých škôl na
Slovensku. Od roku 2003 sa konferencie pravidelne zúčastňujú aj
študenti z Českej republiky.

Aj tento rok nás veľmi potešil záujem študentov o aktívnu účasť na
konferencii. V rámci 17 sekcií bolo zaregistrovaných 152 príspevkov
študentov bakalárskeho, inžinierskeho a doktorandského štúdia z 5
univerzít na Slovensku a z 5 univerzít v Českej republike. Do
vedeckých komisií zasadli aj pedagógovia z iných fakúlt a odborníci z
praxe. Už štvrtý rok bola súčasťou konferencie posterová sekcia pre
študentov stredných škôl. V tejto sekcii bolo prezentovaných 15 prác
študentov z 11 stredných škôl z celého Slovenska.

Súčasťou konferencie bol po tretíkrát sprievodný program. Pútavé

Szolcsányi, PhD. a pán prof. Ing. Pavel Alexy, PhD.. Súčasťou
sprievodného programu pre študentov bola aj ochutnávka čokolády.

Dlhodobo podporujeme vedecký výskum prinášajúci inovatívne
riešenia, ktoré zohľadňujú udržateľnú priemyselnú produkciu,
environmentálnu a spoločenskú zodpovednosť. Aj tento ročník
konferencie bol pre študentov atraktívny vďaka významnej podpore
partnerov ŠVK, ktorí finančne a vecne podporili nielen najlepšie
práce, ale aj všetkých účastníkov a dali tak najavo, že im záleží na
podpore talentovaných mladých študentov. FCHPT STU ďakuje za
podporu všetkým partnerom a organizáciám: Nadácia pre rozvoj
FCHPT STU, Slovenská technická univerzita v Bratislave, CHEM -
spolok študentov FCHPT STU, Univerzitný technologický inkubátor
STU, Ministerstvo školstva, vedy, výskumu a športu SR, Zväz
slovenských vedeckotechnických spoločností, Zväz chemického a
farmaceutického priemyslu SR, Slovenská chemická spoločnosť,
Slovenská spoločnosť chemického inžinierstva, Envien Group,
Centrum výskumu a vývoja, Danucem, Nadácia ESET, Continental,
Axxence, L'Oréal, Mondeléz, Slovalco, Spolchemie, Optimal Control
Labs, Humusoft, CZ Propag, Martinus, Shimadzu, Anwell, Rajo, two
cosmetics, a McCarter. Ďakujeme všetkým, ktorí nám pomohli
zorganizovať túto úspešnú konferenciu s veľmi pozitívnymi ohlasmi
účastníkov.

Zoznam víťazov cien partnerov ŠVK:

Ceny partnerov ŠVK:

• Ministerstvo školstva, vedy, výskumu a športu Slovenskej
republiky za prácu s mimoriadnym prínosom: Bc. Vanda Boršová -
Teoretické štúdium inhibície aktivačného mechanizmu spike
glykoproteínu SARS-CoV-2
• Nadácia pre rozvoj FCHPT STU za najlepšiu vedeckú prácu

prezentovanú študentom FCHPT STU: Bc. Lukas Hlavatý -
Posúdenie a návrh technológie delenia reakčnej zmesi z výroby
cyklopentylmetyléteru
• Univerzitný technologický inkubátor STU za prácu s

mimoriadnym potenciálom pre podnikanie: Bc. Zuzana Vašeková -
3D tlač potravín
• Zväz slovenských vedeckotechnických spoločností za výnimočnú

prácu v oblasti chemických technológií: Bc. Erik Znášik - Mechano-
chemická syntéza práškov
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R. Zsembera, štátny tajomník MŠVVaŠ SR



• Slovenská chemická spoločnosť za výnimočnú prácu v oblasti
chémie: Bc. Petra Lišková - Extrakcia kumarínu z potravinovej
vzorky obsahujúcej škoricu s použitím ekologicky akceptovateľných
rozpúšťadiel
• Slovenská chemická spoločnosť za výnimočnú prácu v oblasti

aplikovanej chémie: Bc. Katarína Gregová - 3D tlač uhlíkových
elektród povrchovo aktivovaných nízkoteplotnou plazmou
využiteľných v elektrochemickej analýze
• Slovenská spoločnosť chemického inžinierstva za výnimočnú

prácu študenta bakalárskeho štúdia v oblasti chemického
inžinierstva: Dušan Hríbik - Modelovanie delenia propán-
propylénovej frakcie rektifikáciou
• Centrum výskumu a vývoja za výnimočnú prácu v oblasti

biotechnológie a biokatalýzy: Bc. Patrícia Basandová -
Maltooligosacharid-tvoriace amylázy: nástroj na prípravu
maltooligosacharidov s definovaným stupňom polymerizácie
• Centrum výskumu a vývoja za výnimočnú prácu v oblasti

environmentálneho inžinierstva: Bc. Kristína Beliančínová -
Moderné adsorbenty na báze biouhlia využiteľné v
prekoncentračných metódach
• L'Oréal za výnimočnú prácu v oblasti rozvoja udržateľného

kozmetického a potravinárskeho priemyslu: Bc. Zuzana Turányiová
- Ochrana pokožky pred digitálnym smogom
• L'Oréal za výnimočnú prácu v oblasti environmentálnej

zodpovednosti a trvalo udržateľnej produkcie: Bc. Jana Gavurová -
Bionanočastice pripravené z rastlinných odpadov ako efektívny
nástroj na dechloráciu organických kontaminantov
• HUMUSOFT za mimoriadnu prácu vypracovanú v prostredí

MATLAB: Bc. Richard Fodor - Návrh distribuovaného prediktívneho
riadenia pomocou metódy ALADIN
• Martinus za mimoriadnu prácu v oblasti technológie ochrany

kultúrneho dedičstva, písomných a tlačených prameňov: Katarína
Porubčinová - Prieskum Univerzitných téz s portrétom kardinála
Leopolda Koloniča

Víťazi 17 súťažných sekcií

Analytická chémia liečiv:
1. Bc. Tomáš Lener, 2. Bc. Lucia Vnuková, 3. Bc. Renata Píplová

Analytická chémia potravín a analytov ovplyvňujúcich ľudské zdravie:
1. Bc. Natália Grigová, 2. Bc. Kateřina Sonntag, 3. Bc. Jakub Jánoš.

Analytické a bioanalytické metódy:
1. Bc. Andrej Kudry, 2. Bc. Paula Lazorová, 3. Bc. Fruzsina Anna
Fehér.

Anorganické materiály:
1. Bc. Erik Znášik, 2. Bc. Tomáš Rafael, 3. Bc. Kseniia Novikova.

Aplikovaná organická chémia:
1. Bc. Radoslav Kováčik, 2. Michaela Tóthová, 3. Bc. Dana Hajduová.

Biochémia, mikrobiológia a potraviny:
1. Bc. Karolína Gubišová, 2. Bc. Lucie Stará, 3. Bc. Daniela Cmarková.

Biokatalýza:
1. Bc. Berenika Stloukalová, 2. Bc. Jana Gavurová, 3. Bc. Patrícia
Basandová.

Biotechnológia:
1. Bc. Berenika Tulipánová, 2. Bc. Alexandra Forusová, 3. Bc. Erik
Mokroš.

Ekonomika a manažment:
1. Bc. Monika Jedličková, 2. Bc. Katarína Trubenová Ősziová, 3. Bc.
Svitlana Nechyporenko.

Environmentálne inžinierstvo:
1. Bc. Martina Skalová, 2. Bc. Jonáš Malý, 3. Bc. Paulína Wolfová.

Fyzikálna chémia a chemická fyzika:
1. Bc. Ivana Mojžišová, 2. Bc. Viktória Štefancová, 3. Bc. Vanda
Boršová.

Chemické a biochemické inžinierstvo:
1. Bc. Martin Spurný, 2. Bc. Lukas Hlavatý, 3. Bc. Samuel Kuzma.

Potravinárska a kozmetická chémia a technológia:
1. Bc. Anton Gašparík, 2. Bc. Monika Pšenáková, 3. Bc. Zuzana
Turányiová.

Prírodné a syntetické polyméry:
1. Bc. Michal Ďurfina, 2. Bc. Tamara Škoríková, 3. Bc. Laura
Palkovičová.

Riadenie procesov podporené informačnými technológiami:
1. Ivana Dukayová, 2. Bc. Richard Fodor, 3. Bc. Viktória Koncserová.

Syntetická organická chémia:
1. Bc. Ema Freudová, 2. Bc. Yuliia Zuzak, 3. Bc. Ivana Juríková.

Technológie spracovania a ochrany prírodných a syntetických
materiálov:
1. Bc. Matúš Majerčiak, 2. Bc. Katarína Gregová, 3. Katarína
Porubčinová.

Podrobné výsledky a ďalšie informácie nájdete na stránke:
www.UkazSvojuChemiu.sk①. ●
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Vpredu sprava doc. Oravec a doc. Reháková pri vyhlasovaní výsledkov

①



Dňa 12. októbra 2023 sa konalo v priestoroch Výskumného ústavu
vodného hospodárstva Chemické fórum za účasti ministra životného
prostredia SR Milana Chrenku a ministra hospodárstva SR Petra
Dovhuna. Akciu organizovali MŽP SR a ZCHFP SR.

Po otváracích príhovoroch oboch ministrov vystúpili nasledovní
rečníci s príspevkami na témy:

• R. Karlubík (Zväz chemického a farmaceutického priemyslu SR):
Chemický priemysel na Slovensku
• Ľ. Palkovičová Murínová (FVZ SZU Bratislava): Chemické látky

a zdravie človeka
• S. Štroffeková (SAŽP): Chemické látky a životné prostredie
• P. Korytár, H. Čajková (EK a MŽP SR): Prehľad riadenia rizík

chemických látok v EÚ a na Slovensku
• P. Korytár (MŽP SR): Nástroje podporujúce nahrádzanie

nebezpečných látok menej nebezpečnými látkami alebo
inherentne bezpečnými látkami
• S. Surová, B. Brežný (ZCHFP SR): Zelená tranzícia

a dekarbonizácia chemického priemyslu.

Okrem uvedených rečníkov boli do panelových diskusií zaradení aj
B. Škarbová (MPRV SR), M. Dubníčková (MZ SR), J. Čepček (CCHL MH
SR), A. Bohers, Š. Lacena (MŽP SR), D. Lorencová (SAŽP), E, Vitálošová
(PwC Slovakia) a M. Šimovičová (DM) a diskusií sa zúčastnili viacerí
rečníci z pléna.

Ako hodnotiť akciu? Už podľa organizátorov a zoznamu vystúpení
asi možno tušiť zameranie fóra: áno, celé sa nieslo v duchu
chemofóbie – zlých dopadov na zdravie človeka (lieky sa
nespomenuli...), na životné prostredie (každý formálne spomenul
užitočnosť chémie, no takmer nikto nepovedal, že vlastnosti látok sú
dané a ako sa s nimi nakladá, o tom rozhodujú ľudia). Od európskych
štruktúr po národné sú vytvorené rôzne centrá, agentúry a podobné
ustanovizne, v ktorých sa pomaly nikto nevyzná, nespolupracujú
a preto aj napr. J. Čepček navrhol vytvoriť strešný-ústredný orgán,
ktorý by činnosť takýchto ustanovizní koordinoval, riadil a hodnotil aj
ich efektivitu činnosti. V pléne zazneli viaceré návrhy na hodnotenie
(ne)bezpečnosti látok, no principiálne riešenie v podobe potreby
poznania vlastností týchto látok bolo obmedzené diskutujúcimi na
karty bezpečnostných údajov (Európska chemická agentúra), ale na
komplexné údaje napr. z databázy SciFinder obsahujúcej známe dáta
(a ich zdroje) o viac ako 190 miliónoch látok a zmesí nepovedal nikto
nič (až na mňa).

Stále sa teda riešili dôsledky a snaha získať prístup k úplným
dátam o vlastnostiach látok ostala (dúfajme zatiaľ)
environmentalistami nedocenená. Dúfajme, že potreba ďalšieho
stretávania, ktorá bola hneď na začiatku vyslovená ministrami,
nezanikne s ich mandátom a najbližšie Chemické fórum bude
chemické, venované potrebám chemického priemyslu a vzdelávania
a nie chemofóbii. ●

Chemické fórum

Chemické fórum – aké si bolo?
T e x t : V. M i l a t a
K o n t a k t : v i k t o r . m i l a t a @ s t u b a . s k
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V roku 2023 pokračoval tradičný prednáškový cyklus Chemické
horizonty, ktorého hlavným cieľom je zviditeľnenie úspešných
slovenských chemikov a prezentácia ich oblasti pôsobenia pre širokú
chemickú komunitu. Vybraní rečníci prezentujú sčasti popularizačne,
ale aj odborne najdôležitejšie vlastné výsledky, ako aj všeobecné
míľniky dosiahnuté v danom smere chémie. Týmto spôsobom sa
snažia rozšíriť chemické horizonty nás všetkých. Prednášky sú v
slovenskom jazyku a organizujú sa počas letných a zimných
semestrov akademického roku.

V roku 2023 sa uskutočnili štyri online prednášky, ktorých záznamy
sú uverejnené na YouTube kanáli Chemické horizonty①. Sme veľmi
radi, že naše pozvanie prijal Dr. Milan Sýkora, ktorý pôsobí ako riaditeľ
Laboratória pokročilých materiálov na Prírodovedeckej fakulte
Univerzity Komenského v Bratislave. Dr. Sýkora porozprával
o príprave, štruktúrnych a fyzikálnych vlastnostiach opticky aktívnych
anorganických nanokryštálov, grafénových kvantových bodiek
a perovskitov. Význam a obrovský aplikačný potenciál spomenutých
anorganických systémov úzko súvisí s vývojom inovatívnych a často
revolučných technológií pre 21. storočie. Aktuálnosť výskumu Dr.
Sýkoru podčiarkuje aj minuloročná Nobelova cena za chémiu, ktorá
bola udelená za „objavenie a syntézu kvantových bodiek“.

Druhá minuloročná prednáška sa venovala plastom a ich dopadu
na životné prostredie. Profesor Pavel Alexy, vedúci Oddelenia plastov,

kaučuku a vláken na Fakulte chemickej a potravinárskej technológie
STU v Bratislave, poslucháčom ozrejmil význam súčasných plastov
v spoločnosti a spôsoby ich recyklácie. Výskum profesora Alexyho je
zameraný na vývoj biologicky rozložiteľných bioplastov, ktoré sú
pripravené z kyseliny polymliečnej a polyhydroxyalkanoátov. Tieto
ekologické alternatívy k súčasným plastom boli v prednáške
podrobne vysvetlené a ich praktické využitie bolo demonštrované na
rôznych príkladoch.

Chemické horizonty privítali aj zahraničného hosťa z Universidade
NOVA de Lisboa v Portugalsku, Dr. Ritu Venturu, ktorá navštívila
Chemický ústav SAV. Vo svojej prednáške Dr. Ventura porozprávala o
príprave a regioselektívnej modifikácii farmaceuticky zaujímavých
sacharidov, s potenciálom využitia v rôznych oblastiach medicíny.

Posledná prednáška v roku 2023 bola venovaná analytickej
elektrochémii. Profesor Peter Tomčík, pôsobiaci na Katedre chémie,
Pedagogickej fakulty Katolíckej univerzity v Ružomberku,
poslucháčom porozprával o objavení a historickom vývoji
polarografie, ako aj o význame voltamperometrických techník z
pohľadu súčasnej analytickej chémie. Táto prednáška sa uskutočnila
na počesť stého výročia objavenia polarografie, ktoré sme si
pripomenuli v roku 2022, ako aj na počesť deväťdesiateho výročia
odvodenia Ilkovičovej rovnice, ktoré si pripomíname v roku 2024. ●

①

Chemické horizonty

Chemické horizonty v roku 2023
T e x t : I . Š a l i t r o š
K o n t a k t : i v a n . s a l i t r o s @ s t u b a . s k



Profesor Martin Bajus
oslavuje 80. narodeniny
T e x t : V . M i l a t a
K o n t a k t : v i k t o r . m i l a t a @ s t u b a . s k

S úprimnou radosťou, cťou, veľkým potešením a zadosťučinením by som rád prezentoval milú skutočnosť, že
profesor Martin Bajus sa dožíva v tomto roku osemdesiatin. Narodil sa 30. januára 1943 vo Vojčiciach, v malej
dedinke v srdci Zemplína. Na Chemickej fakulte Slovenskej vysokej školy technickej v Bratislave absolvoval odbor
Technológia palív v roku 1965 s vyznamenaním u profesora Václava Veselého. Internú ašpirantúru ukončil v roku
1968 a nasledujúci rok obhájil kandidátsku dizertačnú prácu v rovnakom odbore. Takto získané vedomosti sa mu
stali neutíchajúcou hnacou silou i v nasledujúcich rokoch, ktoré strávil vo vysokom pracovnom nasadení. Na
Katedre technológie ropy a petrochémie pracoval takmer päťdesiat rokov. Najprv ako mladý vedecký pracovník
a následne ako skúsený pedagóg.

Nástup petrochémie v šesťdesiatych rokoch minulého storočia v chemickej technológii sa mu stal osudovým.
V dizertačnej práci sa dokonale oboznámil s heterogénnou katalýzou, nástupom zeolitických katalyzátorov,
prietokovými i vsádzkovými reaktormi, vysokotlakovými zariadeniami a prácou s vodíkom za tlaku. Ako
postdoktorand mal možnosť pracovať na špičkových analytických prístrojoch, predovšetkým plynových
chromatografoch a hmotnostnej spektrometrii, na stáži u profesora Keulemansa na Einhoven University of
Technology v Holandsku.

Srdcom petrochemických uhľovodíkových technológií je pyrolýza. Je logické, že jeho ďalšie výskumné
smerovanie sa v nasledujúcich rokoch preorientovalo z oblasti heterogénnej katalýzy na termické premeny
uhľovodíkov na nízko molekulové alkény a aromáty. Takto sa na Katedre ropy a petrochémie CHTF STU začala
postupne okolo profesora Bajusa formovať skupina pyrolýzy. Domáci a zahraniční doktorandi a študenti, ktorých
viedol, vypracovávali svoje dizertačné, diplomové a bakalárske práce zamerané na štúdium kinetiky
a mechanizmu i chemicko-inžinierske aspekty radikálových premien uhľovodíkov v prietokových
vysokoteplotných rúrkových reaktoroch. Niektorí sa venovali detailnej plynovo-chromatografickej analýze
s využitím hmotnostne spektrometrickej identifikácie. Postupne Profesor Bajus s prispením a pomocou
spolupracovníkov, tvrdou a svedomitou prácou v laboratóriu pyrolýzy, originálnymi výsledkami vydláždili cestu k
Bratislavskej škole pyrolýzy na Slovenskej technickej univerzite. Prvý popísal vplyv dusíkových, kyslíkových,
fosforových a predovšetkým sírnych látok na kinetiku a mechanizmus tepelného rozkladu uhľovodíkov.
Jednoznačne preukázal, že reaktivita niektorých organických a anorganických sírnych zlúčenín za podmienok
iniciovanej pyrolýzy z hľadiska radikálového rozkladu uhľovodíkov priaznivo ovplyvňuje ich rozklad na želané
alkény a potláča priebeh sekundárnych reakcií vedúcich k tvorbe koksu. Profesor Bajus môže byť spokojný, že má
nasledovateľov i v súčasnosti, keď sa ďalej pokračuje v naznačenom smerovaní, pod názvom katalytická pyrolýza
presnejšie kopyrolýza v prítomnosti heterogénnych katalyzátorov, i po jeho odchode do dôchodku.

Profesor Martin Bajus nielenže originálne laboratórne experimentálne výsledky získal a publikoval
v špičkových medzinárodných časopisoch, ale ich aj priemyselne realizoval na novovybudovaných
petrochemických zariadeniach v Československu (Slovnaft a. s., Bratislava; Chemopetrol, Litvínov).
Získané medzinárodné a priemyselné skúsenosti ešte vo väčšej miere rozšírili jeho poznatky a vedomosti.
Poskytli mu jedinečnú perspektívu pre rozvoj Bratislavskej školy pyrolýzy na Slovenskej technickej univerzite.
Rovnako si treba vysoko ceniť aj ich priame odovzdávanie študentom, ktorým prednášal, a ktorých viedol.
Alebo cez početné vysokoškolské učebnice a monografie, ktoré napísal.

V priebehu prednáškovej činnosti a pedagogického pôsobenia prednášal/koncipoval 9 predmetov. So
spolupracovníkmi napísal šesť vysokoškolských učebníc, 5 skrípt a učebných pomôcok. Významnou mierou
prispel svojim podielom do štyroch monografií. Jeho pedagogická angažovanosť sa preukázala aj v tom, že na
fakulte napísal prvú elektronickú učebnicu: Organická technológia a petrochémia - Uhľovodíkové technológie
(2002). V bakalárskom, inžinierskom a doktorandskom štúdiu prednášal predmety: Energetické suroviny a
technológie (1. ročník), Organická technológia a petrochémia (2. ročník), Alternatívne palivá (4. ročník),
Petrochémia (5. ročník), Uhľovodíkové technológie I., Uhľovodíkové technológie II., Alternatívne suroviny a
technológie (doktorandské štúdium) a Petrochémiu v inžinierskom štúdiu. V minulosti prednášal ešte predmety:
Zdroje a využitie palív a Chemická technológia. Mimo FCHPT STU prednášal Chémiu pre MTF STU, detašované
pracovisko v Komárne. Ako externý profesor prezentoval predmet „Polymer and Applied Organic Chemistry“,
CHM-3125 na University of Ottawa v Kanade.

Pri práci so študentmi sa osvedčil ako vedúci učiteľ ročníka a vedúci učiteľ študijnej skupiny. Študentov
inšpiroval a viedol. Učil ich správne formulovať myšlienky a transformovať ich do bakalárskych, diplomových a
dizertačných prác. Viedol 88 diplomových prác a bakalárskych projektov. Vychoval deväť kandidátov vied a
doktorandov, z ktorých dvaja boli riaditelia výskumných ústavov, dvaja našli zamestnanie u zahraničných firiem
(Holandsko, EXON) a dvoch habilitantov.

Z ďalších oblastí, ktoré by som rád vyzdvihol, sú pozoruhodné výskumné výsledky, dosiahnuté v procesoch
esterifikácie bioglycerolu s izobutylénom, pri štúdiu intenzifikácie s homogénnymi a heterogénnymi
katalyzátormi.

V súčasnosti patrí cirkulačná ekonomika medzi veľmi módne slová. Vo svojich pionierskych prácach cirkulačnú
ekonomiku profesor Bajus nazýval chemická recyklácia odpadných plastov. Pri pyrolýze odpadného polyetylénu
a polypropylénu na petrochemikálie a palivá v plnej miere využil svoje poznatky z termického rozkladu
uhľovodíkov. Znalosti z intenzifikácie prestupu tepla a hmoty v prietokových rúrkových reaktoroch patrili medzi
základné chemicko-inžinierske parametre, ktoré výraznou mierou prispeli k dizajnu poloprevádzkových
reaktorov a v priemyselných aplikáciách. V súčasnosti sa tieto poznatky a skúsenosti priemyselne využívajú
v spoločnosti Dron-Industry v Mliečanoch pri pyrolýze ojazdených pneumatík.

Jubilanti
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Za prof. Ing. Dušanom Bustinom, DrSc.
T e x t : I . Š p á n i k , J . L a b u d a , Ľ . Š v o r c
K o n t a k t : l u b o m i r . s v o r c @ s t u b a . s k

V septembri 2022, krátko po 85. výročí narodenia, nás navždy opustil dlhoročný pracovník Ústavu analytickej
chémie FCHPT STU profesor Dušan Bustin. Pochádzal z Rimavskej Soboty, kde maturoval na gymnáziu. Po
absolvovaní Chemickotechnologickej fakulty SVŠT v Bratislave v roku 1960 pracoval ako asistent do roku 1962. V
rokoch 1962 až 1965 bol interným vedeckým ašpirantom na Ústave fyzikálnej chémie Československej akadémie
vied v Prahe, kde sa osobne poznal s akademikom Jaroslavom Heyrovským. Vo vedeckej dráhe pokračoval
študijným pobytom na Georgetown University vo Washingtone (1966 až 1967), odkiaľ si priniesol vedeckú
orientáciu na elektrochemické štúdium koordinačných zlúčenín. Po návrate na CHTF SVŠT v roku 1967 pôsobil vo
funkcii odborného asistenta, v roku 1970 sa habilitoval a v roku 1973 bol vymenovaný za docenta. V roku 1986
obhájil doktorskú dizertačnú prácu a v roku 1987 bol vymenovaný za riadneho profesora. Od roku 2007 bol
emeritným profesorom STU.

Profesor Bustin bol významný vysokoškolský pedagóg a vedec. Jeho prednášky z analytickej a
elektroanalytickej chémie ako v základnom tak aj špecializačnom štúdiu mali vysokú úroveň a boli vždy
doplňované najnovšími poznatkami z odboru. Podarilo sa mu študentov nielen naučiť, ale v mnohých prípadoch
aj nadchnúť pre vedeckovýskumnú prácu v elektroanalytickej chémii. Na Slovensku vytvoril a viedol modernú
vedeckú školu v komplexnej problematike voltampérometrických metód. Po riešení otázok analýzy
komplexných zlúčenín so zložitou koordinačnou sférou s J. Mocákom, M. Rievajom a J. Labudom riešil
problematiku selektivity v analytickej chémii cestou dekonvolúcie analytických signálov za pomoci ním
získaného elektrochemického analyzátora PAR s počítačom Compucorp a spolupracovníkov prof. J. Mocáka a
doc. M. Rievaja. S doktorandom a neskôr kolegom P. Tomčíkom a M. Rievajom podstatne prispeli k uvedeniu
mikroelektród a interdigitovaných súborov elektród do praxe u nás. V ostatných rokoch ho vedecky zaujali
bórom dopované diamantové elektródy študované Ľ. Švorcom. Prof. Bustin viedol 26 diplomantov, bol
školiteľom 10 kandidátov vied a PhD. študentov, z ktorých viacerí sa stali docentmi a profesormi a pôsobia vo
vedúcich funkciách chemických pracovísk i praxi. Výsledky svojej výskumnej činnosti publikoval v početných
pôvodných prácach v prestížnych vedeckých periodikách a vo forme pozvaných prednášok na zahraničných
univerzitách a medzinárodných konferenciách. Jeho práce majú bohatý pozitívny ohlas doma i v zahraničí. Je
autorom a spoluautorom 14 monografií a vysokoškolských učebníc.

Profesor Bustin úspešne pracoval aj v oblasti riadenia vedeckej práce. V rokoch 1994 až 1997 bol prodekanom
pre vedecký výskum a zahraničné styky na FCHPT STU a v rokoch 1997 až 2000 prorektorom pre vedu na STU.
Pôsobil aj ako člen vedeckých rád na úrovni fakultnej aj univerzitnej a ako predseda komisie pre obhajoby
doktorských dizertačných prác v odbore analytická chémia. Bol členom Americkej chemickej spoločnosti a
IUPAC.

Profesor Bustin patril k ľuďom, pre ktorých bola veda životným poslaním. Aj po odchode do dôchodku
vypracovával pre ústav oponentské posudky a dobrými radami a hlbokým porozumením prispieval k
vzdelávaniu študentov doktorandského štúdia a mladších kolegov. Aj napriek zdravotným problémom si neraz
našiel cestu a čas prísť na fakultu, v dni všedné aj slávnostné pri predvianočných stretnutiach. Nešetril pritom
jeho typickým dobrým slovom a úsmevom k svojím kolegom. Popri univerzitnej práci mal pri absolútnom sluchu
rád aj hudbu a aktívne hral na viacerých nástrojoch. Rovnako elegantne zvládal svahy na lyžovačkách s kolegami
aj rodinou, za čo si vyslúžil uznávané oslovenie „tréner“. Odišiel pracovne a ľudsky vzácny človek.

Česť jeho pamiatke! ●

Spomienka

Tým, že sa vo všetkých uvedených oblastiach jeho popredné postavenie uznávalo, umožnilo profesorovi
Martinovi Bajusovi nadviazať akademickú a priemyselnú spoluprácu na medzinárodnej úrovni, predniesť
plenárne a kľúčové prednášky na medzinárodných konferenciách a seminároch.

Profesor Bajus je autorom a spoluautorom takmer 350 publikácií (v domácich a zahraničných časopisoch,
zborníkoch, posteroch a na pozvaných plenárnych prednáškach). Je spoluautorom takmer 50 patentov. Na
základe pozvania prednášal na niekoľkých univerzitách a v priemyselných spoločnostiach po celom svete.

Je ženatý s manželkou Máriou, ktorá si našla pre jeho prácu veľké pochopenie a podporu. Šťastne prežili
spolu 58 rokov. Neoceniteľne a ochotne mu pomáhala pri jeho práci s grafickým dizajnom slajdov
v prednáškach. Jej dizajn je vidieť na obrázkoch v publikáciách a knihách. Vychovali dve deti: Petra a Beátu. Majú
štyri vnúčatá: Jakuba, Rebeku, Kristínku a Davida.

Dúfam, že som sa mi podarilo pravdivo ilustrovať Martinovu eklektickú (s ťahom na bránu) povahu,
charakter, pracovitosť, koncepčné myslenie a pedagogické majstrovstvo. Nezabudol som ani na Martinov
medzinárodný profil výskumnej a vedeckej siete, vrátane akademických a priemyselných kontaktov.

K Tvojej osemdesiatke Ti venujeme kyticu uvitú z tých najkrajších poďakovaní a želaní od bývalých študentov, dnes
inžinierov, technológov, majstrov, učiteľov, spolupracovníkov, kolegov a priateľov z celého Slovenska, Čiech

a Moravy.●






